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HUDICARIJE

Evropa da, 
Amerika ne

Za Veljka Kadijeviča. generala, ki so ga zadnja Ista 
ogrožali vsi. od Janeza Janše pa do doslej malo znanih 
Virovitičanov, nihče ne ve natanko povedati, čemu je 
končno podlegal. Eni pišejo, da je šel v bolnišnico zaradi 
virusne in fekcije, drugi, da ima raka na pljučih, tretji - ti se 
sklicujejo na tuje vire - pa se bojijo, da ima Parkinsonovo 
bolezen. Vsi mu želijo, da bi. če že mora biti bolan, imel 
»res. in da bi se po okrevanju ne vrnil v vojsko. Bolan 
človek je nekaj svetega, pa naj je bil prej še tak hudič.

Pod pogojem, daje seveda zares bolan. Toda kako naj se 
človek o tem prepriča, če pa celo njegov.i bolezen nudi 
pahlfučo možnosti. Zato v tem. da novmarp-kotuciitatorji 
dopuščajo še en razlog, zakaj ga ni več na položaju, ni prav 
bB neetičnega ah nemoralnega. Četudi se še zelo dobro 
spominjajo časov, ko šobili uredniki Tribune skoraj progla
šeni za zločince, ker jtrn ;e na dan. ko je umrl Brežnjsv, 
eden od anketiranih na to temo izjavil, .danes bo srečen

tiskovno konferenco in povedali, da je šel Bush v bolniš
nico, ker ga je pri tekanju naokrog obšla slabost...

zgledovati se po tem pnmeni Zato Edo Jugoslovani pač 
še naprej ogrožali JLA, kaj pa naj delajo drugega! Zdaj so ji 
namreč začeli podtikati, da je Kadijevič žrtev njenih notra
njih vojaških vaj. se pravi, odletel je. ker je zagovarjal 
mehko injo nasilja, konkretno, izkazalo se je da ,c bil 
v primerjavi z Blagajem Adžkem naravnost blag mož. Ta.

z novico o treh boleznih - in se meni nič tebi nič okronal.za 
primadono jugoslovanske ljudske opere (njen operetni 
oddelek se nahaja v Sloveniji). Ta meni rtič tebi nič pa ni 
nihče drugi kot Stane Brovet admiral, ki hi v Kadiieucevi 
Odsotnosti v resnici momi voditi vojsko, pa je ne.

Toda ker je JLA daia uradno izjavo, da je znotraj

Tako je vse. v najtepšem redu. JLA v njeni dobroti r.e 
dosegata niti Rdeči križ niti Cariniš. Videli smo. kako prvi 
še zdravil ne pripeljejo na cilj.

Poteg tega se je zdaj izkazalo, da je Veljko Kadijevič 
v resnici zelo dober človek, vsekakor boljši od Blagoja 
Atižiča. Kajti pravkar je bojda postalo jasno, da se imamo 
samo njemu zahvaliti za tihožitje, ki je vladalo do nedav
nega. kajti na rob državljanske vojne nas je pahnil šele 
strašni Ačžie, Medtem ko je simpatični Brovet to 
nemočno, a enotno gledal.

Tu jugoslovanska ljudstva so sploh tako agresivna in 
paravojaško razpoložena, da se ti jugoslovanska vojska, ki 
jo držijo v krempljih, naravnost smili. Ogroženosti, ki jo 
doživlja iz dneva vdan, a pri tem vseeno ohranja dostojan
stva, bi se lahko izognila samo tako. da bi ljudstvu predla
gala, naj zamenja z njo. Tako bi se ljudje nenadoma znašli 
v položaju, ko bi morali brcniti ne le samoupravni poredak, 
ampak tudi svojo vojsko,

Rugova, intelektualec, ki hodi v Albanijo prek Švice 
— da ne bi po nepotrebnem vznemirjal domačih obmejnih 
organov - ocenjuje idilo, ki jo na Hrvaškem vzdržuje JLA 
(pohvaljena), kot dejii vu - (že videno). Če bo šlo vse po 
starem, pravi, bodo Hrvati' v kratkem začeli posiljevati 
Srbkinje..

I MED NAMI

Pospešek
Morda bi bilo lepo začeti takole: slovenska vlada ponuja danes 

skupščini sveženj zakonov in ukrepov, ki bodo pospešili dejansko 
osamosvajanje Slovenije, obenem pa opozarja, da zna po zname
nitem 23. juniju priti vsaj do začasne mednarodne blokade Slove
nije. Ob tem je prepričana, da bodo Slovenci to sprejeli z razu
mevanjem in pripravljenostjo, da se vsaj za nekaj časa odpovedo 
marsičemu in da narod končno pride do svoje državne in naci
onalne neodvisnosti.

Želimo, da bi vladi in skupščini ta podjetni načrt uspel in 
upamo, da Peterle s svojimi natančno ve, kaj počne. Da so torej 
vsi ukrepi, ki najdbi jih dnes sprejemala skupščina stokrat premi
šljeni in pravi. Žal pa po nepriznani krizi v slovenski vladi in 
nekaterih poprejšnjih, milo rečeno diletantskih ukrepih oblasti 
v nas gloda črv dvoma.

Predvsem ob zmedeni pasivnosti vlade in premalo odločnem 
ukrepanju v slovenskem gospodarstvu, obenem pa potencira
nemu posvečanju grajenju imidža Slovenije v tujini (ustanavljanje 
agencije, ki bo tujino hranila s propagandnimi informacijami), se 
moramo upravičeno vprašati: je sedanja oblast up Slovencev, ali 
njihov zgodovinski pogrebnik?

L

Petrovče 231, 63301 Petrovče 
Tetefor,: 063/28-220 

063/25-121 
Ielefax: 063/24-115

računolnl/hl Inženiring d.o.o.

- osebni računalniki AT 286, AT 386, AT 486
- prenosni (lap-top) računalnik PHILIPS, EPSON

— tiskalniki EPSON, Hevvlett Packard
— pioterji ROLAND, Hevvlett Packard

- knjigovodski programski paketi za obrtnike in podjetja
- telefaksi CANON, PANASONIC

- mreže NOVVEL, RPTI

Poslovni prostor in servis: Levec 56

N0VAD0BA
Nova doba - izdaja podjetje Preše d.o.o., tiska Družbeno 
podjetje Delo - Tisk časopisov in revij, p.o. • Naslov 
uredništva: Celje - knežje mesto, Aškerčeva 15, tel. (063) 
27-606, 25-331 • Glavni urednik Srečko Šrot, odgovorni 
urednik Brane Piano • Cena 25 din, mesečna naročnina 
90 din • Žiro račun pri celjski SDK št. 50700-603-31455 
• Oproščeno prometnega davka po pristojnem sklepu 
republiškega sekretariata za informiranje • Izhaja ob sre
dah • Rokopisov ne vračamo

Razpis
Dobre, pogumne 
in drzne novinarje
redno ali pogodbeno zaposlimo.

Uredništvo Nove dobe, 
Aškerčeva 15, Celje

NOVO - NOVO - NOVO - NOVO - NOVO 
V GOLOVCU - V GOLOVCU - V GOLOVCU

Zavod ŠRC »Golovec« obvešča vse proda
jalce rabljenih avtomobilov, da poleg tradi
cionalnega »AVTO SEJMA« ob torkih in so
botah še dodatno organizira ob četrkih in 
nedeljah.

Po novem bo »AVTO SEJEM«:

torek od 13.-18. ure 
četrtek od 13.-18. ure 
sobota od 7.-14. ure 
nedelja od 8.-12. ure

S tem vsem prodajalcem omogočamo širo
ko prodajo avtomobilov.
Vidimo se na »avto sejmu« v »Golovcu«.

j - NOVO - NOVO - NOVO - NOVO - NOVO 
j- V GOLOVCU - V GOLOVCU - V GOLOVCU
woooccoocoscccccoccoooocoooccosoos«oooscc
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ZABAVA NAMESTO SLUŽBE

Brezplačno na morje
Hitro se približuje 29. maj, ko se bomo skupaj s STO 

BREZPOSELNIMI SLOVENKAMI IN SLOVENCI 
v naši akciji popeljali po naši Sloveniji. Časa je malo, 
pohitite s prijavami, da boste še lahko sodelovali v žreba
nju. Prijavnici objavljamo le še v današnji in prihodnji 
številki 15. maja 1991, 22. maja pa bomo imena srečnežev 
že objavili. Upoštevali bomo vse prijavnice, ki bodo v naše 
uredništvo prispele do sobote, 18. maja 1991.

Kot vidite so pokrovitelji radodarni, iz dneva v dan jih je 
vse več in omogočili nam bodo, da bo naš izlet za vse 
udeležence še lepši in prijetnejši. Vse, ki so še pripravljeni 
pomagati, vabimo, naj se oglasijo v uredništvu NOVE 
DOBE.

V prihodnji številki bomo izdali še kaj več za vse udele
žence aktualnih podrobnosti.

Izlet so že podprli: _____________

KOMPAS Rentacar
(-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

■ Prijavnica za žrebanje 100 brezposelnih v Sloveniji z Novo dobo na moije

ime in priimek izobrazba

instalaterstvo 
za ogrevanje 

in odsesovanje

franc in jure kravanja
63000 celje-babno 

telefon: (063) 27-970

RADIO MARIBOR______
REPUBLIŠKI 
SEKRETARIAT ZA DELO

{ polni naslov prebivališča

| rojstni podatki (dan, mesec, leto, kraj) matična številka občana

j od kdaj ste brezposelni in vzrok, da nimate zaposlitve 

| Pečat enote za zaposlovanje in podpis uradne osebe

> v___________________ —, dne__________________ 1991 podpis: ------------------

I___________________________________________________________________________
Rok za prijavo poteče 15. maja 1991. Izžrebanci bodo objavljeni v Novi dobi 22. maja 1991.
Brezposelni ne obupajte, Nova doba je z vami.

IS SKUPŠČINE 
OBČINE CELJE

l^\i
Km KOMPAS poreč

TURISTIČNO TRGOVINSKO PODJETJE

ŽALEC

PIVOVARNA
LAŠKO

G O. S T I L N A Šampion roštiija 
v Sloveniji
lastnik Moma Jorgačevič 
Zaloška Cesta 31, Ljub
ljana
tel 061/447-313

§ ImOOLri5 62000 MARIBOR
§ 9lXV^OCIlXl OREŠKO NABREŽJE 1
5=L_TOVARNA MESNIH IZDELKOV TELEFON: nc (062) 25-381 
LP MARIBOR, p. o. TELEX: 33-327 KOŠAKI YU

CjJltiMir
OSKRBA LADIJ, d.o.o. 
GENERAL SHIPSOPPLIV I.T.D.

Franc
Mihelin

Razstavno prodajni salon in 
servisna delavnica gostinske 
opreme Celje-Hudinja, Ulica 
frankolovskih žrtev l/e, 

tel.: 063/34-866, 
telefax: 063/38-642

KAVARNA »PORAT« IN 
PIZZERIJA >SKALINADA<
Červar Poran (Istra)
lastnik Juksen Sadiku - Asri
tel.: (0531) 36-424

»FOTO STUDIO - FOTO 
KOLOR«
Atelje: Carpacciev trg 4 
66000 KOPER 
tel.: (066) 22-794
Izdelava fotografij z vašega filma v eni uri

AKADEMSKI SLIKAR
Miroljub Pavlovič — Jugovac 
»POP«
Galerija ul. Padovan 41 
Novigrad - Cittanova 
Tel.: (0531) 57-013

CARINSKA CONA - LUKA KOPER/FREE ZONE - PORI OF KOPER 
Tel./fax.: (066) 22-655

Tl ir 0 Sli COMMERCE D.0.0. 
inikulill EXP0RT-IMP0RT KOPER Tei.: (066) 33-6/0

Fax.: (066) 34-285

SLASTIČARNA

»FONTANA«
lastnik Radmani Raki

51440 POREČ, 
Dekumanova 26 

Tel.: (0531) 31-425

VID6$efN?l!*

K©PI*
Izposojanje in presnemavanje 
filmov
snemanje z video kamero
Stojkovič, Kosovelov trg 3 
Tel.: (066) 25-662
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Pionirski dom
Spoštovana g. ravnateljica 

Ivanka Marič!
Preko javnega medija vas pozi

vamo, da zapustite položaj rav
natelja, ter daste možnost spo
sobnemu človeku, da pripravi 
program razvoja Pionirskega do
ma »Cvetke Jerin« v Celju in ga 
s tem tudi reši.

V času vaše »vladavine« je za
radi vas zapustilo našo ustanovo 
devet delavcev. Nekateri zaradi 
podtikanj z vaše strani na lastno 
željo, nekaj po nelegalni poti, ki 
ste jim jo pripravili vi s svojimi 
naj ožjimi sodelavci.

Zaradi vašega neznanja vode
nja takšne ustanove spravljate pi
onirski dom in s tem delavce 
v njem v položaj, ko si bodo mo
rali iskati zaposlitev, starši pa za 
svoje otroke varstvo drugje.

Celje potrebuje takšno ustano
vo, ne uničite je s svojo nespo
sobnostjo.

ZDRAVKO KONDA, Celje

Ne boj, 
duševno
klanje

- Gospod, koliko strank pa 
imamo pri nas, na Slovenskem? 
me vpraša fantič, osmošolec, me 
gleda, kot da bi me hotel kupiti.

— V osnovni šoli pa vendar ne 
govorite o strankah, sem se hotel 
izmuzniti, čeprav mi je dobro 
znano, kaj vse se dogaja v šolskih 
zbornicah, še tem bolj, ko sem 
jaz vprašal gospo učiteljico, 
v ravno pravih letih, kako kaj 
v zbornici centralne šole. Pa mi 
je rekla:

— Ne boj, duševno klanje!
Jaz pa sem pobiča hotel odpra

viti z odgovorom - ne vem - on 
pa: Saj vas poznam, pa moj oče 
in mamica tudi, pri rdečih ste 
bili. Ali vam je kaj nerodno, ko 
ljudje o. vas take stvari govorijo?

- Kake stvari? začudeno, raz
potegnem obraz. Nikomur nisem 
nič žalega storil, sosedu, državi 
ničesar ukradel.

- Takrat, ko ste se ponesreči
li, so govorili, da boste umrli. Pri 
nas, pa pri sosedih o vas ničesar 
slabega ne rečejo. Pravijo, da ste 
bili dober učitelj in da radi hodite 
v gostilne, kakor Prešeren. Ko 
sta bila naša soseda v gostilni, 
kamor ste tudi vi radi hodili, so 
vas pri sosedni mizi grdo obreko
vali: Pogine naj pes rdeči, kamen 
na trugo in ne grud posvečene 
zemlje! Veste kakšen je sosedov 
stric? Čisto tapravi Krpan! Kar 
dva je oklofutal in vrgel čez prag.

- Zaradi mene? Toliko ven
dar nisem vreden, čeprav sem res 
bil pri rdečih, zdaj pa nisem pri 
nobeni stranki, svobodnjak sem. 
Pa ti, tvoj oče, mati?

— Pravita, samo da bi delo 
imela, politike da je preveč in naj 
se drugi z njo ukvarjajo. Jaz pa 
sem premlad. V šoli mi kar gre, 
samo še zdaj ne vem, kam po 
dokončani osnovni šoli. V časo
pisih pa piše. da na televiziji go
vorijo, da je v srednjih šolah za 
vse dovolj prostora. Lažejo! Pa 
vi, ste zdaj zdravi? me odkrito 
pogleda.

Povedal sem mu, da z zdrav
jem, razen žolča, ni kaj posebno 
narobe, da imam tudi jaz rad te
lovadbo, da se rad vzpenjam na 
griče, hribe in gore, pa da bo tudi 
on našel kakšen pravi stol v sred
nji šoli.

Fant je moral o strankah, poli
tiki, o sedanjem trenutku kar 
precej vedeti. Take fantiče in de
kliče srečujem v Občinski matič
ni knjižnici, kjer pridno listajo po 
časopisih, revijah, »Mladina« jim 
je še kako pri srcu. Starejši se 
premalo zavedamo, koliko in kaj 
vse vedo ti mladi ljudje, saj smo 
nanje tolikokrat prisegali: Naša 
mladina, naša bodočnost! Zato 
sem tudi jaz raje zamolčal vsebi
no pisma nekdanje učenke, če
prav je zdaj že orna.

Pred kratkim mi je gozdar pri
povedoval: Kmečka zveza je 
močna stranka. Kar zahtevajo, 
dosežejo, ali pa bodo dosegli. 
Kjer ni bilo gozdnih cest. vsak 
čas bodo. Da bi kmetu kaj žalega 
v njegovem gozdu rekel, čeprav 
misli, da bodo golosečnje vsak 
čas dovoljene? V zrak skoči in 
zapreti: Na svoji zemlji sem jaz 
gospodar!

Državljani, navadni ali nena
vadni, vidimo, slišimo, beremo, 
kako se gledajo strankarji v ob
činski, republiški skupščini, vla
di. Kakor da jim iz oči sije: Ne 
boj, mesarsko klanje! Ali gre to 
od spodaj navzgor, ali od zgoraj 
navzdol? Komaj pride do stolč
ka, fotelja, že ima žlahto okoli 
sebe. Prekleta žlahta, strgana 
plahta! Kot svobodnjak lahko na 
primere s prstom pokažem: vse 
od najnižjega do najvišjega vrha. 
Nekaj pa se vendarle bojim: cen
zura! Prej vojaški, policijski pod
predsednik, zdaj minister za tisk.

' Nak. Previdnost je mati mo
drosti.

Besed - Pogine naj pes rdeči! 
- pa ne morem in ne morem 
zbezati iz glave. Ne, s strankar
stvom se ne bom pečal, samo njih 
dela in prepire bom v vseh medi
jih zasledoval. Z nikakršno poli
tiko. Ko sem napisal člančič: Pre
več politike! se je bralec S. Jager 
iz Petrovč takoj oglasil, spis skri- 
tiziral, češ, da z Avstrijci nimamo 
ničesar skupnega: ko pa je bilo 
v republiških medijih napisano, 
povedano, kako je za nemške 
(tudi Avstrijci so Nemci!) medije 
predsednik naše slovenske 
skupščine dejal, da nas vežejo ti
sočletne korenine. Če smo res 
vse plačali, kar smo od njih dobi
li, ne vem. Kakor tudi ne vem. 
ako so nam oni vse plačali, kar so 
nam prizadejali in od nas dobih. 
Seveda gre za prednike sedaj vla
dajočih.

Jaz g. Jagru prav nič ne zame
rim. V svoji glavi sem potiho svo
jih misli gospodar. Od kritike se 
samo učiš, nekaj pridobiš. Mi
slim pa, da sta stil in oblika moje
ga članka in njegovega kar pri
bližno enaka. Le kakšen bi bil ta 
naš svet. če bi bilo vse enako!?

Na primer, kot nestrankarju 
mi je prišlo na misel, zakaj toliko 
hranilnic in nič posojilnic z nizki
mi obrestnimi merami. Naj po
vem svoj primer: Ko sem se leta 
1949. poročil nisva imela z ženo 
tako rekoč ničesar drugega kot 
taščino streho nad glavo. Za ma
no je bilo nekaj let službe, naj
nujnejše si morava pripraviti. 
Kam se obrniti? K bogatemu so
sedu? Ne. V Celju je poslovala 
posojilnica. Nobene priče, samo 
potrdilo, da si v redni službi in 
posojilo z najnižjimi takratnimi 
obrestmi je bilo tu. Najela sva ga 
trikrat in mlada družina je spla
vala. Zdaj govorimo o osamosvo
jitvi, o bližnji blaginji. Sprašujem 
vso strankarsko javnost: Kje so 
posojilnice z najnižjimi obrestni
mi merami, ki bi pomagale do 
osnovnega standarda mladim

družinam? Seme ni bilo vsejano, 
ne more vzkliti, kaj šel roditi!

Moja nestranka ima naslednjo 
vsebino: Vse gre skozi želodec! 
Tako nastane krepko telo, nasta
ne tudi svetla duša.
Pa lep pozdrav.

DRAGO KUMER. Gotovlje

Odstop 
Izvršnega 
sveta Šentjur
- metoda 
pritiska ali 
kdo bo koga?

O tem dogodku se mnogo go
vori in bilo je tudi zapisano. Ta
ko so razlogi za odstop Izvršnega 
sveta občine Šentjur že pojasnje
ni, čeprav še ni jasno - ali je 
Izvršni svet res odstopil. Dogo
dek je nastal ob sprejemanju ob
činskega proračuna v Skupščini. 
Sprejemanje poračuna je sigurno 
najpomembnejša zadeva
v Skupščini, saj se v tem kaže 
gospodarnost in kakovost usmer
jenosti občine, kot družbene 
skupnosti. Zaradi tega je bila 
razprava bogata in zvesta volil
nim obljubam, po zmanjševanju 
administracije in javne porabe. 
Razprava je bila poleg tega strp
na in konstruktivna, z tvorbo 
kompromisov tako znotraj DE- 
MOS-ove vladne koalicije, kakor 
z opozicijo. Tako je proračun 
praktično že bil sprejet, saj je 
Skupščina sprejela kompromisno 
dorečene, najbolj konsistentne 
amandmaje Slovenske demokra
tične zveze.

Pred potrditvijo proračuna, ko 
je bil izdelan čistopis, pa je nasto
pil dramatični trenutek z odstop
no izjavo Izvršnega sveta, ki je 
bila demagpško in psihološko 
pripravljena, kot pritisk na od
bornike z jasnim namenom ustra
hovanja in pridobitve avtoritete 
in moči. Da smo pri tem žrtve 
predvsem odborniki, ki smo ne
profesionalni in v večini prime
rov strankarsko neosveščeni in še 
nevešči strankarskega politične
ga dela, z občutkom odgovorno
sti in samozavesti potrdi končna 
izjava predsednika IS. G. Ladi
slav GRDINA je namreč rekel, 
da bi sprejem proračuna še bil 
nekako možen, če ne bi predsed
nik SO, g. Franc KOVAČ stalno 
sumničil in nadziral delo IS in 
občinske uprave. Torej gre za to
- kdo bo koga in še to na račun 
odbornikov. To pa je politično, 
kot človeško nesprejemljivo in se 
čutim kot odbornik dolžnega, da 
opozorim na ta posebnostni mo
ment, ker nočem biti žrtev na- 
daljnih sporov in moten za druž
beni razvoj občine.

Oba predsednika sta spoštova
na in cenjena strokovnjaka, oba 
potrebna za splošen družbeni na
predek občine. Da sta oba ambi
ciozna in voljna delati sta že do
kazala. imata pa oba nekaj manj 
tudi potrebnega socialnega čuta, 
zato pa več avtoritarnosti, ki je 
zavora za njune medsebojne od
nose in tudi motnja za razvoj več
strankarske parlamentarne de
mokracije.

Večstrankarska demokracija 
zahteva komunikativnost ljudi, 
ki spoštujejo različnost osebnosti 
in mnenj, zato pa spoštujejo sku
paj dogovorjena pravila medse
bojnega poslovanja. To pa zahte
va tudi medsebojno zaupanje in 
pripravljenost za kompromise, 
brez intrig in nagajivosti. To pa 
je možno, če so ljudje pripravlje
ni delati uvidevno in spravno, 
kar zlasti morajo vodilni in de
mokratični politiki.

Demokratizacijo smo začeli 
s spravo med Slovenci, ki smo 
bili nasilno razdeljeni po narod
nostni in ideološki osnovi v za
vedne in izdajalce ter verne in 
neverne. Spravo smo delno ures
ničili za mrtve — med živimi pa 
nikakor ne gre. Če resno želimo 
slovensko državo, pa je dolžnost 
vodilnih, da to delajo vsak dan 
med seboj in v to navajajo tudi 
ljudi.

V tem pogledu je bilo storjenih 
na obeh straneh že mnogo na
pak, vse pa gre na škodo občin
ske skupnosti. Zato je deloma 
krivda tudi v odbornikih, ki bi 
morali odigrati vlogo tretje po
sredniške osebe in se ne pustiti
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voditi enkrat enemu, drugič dru
gemu. Odborniška samozavest in 
odgovornost je potrebna zlasti 
v tem prehodnem obdobju, ko so 
stara statutarna določila in zako
nodaja že zastarela, nove pa še ni 
dovolj.

Prav tako je potrebna dosled
nost volilnim obljubam in željam 
po spremembi sistema, ki bo dal 
več možnosti za delovanje in raz
voj posameznikom in bo manj 
družbenega skrbništva in lažne 
sociale.

Nesprejemljiva je torej avtori
tarnost in nagajivost v vrhovih 
organov, ki imajo jasno določeno 
vlogo in delitev dela. Zaradi spo
štovanja različnosti je tu potreb
no tudi spravno ravnanje, ki pa 
ga ne priznavajo predvsem stare 
strukture.

Izvršni svet je organ občinske 
skupščine in izvaja politiko, ki jo 
v dogovoru v Skupščini doreče
mo in ne obratno, da je Skupšči
na odvisna od diktata Izvršnega 
sveta. Takšno delovanje moramo 
odborniki zahtevati in ne dopu
stiti. da z ustrahovanjem odsto
pamo od že sprejetih stališč. Če 
začnemo tako delati bomo kar
naprej žrtev intrig in naše delo bo 
dokaj jalovo. Zakonski par. ki ni 
zdrav in. ki ni pripravljen na 
spravno delovanje, je bolje, da se 
razide - prav tako je v politiki. 
V institucijah, ki morajo sodelo
vati in so v določeni soodvisnosti, 
pa to nočejo zaradi prestižnih 
osebnih odzivov, se mora zame
njati vodstvo. To ni slabost, am
pak prej demokratična pridobi
tev. Zaradi tega grožnje niso 
sprejemljive, svobodno voljo pa 
je treba spoštovani in upoštevati. 
Odborniki pa. moramo biti proti 
manipulacijam in intrigam.

Pričakujem torej, da bosta 
predsednika ravnala v duhu od
govornosti in zakonitosti do po
slovanja in spoštovala različnosti 
v medsebojnih odnosih. Skupšči
na pa spoštovala strankarsko pri
padnost in dogovorno kulturo, ki 
lahko ustvarja večjo kvaliteto 
življenja in dela.

Na ta način bo pozitivno na 
klovnovski način izražena volja 
volilcev, da hočejo pri oblasti do
bro namerne ljudi in ne samoza
dostne avtokrate, ki z intrigami 
ohranjajo osebno oblast in obvla
dujejo volilce - prišla do izraza.

Intrige so tiste, ki zavirajo raz
voj in nas držijo na zadnjem me
stu v gospodarskem in družbe
nem razvoju v republiki.

FRANC ZABUKOŠEK, 
Šentjur

Celjančki so...
Kakor smo bili veseli, da se je 

v Celju pojavil nov časopis. Tako 
smo iz tedna v teden tudi bolj 
razočarani, kar zadeva pisanje 
o svetovnem slovenskem kongre
su, posebej o slovenskem tolarju, 
v zadnjem času pa tudi o naši 
podružnici. Brskanje in iskanje 
napak tam, kjer jih ni, ob tem pa 
uživati, zagotovo ni velik novi
narski dosežek, postavlja pa pod 
vprašaj vaš uredniški pristop.

Na kratko še enkrat ponavlja
mo: Svetovni slovenski kongres 
je še dojenček, za katerega vsi 
želimo, da odraste. Odkrito smo 
povedali, daje za začetno obdob
je organizacije precej formalno 
pravnih težav. Vsi skupaj, tudi 
v Ljubljani in Trstu, kjer je začas
ni sedež, se trudimo, da bi jih 
čimprej odpravili. Glede odno
sov s SSK, konferenco za Slove
nijo, smo se dogovorili, na njihov 
predlog, da bo naša podružnica 
pripravila svojo zamisel, kakšni 
naj bodo medsebojni odnosi, zla
sti v kolikšni meri je podružnica 
kot pravna oseba, za kar se zav
zemamo, suverena. Že naprej pa 
je jasno, to smo tudi zapisali 
v celjske dokumente, da delo po
družnice izhaja iz statuta svetov
ne organizacije, podružnica pa 
sprejema tudi njene temeljne 
programske usmeritve. Ker pri 
sprejemanju statuta in programa 
podružnica sodeluje, tudi soodlo
ča, je jasno, da je rezultat lahko 
le skupen dosežek.

Vztrajamo, da mora biti celj
ska podružnica nadlokalna orga
nizacija. ki se ne vpleta v dnev
nopolitične razprave okrog cen
tralizacije / regionalizacije ter 
v strankarske razprtije o tej te
matiki. To pa seveda ne pomeni, 
da podružnica nima svojega sta

lišča, ki lahko izhaja le iz ne
strankarskega in nedržavnega 
značaja organizacije. Torej, ne 
gre za nikakršno poklekanje pred 
centralizacijo.

Kar zadeva nepravilnosti, 
o katerih naveliko pišete, smo 
prepričani, da imamo v naši 
družbi organe, ki se po zakonu 
ukvarjajo z njimi. Verjamemo, 
da bi to tudi počeli, če bi bili 
podani zakoniti sumi. Prav nena
vadno bi bilo, če bi po številnih 
člankih, ne samo v Novi dobi, 
pristojni organi ne sprožili zako
nitih postopkov, če bi le bili za
koniti pogoji zanje. Tako si vsaj 
mi predstavljamo delovanje 
pravne države.

Svetovno slovenstvo je zagoto
vo projekt v najširšem smislu, 
podjetje, ki ne trpi zasebnega vr
tičkarstva, najsi bo to na ravni 
republike Slovenije, katerekoli 
konference zunaj naše dežele, pa 
tudi v celjski podružnici. Takšno 
početje je zagotovo ovira in tudi 
škodljivo je.

Ker smo prepričani, da resnič
no podpirate zamisel o svetov
nem slovenstvu - in vlogo Celja 
pri tem - vas vabimo, če pripo
morete kar največ, da se bomo 
Slovenci doma in po svetu, 
ustvarjajoč stoletni sen, čimpreje 
in čim bolj trdno povezali v naj
širšem duhovnem smislu, zlasti 
pa na čvrsti gospodarski osnovi.

PETER KAVALAR, 
predsednik SSK PC

Odgovor uredništva
Spoštovani gospod Kavalar. 

Globoko nam je žal, da mora
mo ob vašem pismu ugotoviti, 
da se nedopustljivo spreneve
date. Prav vi osebno ste nam 
pomagali najti nekatere doku
mente, ki dokazujejo prav to, 
da je ob in okoli slovenskega 
kongresa kar nekaj nedopust
nih napak. Ker torej to veste, 
s pričujočim pismom zavestno 
zavajate javnost, nam pa očita
te novinarsko diletantstvo. Naj 
vaše obnašanje ostane stvar va
še predsedniške in novinarske 
vesti.
Z odličnim spoštovanjem,

BRANE PIANO

Hmezad
Export-Import

Upam, da s tako imenovano 
»hmeljarsko afero« ne bo potreb
no več utrujati bralcev. V priču
jočem prispevku se ne namera
vam spuščati na nivo neetičnih in 
neresničnih namigovanj, ki mi jih 
podtikajo moji nasprotniki (para- 
noidnost, neaktivnost, nesposob
nost). Ta podtikanja prepuščam 
njihovi vesti. Zaradi svoje notra
njosti in kolektiva, ki mi je vse
skozi stal ob strani pa sem dolžan 
javno pojasniti očitke v zvezi 
z mojo »alkoholno preteklostjo«. 
Vključen sem v klub zdravljenih 
alkoholikov, česar pred svojim 
kolektivom nisem skrival ali se 
sramoval. Kljub temu, morda pa 
ravno zaradi tega, sem živel v le
pem sožitju s kolektivom, še zla
sti pa z delavci sektorja, ki sem 
ga vodil. Psihični pritiski zadnjih 
mesecev (predlog naj odstopim 
kot pomočnik direktorja, su
spenz na suspenz, zamenjava 
ključavnice na vratih, prerazpo- 
reditvene odločbe, pritiski na 
mojo družino, borba z zunanjimi 
faktorji in ne nazadnje gladovna 
stavka) so mi krepko načeli živ
ce, v slabem trenutku sem tudi 
recidiviral. Zahvaljujem se vsem, 
začenši od žalske milice, zdravni
škega osebja in prijateljev, ki so 
mi pomagali prebroditi krizo. 
Toliko o meni kot človeku! Sedaj 
pa preidimo k stvari, naj sprego
vorijo dejstva in številke!

Zaradi relativno slabega poz
navanja situacije na hmeljskem 
trgu citiram del poslovnega poro
čila za leto 1990, ki ga je napisal 
vodja prodaje hmelja g. Natek.

»Letnik 1990 je bil po marsi
čem izjemen, zaradi pomanjka
nja hmelja na svetovnem trgu, 
predvsem zaradi nižjih pridelkov 
ZRN, ČSSR in tudi ostalih proiz
vajalcev v Evropi je cena dosegla 
tudi23—30DEM/kg. Dvigovanje 
visokih cen se je zaustavilo do 
konca leta, vendar zaradi pozna
nih situacij in zadrževanja hmelja 
pri nekaterih proizvajalcih nismo 
bili sigurni, da bomo te količine 
tudi dobili, zato nismo bili v sta

nju vršiti prodaje po tako visokih 
cenah. Veliko pomanjkanje hme
lja na domačem trgu je povzroči
lo dvig cen na 20 DEM/kg, kar 
nam uspeva zadrževati tudi da
nes. Kot dobra odločitev se je 
pokazal nakup hmelja slabše 
kvalitete, ki je bil poskusno na
pravljen s Kmetijstvom Žalec, 
kar nam je osnova za razmišlja
nje v bodoče. Prav tako smo po 
kooperaciji uspeli zagotoviti do
ločene količine hmelja iz uvoza, 
ki bodo popravile našo količin
sko bilanco pri letniku 1990«. 
Toliko g. Natek!

V trgovini s hmeljem nastopa 
Hmezad Export-Import kot ko- 
misionar, se pravi, da je hmelj 
last proizvajalcev, Hmezad Ex- 
port-Import pa nastopa na trgu 
v svojem imenu a za tuj račun. 
Ponavljam trditev, da sta g. Bra
čun in g. Natek začela s trgovino 
v imenu in za račun Hmezad Ex- 
port-Importa pri čemer sta nek
valitetni hmelj (ti. pleve) zame
šala s prvovrstnim savinjskim 
hmeljem (preslepitev kupcev!), 
izkupiček pa odtegnila proizva
jalcem, čigar last je savinjski 
hmelj.

Da ne bi moje trditve izzvenele 
kot glas vpijočega v puščavi, pro
sim, da se objavi naslednji zbirni 
pregled:

Nabava hmelja Export-Import 
v svojem imenu in za svoj račun 
od fakture 30/4469 z dne 15. 10.
1990 do fakture št. 5259z dne 16. 
1. 1991 je znašala 449.178 kg 
v skupni vrednosti23.806.046din 
ali poprečno 5,88 DEM/kg. 
V teh tonah nabavljenega hmelja 
ni niti kg kvalitetnega savinjske
ga hmelja. Kljub temu je Hme
zad Export-Import prodal 
v obravnavanem razdobju začen
ši s fakturo 40/1423 pa vse do 
fakture 40/561 kar 314.808 kg 
hmelja, ki ga je deklariral kot 
savinjski hmelj (golding, aurora) 
in prodal za din 51.124.322 din 
ali poprečno 18,04 DEM/kg.

Z ozirom na dejstvo, da je bilo 
nabavljenega nekvalitetnega 
hmelja 449.178 kg in do 17. 4.
1991 prodanega 314.808 kg, bo 
Hmezad Export-Import prodal 
v svojem imenu in za svoj račun 
še 134.370 kg »umetno ustvarje
nega savinjskega hmelja«. Izku
piček iz te manipulativne tran
sakcije je glede na trenutno ve
ljavne tržne cene ocenjen v višini 
22.000.000din. Skupni izkupiček 
iz naslova prodaje nekvalitetnega 
hmelja, ki ga je Hmezad Export- 
Import kupil v svojem imenu in 
za svoj račun, ga zamešal s hme
ljem, ki je last proizvajalcev in 
deklariral kot savinjski hmelj 
znaša tako (51.124.322 
+ 22.1)00.000 din) tj.

73.124.322 din
Stroški nabave nekvalitetnega 

hmelja so znašali
23.806.046 din

Kje je razlika? Cca 20 mio din 
so dobili proizvajalci, cca 30 mio 
din pa se nahaja v zgrešenih po
slovnih odločitvah (DURI Šem
peter, Inženiring Ljubljana).

V Duri Šempeter je neproduk
tivno investirano cca 16 mio din, 
razen tega Duri zaradi katastro
falne prezadolženosti sploh ni 
več last Hmezad Exporta, tem
več upnikov! Inženiring Ljublja
na je v letu 1990 izkazal bilančno 
izgubo v višini 3,6 mio din, stro
ški vezave kapitala v zalogah so 
znašali cca 5,4 mio din, v zalogah 
je bilo imobiliziranega kapitala 
v višini 12 mio din. Dobavitelji 
Inženiringa Ljubljana so koope
ranti - privatniki! V čigave žepe 
se torej pretaka hmeljski denar?

Namen tega pisanja je prekini
ti igro slepih miši. SDK in/ali 
UJV bi potrebovala le nekaj ur 
dela, da bi preverila resničnost 
mojih trditev v zvezi z mešanjem 
hmelja in odtegovanjem sredstev 
proizvajalcem. Zakaj se to ne iz
vrši? Vsa dokumentacija je 
v knjigovodstvu Hmezad Export- 
Import, od danes dalje zbirni 
pregled tudi v uredništvu. Apeli
ram na individualne proizvajalce- 
kmete, ki so v »hmeljarski aferi« 
materialno najbolj prizadeti, da 
preko Kmečke zveze zaprosijo 
pristojne institucije za takojšen 
pregled, s čimer bi prekinili ago
nijo vodenja podjetja Hmezad 
Export-Import. Prav tako prosim 
g. Pintarja in g. Podgorška, da na 
licu mesta komisijsko preverijo 
kvaliteto hmelja, ki se meša s sa
vinjskim hmeljem. Hvala za raz
umevanje!

Dopisu prilagam kopije o na
bavi in prodaji hmelja Hmezad 
Export-Import v svojem imenu 
in za svoj račun.

Kolektiv Hmezad Export-Im- 
port je 40 let živel od poštenega 
dela in ima vse pogoje, da po
tem, ko se bodo zacelile rane, 
zaživi zopet pokončno, in prven
stveno kot hmeljarska prodajna 
organizacija.

MITJA ŠVIGEU, Velenje

Nezaposlenost
V času krize, takšne in drugač

ne, se pojavi tudi brezposelnost. 
Med nami je že zelo veliko delav
cev, ki so na listah čakanja. Veči
na teh dobi tudi sredstva za pre
živetje (kar pa še zdaleč ne zado
stuje za občutek varnosti).

Do sem še nekako gre. Kakor 
hitro pa se poglobiš v ta problem, 
te zbode v oči, da je med zaposle
nimi še vedno veliko kmetov. 
Prepričana sem, da bi se lahko 
preživeli z obdelovanjem kmetij. 
Na njihova mesta pa bi prišli ča
kajoči delavci. Največ je takšnih, 
ki imajo stanovanja v bloku ali pa 
morda kakšen mali vrt (kar je 
danes za nekatere že pravo boga
stvo).

Rudnik v Velenju je šel še dlje. 
S kar precejšnjo odpravnino ma
mi delavce, da bi prostovolno za
pustili del. mesta in razbremenili 
proračun. Ali res?

Ne vidim vzroka, zakaj ne bi 
najprej potrkali na vest kmetov, 
denar pa bi namenili kakšni pro
padli tovarni (EKO)?

Nekateri se še spominjajo ča
sov, ko so morali najprej kmetje 
na kmetije in šele zatem so ostali 
brez dela še drugi. Sama sem 
premlada in poznam to samo iz 
pripovedovanja, ne zdi pa se mi 
krivično.

Nikakor pa ne morem razume
ti, kako lahko nekdo obdeluje 
nevem koliko hektarov zemlje, 
zraven je še družbenopolitično 
aktiven in še osem ur intenzivno 
dela?

Morda pa je zanj dan dolg ose
minštirideset ur, kdo ve?! Pri 
vsem tem imajo njihovi otroci šti
pendije, kar ne bi mogla trditi za 
ostale.

Ne razumite me narobe. Nič 
nimam proti kmetom. Zavedam 
se njihovega težkega dela in od
visnosti od vremena. Ravno za
radi tega bi se mi zdelo pravično, 
da jih malce razbremenimo in jim 
damo možnost obdelati zemljo 
(brez bolniške) v lepem vre
menu.
MILOJKA MOHOR. Velenje

Nepravilnosti 
v članku »Je 
inšpektorica 
kmetica«

Pri branju vašega članka z na
slovom »Je inšpektorica kmeti
ca«, objavljenega v Novi dobi št. 
14 z dne 10. 4. 1991 so strokovni 
delavci Upravnega organa ugoto
vili določene nepravilnosti za kar 
dajemo ustrezno zakonsko pojas
nilo na osnovi zakona o kmetij
skih zemljiščih (Uradni list SRS, 
št. 17/86).

Glede na veljavni družbeni 
plan v katerega je zajet tudi pro
storski del in ga je potrdila in 
sprejela Skupščina občine Celje 
- objavljen v Uradnem listu 
SRS, št. 40/86 in SR 7/91, so vsa 
zemljišča katerim osnovo pred
stavlja izdelana študija pedosek- 
venc in kategorizacije kmetijskih 
zemljišč, razvrščena v 1. območje 
kmetijskih zemljišč, kar pomeni, 
da so trajno namenjena kmetijski 
proizvodnji. Vsa ostala zemljišča 
so razvrščena v 2. območje kme
tijskih gemljišč in gozd.

Obvezno zakonsko izhodišče 
za vsa zemljišča, ki glede na na
ravne danosti predstavljajo te
melj proizvodnje hrane v republi
ki Sloveniji, je vključitev I. in II. 
kategorije zemljišč, katerim os
novo predstavljajo pedosekvence 
oz. talne združbe, v 1. območje 
trajnovarovanih kmetijskih zem
ljišč.

Iz navedenega sledi, da je v I. 
kategorijo zemljišč in s tem v 1. 
območje zajet 1. bonitetni raz
red, katerega vsebujejo vse vrste 
rabe kmetijskih zemljišč.

Lastninsko pravico, s pravnimi 
posli med živimi, na zemljiščih, 
ki so opredeljena kot trajno varo
vana kmetijska zemljišča ne mo
rejo pridobivati občani, ki se po 
določbah zakona o kmetijskih 
zemljiščih ne štejejo za kmeta.

- za kmeta po tem zakonu se 
šteje občan, ki z osebnim delom 
obdeluje kmetijsko zemljišče na 
katerem ima kdo lastninsko pra
vico, je za tako obdelovanje 
ustrezno usposobljen ter mu 
kmetijska dejavnost pomeni 
glavno oz. dopolnilno dejavnost.

- kot glavna oz. dopolnilna 
dejavnost se šteje dejavnost, ki 
daje tako vrednost proizvodnje, 
dosežene z osebnim obdelova
njem kmetijskih zemljišč, ki do
sega najmanj dve tretjini pov
prečnega osebnega dohodka na 
zaposlenega v občini ali pa tolikš
na vlaganja v kmetijsko proiz
vodnjo, ki bodo omogočila dose
ganje takšne vrednosti proiz
vodnje.

- šteje se, da je občan, ki je 
starejši od 25 let ustrezno uspo
sobljen za obdelovanje kmetij
skega zemljišča, če ima končano 
najmanj 2-letno srednjo kmetij
sko šolo (vzgojno-izobraževalni 
program kmetovalec), oz. drugo 
ustrezno šolo za kmetovalce ali 
da najmanj 5 let z osebnim delom 
obdeluje kmetijsko zemljišče.

Ponovno poudarjamo, da je to 
pojasnilo pripravljeno izključno 
zaradi popolno napačne interpre
tacije zakonskih določil in v izo- 
gib ponovnim zavajanjem jav
nosti. PETRA COKAN,

BOJAN KOLENC, 
Občina Celje

Luskavica
Luskavica - smo bolniki ali 

»luskavičarji« - vprašanje že ne
štetokrat postavljeno. Res je. vi
deti smo zdravi, a to je le zuna
njost; stisk, težav ljudje površin
skih pogledov ne opazijo. Ne 
opazijo osamljenosti imenovane 
izoliranosti, ki jo čutimo, čeprav 
morda le v sebi, pod njihovimi 
včasih zgražajočimi se očmi. Sa
ma sem bolnik - luskavičar že 
od rane mladosti in sem se že kot 
otrok počutila odrinjena od svo
jih sovrstnikov, še težje pa je bilo 
v času pubertete. Dolga leta sem 
se mučila z raznimi vprašanji, na 
katere sem le z muko s pomočjo 
zdravnikov in ostalih sotrpinov 
našla odgovore, ter se končno 
sprijaznila z dejstvom, da sem 
psoriatik. Med vsem tem časom 
pa sem se vztrajno zdravila, bjla 
dosti v bolnicah, zdravilišču. Ali 
se sploh kdo vpraša, koliko volje 
in vztrajnosti je potrebno za 
zdravljenje luskavice. Na tisoče 
nas je, ki smo potrebni pomoči, 
zdravljenja in vse te možnosti, ki 
so nam bile pred leti dane, nam 
hočejo odvzeti. To ni pravično, 
niti humano, kajti nam je že itak 
odvzeta največja dobrina, ki je 
dana in pripada vsakemu človeku 
— zdravje. In če nam je to odvze
to, ne jemljite in ne kratite nam 
tistega, kar nam pomaga lajšati 
bolezen.

In še to. Ali ni mogoča smotr
nejša razdelitev obstoječih sred
stev? Ali res rabimo toliko de
narja za vojsko, pa čeprav slo
vensko, in policijo.

Gospodje, ki odločate o tem, 
ali se zavedate, da se moč in hu
manost družbe meri ravno po 
tem, kako zna poskrbeti za naj
bolj nemočne člane, kajti za 
vstop v Evropo je tudi to merilo!

SLAVICA ZALOŽNIK

nja odpravili v prostore agencije, 
kjer nas je pričakal direktor Palč
ka - gospod Podplatan Boštjan, 
poln obljub. Uskladili smo naše 
želje in njegovo ponudbo. Dogo
vorili smo se o 40% avansu, ki 
nam zagotavlja, da je ostanek ne
plačane cene kljub morebitni de
valvaciji nespremenjen. Na do
govorjeni dan smo prišli z denar
jem v agencijo, kjer pa nas ni 
pričakal Palček, ampak njegov 
uslužbenec, gospod Lorenčak 
Rudolf. Po petminutni popolni 
ignoranciji mu je uspelo opaziti 
našo prisotnost. Ko smo gospodu 
Rudolfu razložili namen našega 
prihoda, nas je neseznanjen z na
šim programom, hotel po hitrem 
postopku odsloviti.

Ignorantski odnos in kasnejše 
žaljenje naše razredničarke, ki si 
tega z ničemer ni zaslužila, nista 
bila na mestu. Šokirani nad ne
primernim vedenjem uslužbenca 
smo se pozanimali, kdaj pride 
Palček, in odšli. Naslednjega dne 
smo se ponovno odpravili tja, 
kjer smo našli Palčka, ki je sku
paj s šoferjem začel sestavljati 
pogodbo. Med sestavljanjem le
te pa se je začel vmešavati palč
kov uslužbenec - gospod Ru
dolf, češ da nam Palček, naj ne 
napiše pogodbe po prej dogovor
jeni ceni, ker je ne morejo zagoto
viti zaradi morebitne devalvacije, 
ter da turistična agencija ni 
nobena socialna ustanova. Opo
zorili smo ga, da njegovo vmeša
vanje ni pristojno zaradi včerajš
njih izbruhov in. da razen opravi
čila od njega ne pričakujemo ni
česar več. On pa nam je na nje
mu značilen »spoštljiv« način od
vrnil, da je po 40-ih letih konec 
njegovega opravičevanja, ker ni
smo več v komunizmu! Presene
čeni, da Palček sploh ni reagiral 
na nepristojno obnašanje svojega 
uslužbenca in mrtvo hladno na
daljeval s sestavljanjem pogodbe, 
smo ogorčeni vstali in odšli.

Poraja se nam vprašanje, če 
obnašanje Palčkovega podreje
nega le ni bila vnaprej zrežirana 
igra. Če je bilo tako, bi sprejeli 
tudi kulturno opravičilo, da naših 
želj niso mogli realizirati. Zato 
maturantje, s Palčkom nikar.

UČENCI IN 
RAZREDNIČARKA, 3. c, 

Srednja ekonomska šola Celje

Sosedje
Spoštovano uredništvo, ogla

šam se vam prvič. Sem reden 
bralec Nove dobe. Do sedaj sem 
imel že večkrat željo, da se vam 
oglasim, vendar sem bolj mirne 
narave in raje svoje muke obdr
žim v krogu svoje družine. Sedaj 
pa je tudi meni in moji družini 
tega dovolj.

V Celje sem se preselil 1987 
leta. Prej sem 15 let delal v tujini 
in z ženo sva štedila vsako mar
ko, da bi si kupila hiško, v kateri 
bi bila cela družina srečna. Že 
drugi dan po vselitvi pa sem opa
zil, da z našim srečnim življenjem 
in toploto v novem domu ne bo 
nič. Sosed me je takoj začel obre
menjevati s svojimi vsiljenimi 
prepiri. Prav tako so venomer 
nadlegovali mojo soprogo in 
otroke. Venomer so nam grozili 
z nasilništvom. Na moje prošnje, 
naj se že enkrat umirijo, so dali le 
negativne odgovore in nas vse 
poniževali. To je trajalo štiri leta. 
Prisilili so me, prav tako kot biv
šega lastnika, da sem moral hišo 
prodati. Tudi jaz imam pravico 
do mirnega življenja pa čeprav 
sem priseljenec iz Šmarja. Prišlo 
je celo do fizičnega obračuna in 
iz mene je izbruhnila vsa jeza, 
nakopičena v štirih letih. Sedaj 
sem prebral v nočnih cvetkah, da 
sem pretepal sosedo in njenega 
zeta s cevjo in izpadel v očeh 

Kaj se zgodi, če nameravajo iti javnosti kot nasilnež. Vprašam

Maturantje,
nikar!
maturantje na izlet s »Palčkom!« 
Kdo je Palček?

Ko se razred po dolgotrajnih 
zapletih in premislekih odloči, da 
kljub težki gospodarski krizi gre 
na maturantski izlet v Španijo, si 
med vsemi turističnimi agencija
mi izbere Agencijo za vsak žep 
Palček.

Palček je naši srednji ekonom
ski šoli v Celju ponudil program 
potovanja v Španijo. Naš razred 
se je zaradi ugodnih cen in pe
strega programa Odločil, da se 
o ponudbi podrobneje dogovori 
s predstavniki agencije. Učenci 
našega razreda smo se polni upa

pa se, kdo mi je v štirih letih 
pomagal, da bi umirili sosedo, 
namreč mnogo sem odprl vrat, 
nisem zahteval ničesar, le prosil 
sem naj mi pomagajo, da bi lah
ko živel mirno. Vem, da je vse
povsod veliko takšnih sosedov, 
vendar pa krajevne skupnosti na 
to ne reagirajo, čeprav bi morale. 
Ali res čakajo vsi na najhujše? Po 
bitki pa so generali in zopet dvig
nejo roke od problemov za kate
re so določeni, da jih rešujejo. 
Upam, da boste moje pismo ob
javili in da se bo kdo zamislil.

Bralec, 
naslov v uredništvu



STRAN 6

El Gros, 
boljševizem 
in tolar

Spoštovani,
dovolite, da se vam najprej 

zahvalim za objavo mojega odgo
vora gospodu Lipniku; upam. da 
sem pomirila njegovo skrb.

V sicer duhovitem komentarju 
El maestro Gros (Nova doba, št. 
15, z dne 17. aprila 1991) je neka 
»informacija«, ki bi utegnila 
kakšnega bralca presenetiti in 
napačno informirati, zato vljud
no prosim, da objavite popravek: 
Svetovni slovenski kongres ne 
pripravlja Socialdemokratska 
stranka, ampak Osrednji inici- 
aktivni odbor za SSK, ki ima sedež 
v Trstu in katerega predsednik je 
gospod Bojan Brezigar. Konfe
renca SSK za Republiko Sloveni
jo je samo gostiteljica, ki ima na
logo samo organizacijsko pripra
viti to srečanje tako. da bo prijaz
no, na visoki kulturni ravni in 
delovno učinkovito. V nobenem 
primeru pa organizatorica ni So
cialdemokratska stranka niti ka
tera koli druga stranka, ker je 
ideja Svetovnega slovenskega 
kongresa civilna ideja, se pravi, 
SSK bo nevladna, nestrankarska, 
nedržavna ustanova, ki bo pove
zovala in povezala vse Slovence 
po svetu z domovino in domovi
no z njimi. Nobena politična 
stranka kot politična stranka 
v SSK nima pravice uresničevati 
svojih strankarskih ciljev znotraj 
oziroma prek SSK; če bi tako 
bilo. bi le prenesli zunanje stran
karske boje v sam Kongres, s či
mer bi izgubil vsak smisel.

V isti številki Nove dobe ste 
v rubriki Res je. . . objavili na
slednjo »resnico«; » - da se go
spa Spomenka Hribar dejansko 
in v celoti otresa nekdanjega 
boljševizma. Kažer namreč, da se 
je sama, kot tajnica Svetovnega 
slovenskega kongresa, odločala 
in prejemala odločitve o sloven
skem tolarju«. Naj na kratko ko
mentiram to »resnico«!

Prvič, ali sploh veste, kaj ne
komu očitate, ko mu pripisujete 
boljševizem? Boljševik v princi
pu jemlje ljudi kot sredstvo za 
dosego ideje komunizma, ljudi 
v tem smislu izrablja, ali celo ubi
ja. Jaz sem v mladih letih verjela 
v komunizem, nisem pa v imenu 
komunizma/boljševizma niko
mur storila nič žalega.

Iz citirane »resnice« ni jasno 
razvidno, kaj si pisec pod boljše
vizmom sploh predstavlja? Da so 
tajnice urejale svet.. - če vpra
šam nekoliko hudomušno.

Glede odločanja in sprejema
nja odločitve o »slovenskem to
larju« pa naslednje: odločala in 
odločila sem se šele februarja le
tos, ko sem podpisala sponzor
sko pogodbo - tedaj pa sem že 
bila izvoljena za predsednico Iz
vršnega odbora SSK Konference 
za Slovenijo. Predhodno sem do
bila o tem soglasje tako Osred
njega iniciativnega odbora kakor 
tudi Osrednjega odbora Konfe
rence za Slovenijo. Res pa je, da 
sem še tajnica začasnega Inici
ativnega odbora za SSK - ena
ko, kakor sem se »odločala«, t. j. 
dogovarjala z drugimi sponzorji, 
nadalje o najemu dvorane za 
ustanovni zbor, o rožah v dvora
ni na ustanovnem zboru, o ce
lostni podobi Konference za Slo
venijo, o prostorih z Konferenco 
za Slovenijo, o računalniški opre
mi in pohištvu, o kraju in času 
sestankov...

Koliko lažje in učinkoviteje bi 
bilo delati, če bi tisti, ki so sami 
k delu za Svetovni slovenski kon
gres in posebej za Konferenco za 
Republiko Slovenijo, prispevali 
malo ali nič, prenehali metati po
lena pod noge!

SPOMENKA HRIBAR, Ig

torica kmetica«, bi morda spada
la še informacija, da omenjena 
inšpektorica med uradniki celj
ske občine nikakor ni edina 
»kmetica«, vsekakor pa ne naju
spešnejša. Zanimiv za široko jav
nost je najbrž tudi primer mest
nega urbanista - samostojnega 
svetovalca za urbanizem pri Ob
činskem sekretariatu za urejanje 
prostora in varstvo okolja, ki je 
poleg številnih drugih »uspešno« 
vodil tudi upravni postopek za 
lastno stanovanjsko hišo in 
ustrezne »postopke« v zvezi s pri
dobitvijo zemljišč.

V marcu 1975 so bila odkuplje
na za predvideno gradnjo RTF 
(razdelilne transformatorske po
staje) južno od Vojnika zemljišča 
s površino cca 5.500 nr ter na 
njih stoječa stanovanjski in go
spodarski objekt. Odkupljeni 
gradbeni objekti so bili porušeni, 
zemljišče pa je bilo po nekaj letih 
dano v začasni najem omenjene
mu urbanistu. Le-ta se je oboro
žil z občinskim potrdilom o »sta
tusu kmeta«, OKUPVO (organ 
pri katerem je bil urbanist ta čas 
v službi) pa je v maju 1985 ta 
zemljišča prenesel na takratno 
Kmetijsko zemljiško skupnost 
občine Celje. Ze dober mesec 
pozneje je podjetni urbanist ku
pil celotno površino teh zemljišč 
od omenjene skupnosti po sim
bolični ceni ter kmalu zatem, na 
teh zemljiščih pri »svojem« 
upravnem organu pridobil loka
cijsko in gradbeno dovoljenje za 
gradnjo stanovanjske hiše na 
»kmetijskem« zemljišču.

Ker pa kljub uspešni kmetijski 
dejavnosti nekaterih občinskih 
uradnikov mora nekje stati tudi 
RTF, so jo vrli načrtovalci poma
knili oz. narisali kar na bližnji 
hmeljski žičnici, da tudi v bodoče 
ne bi vznemirjala kmetijske de
javnosti celjskega urbanista. Edi
na neznanka ostaja vprašanje, 
s kakšno utemeljitvijo je prenos 
zemljišča potrdil javni pravobra
nilec. kateremu zakon nalaga 
zaščito javnih interesov v vsakem 
primeru prenosa družbenih zem
ljišč v privatno last.

Pa še bilanca:
— za urbanista vsekakor pozi

tivna za razliko v ceni oz. dejan
ski vrednosti zemljišč ter poklo
njeno vrednost odkupljenih in 
porušenih gradbenih objektov 
— cca 500.000 din

- za občane Celja pa negativ
na za nekajkratnih gornjega zne
ska, saj bodo morali za gradnjo 
RTF ponovno plačati poleg draž
jih zemljišč, še veliko in urejeno 
hmeljsko žičnico (če o kmetij
skem vidiku škode sploh ne go
vorimo!)

Pa naj še kdo reče, da se občin
skim uradnikom ne splača ukva- 
rati s kmetijstvom!

J. JAKOP, Strmec

v 154. členu poslovnika, ki dolo
ča da »zbor združenega dela, 
zbor krajevnih skupnosti in druž
benopolitični zbor na skupni se
ji .. . opravljajo druge zadeve, 
če je tako določeno s statutom, 
poslovnikom in drugimi predpi
si« in 130. členom statuta, ki do
loča, da zbori na skupni seji odlo
čajo takrat, kadar tako sklenejo 
sami. Vsebinski razlog za sklic 
skupne seje pa leži v dejstvu, da 
so od ustavnega sodišča razve
ljavljene sklepe zbori sprejeli 
prav tako na (3.) skupni seji (dne 
2. oktobra 1990).
II. USTAVNOST IN ZAKONI- 

. TOST
Ustavno sodišče Republike 

Slovenije je na predlog ZELE
NIH VELENJA z odločbo števil
ka (U-1-58/90-13), z dne 14.03.91 
odpravilo (razveljavilo) 1. in 2. 
točko sklepov, ki so jih zbori 
Skupščine občine Velenje spreje
li na 3. skupni seji dne 2. 10.1990 
(Uradni vestnik občine Velenje, 
št. 13/90,15. 10. 1990). Vodstvu 
skupščine predlagamo, da odloč
bo ustvnega sodišča objavi 
v skupščinskem Poročevalcu, da 
se bodo lahko delegati z njo na
tančno seznanili. Ustavno sodiš
če je ugotovilo, da 1. točka skle
pa občinske skupščine ni v skladu 
z ustavo, da je bila odredba, s ka
tero je izvršni svet dne 22. 6. 
1990 dovolil zvišati cene za sta- 
novanjsko-komunalne storitve, 
v skladu z določbami republiške
ga zakona in občinskega odloka, 
da skupščina ni pristojna za spre
jemanje ukrepov družbene kon
trole cen in za izdajanje izvršilnih 
predpisov. Odločitev Ustavnega 
sodišča Republike Slovenije je 
jasna: Skupščina občine Velenje 
je kršila zakon in ustavo.

III. MATERIALNE 
DICE

POSLE-

Ali je
inšpektorica
kmetica

K vprašanju iz predzadnje šte
vilke vašega lista »Ali je inšpek

Zahteva za 
sklic
skupščine 
občine 
Velenje, dne 
7. maja 1991
Skladno s 118. in 154. členom 

Poslovnika Skupščine občine Ve
lenje ter 130. členom Statuta ob
čine Velenje, podpisana delegata 
in klub delegatov Zelenih Vele
nja zahtevamo, da vodstvo 
Skupščine občine Velenje dne 7. 
maja 1991 skliče skupno sejo 
vseh treh zborov z naslednjo toč
ko dnevnega reda: 
URESNIČITEV ODLOČBE 
USTAVNEGA SODIŠČA RE
PUBLIKE SLOVENIJE (U-I- 
58/90-13) IN UGOTOVITEV 
ODGOVORNOSTI ZA NA
STALO STANJE

UTEMELJITEV:
L STATUTARNA IN PO

SLOVNIŠKA OSNOVA
Poslovniški in statutarni temelj 

za našo zahtevo je v 118. členu 
poslovnika, ki določa da »zade
ve, ki naj se uvrstijo v predlog 
dnevnega reda . . . predlagajo 
delegacije, delegati zbora . . .«,

Ustavno sodišče je s svojo od
ločbo ponovno vzpostavilo prav
no stanje, kakršno je bilo pred 
uveljavitvijo sklepov občinske 
skupščine in odločilo, da »odred
ba izvršnega sveta z dne 22. 6. 
1990 ni izgubila veljavnosti in da 
jo je nadomestila oziroma razve
ljavila šele nova odredba izvršne
ga sveta, sprejeta dne 26. 12. 
1990«, odpravilo pa je tudi drugo 
točko sklepa in s tem »odpravilo 
tudi začasno odredbo, sprejeto 
s to točko sklepov«.

Našteta dejstva bodo imela go
tovo hude materialne posledice. 
Zato od Izvršnega sveta Skupšči
ne občine Velenje zahtevamo, da 
jih do skupne seje ovrednoti in 
delegatom ponudi predlog reši
tve nastalega položaja.

IV. ODGOVORNOST

1. ZELENI VELENJA smo 
vodstvo skupščine občine Vele
nje in kolege delegate pravočas
no in nenehno opozarjali na ne
zakonitost postopkov in samih 
sprejetih sklepov. Še več: takoj 
po znameniti 3. skupni seji smo 
v posebnem pismu, ki smo ga 
poslali predsedniku skupščine, 
predsednikom zborov in vod
stvom strank, predlagali takojšen 
sklic izredne seje zborov, saj bi 
po našem mnenju le tako lahko 
zagotovilo zakonitost poslovanja 
poslovanja skupščine in odpravili 
škodljive posledice napačnih in 
nezakonitih odločitev. Žal vod
stvo skupščine na to ni reagiralo, 
četudi je bilo po statutu in po
slovniku skupščine dolžno to sto
riti. Zato nedvomno nosi svoj del 
odgovornosti.

2. Za mnenje o celotni zadevi 
smo 22.10. 1990prosili Komisijo 
za statut in pravna vprašanja pri 
občinski skupščini. Ta je 6. 11. 
1990 soglasno ugotovila, »da so 
sklepi, ki so bili sprejeti na skup
ni seji vseh treh zborov Skupšči
ne občine Velenje pod št. 382- 
001/90 dne 2. oktobra 1990 in se 
nanašajo na cene komunalnih 
storitev in stanarin zakoniti, ker 
so sprejeti po postopku, ki je do
pusten«. Odločba Ustavnega so
dišča Republike Slovenije doka
zuje, da je Komisija za statut in 
pravna vprašanja odločila ne
kompetentno, za kar nosi svoj 
del odgovornosti.

3. Kolege delegate želimo po
sebej opozoriti na ravnanje pred
sednika Skupščine občine Vele
nje, ki je pri celotnem postopku 
sprejemanja nezakonitih sklepov 
nesporno igral ključno vlogo.

Kljub neštetim opozorilom, da so 
predlogi nezakoniti in da bodo 
imeli hude materialne posledice 
(glej zapisnik 3. skupne seje), je 
delegate zavajal, ter jih k temu 
dejanju zavestno silil in napelje
val. In to kljub temu, da je na 1. 
skupni seji vseh treh zborov pre
bral naslednjo obljubo: »Izjav
ljam, da bom ravnal po ustavi in 
zakonih ter da bom vestno in od
govorno opravljal svojo dolž
nost«. S spodbujanjem k spreje
mu nezakonitih sklepov je pred
sednik dokazano zavestno prelo
mil dano besedo, ki jo je dal ob 
izvolitvi: Zato predsednik Skupš
čine občine Velenje nesporno 
nosi svoj del odgovornosti.

4. Predsednik Zbora krajevnih 
skupnosti je kljub jasnim opozo
rilom ZELENIH VELENJA, se
kretarja občinske skupščine in 
bivšega predsednika izvršnega 
sveta, da odločanje o cenah ni 
v pristojnosti občinske skupšči
ne, na 3. skupni seji kar dvakrat 
poudaril, da ima občinska skupš
čina pravico in odgovornost, da 
začasno odloča o cenah. S tem je 
zavestno zavajal delegate in pov
zročil ne le materialno, ampak 
tudi moralno in politično škodo. 
Demokratično in na svobodnih 
volitvah izvoljeni delegati so bili 
na ta način zmanipulirani. Pred
sednik Zbora krajevnih skupno
sti za to nesporno nosi svoj del 
odgovornosti.

Delegatom vseh treh zborov 
Skupščine občine Velenje pred
lagamo, da o odgovornosti vod
stva skupščine in posameznikov 
razpravljajo in sprejmejo ustrez
ne odločitve.

PETER REZMAN 
VANE GOŠNIK;

Klub zelenih Velenja

Cinkarniške 
zdrahe 
- odprto 
pismo

Nedeljski dnevnik je 14. aprila 
1991, pod naslovom »V smeteh 
pokopana človečnost«, objavil 
sestavek o kritičnem pogledu na 
Cinkarno. Ta ima na teharskem 
grobišču dve odlagališči industrij
skih odpadkov. Ta sestavek in 
sestavek, ki je bil objavljen 
v »Delu« dne 27. 3. 1991 pod 
naslovom: Varuhi okolja ostro 
proti možnosti povečanja Cin
karne« ter še sestavek v Novi 
dobi dne 17. aprila 1991, pod 
naslovom »Rdeče posledice«, me 
je vzpodbudilo, kot tukajšnjega 
rojaka in prebivalca, da sezna
nim celjsko in širšo javnost z re
kapitulacijo dogodkov zadnjih 
treh let, ki jo ima celjsko društvo 
za varstvo okolja s cinkarniško 
aroganco in samovoljo glede raz
širitve svoje industrijske zmoglji
vosti.

Razširitev Cinkarne proti Te
harju je dosegla, v času starega 
režima samovoljno z aroganco in 
na rafiniran način s pomočjo Ko
vinotehne. Sedaj pa želi Cinkar
na ponovno razširitev industrij
skih obratov proti središču mesta 
Celje, s pomočjo Izvršnega sveta 
občine Celje in sedanjega Repu
bliškega ministrstva za varstvo 
okolja in urejanja prostora 
v Ljubljani. V navedenih sestav
kih sta bila predlagana dva »od
loka«, ki bi omogočila razširitev 
obratov Cinkarne proti središču 
mesta, celjsko društvo za varstvo 
okolja pa protestira in je za podr- 
žavljenje Cinkarne.

Predsednik celjskega društva 
za varstvo okolja, gospod Janez 
Černej in z njim vsa tukajšnja 
javnost, protestiramo in meni
mo, da sta »odloka« dokaz aro

gance, neznanja in svojevrstne iz
prijenosti. Ti se ne zavedajo po
sledic take industrije za Celje, 
kot tretje največje mesto v repu
bliki Sloveniji ter tudi za usodo 
v okoliških občinah Laško, Šent
jur in Žalec. Takšen primitivizem 
lahko povzroči samo boljševistič
na miselnost, ki temelji samo na 
količinsko-tonski proizvodnji.

Gospa Majda Slokan iz Repu
bliškega ministrstva za varstvo 
okolja in urejanje prostora 
v Ljubljani, zagovarja, da je vse 
zakonito, kar počne Cinkarna na 
celjskem območju in neposredno 
tudi na teharskem grobišču ih ce
lo meni, da uradno na Teharju 
grobišča ni!

Predsednik Republiškega Iz
vršnega sveta v Ljubljani, gospod 
Lojze Peterle je že 14. oktobra 
1990 na žalni svečanosti na tehar
skem grobišču izjavil, da naj te
harskim žrtvam priznamo tudi 
čast, kakršna gre ljudem. Delaj
mo na tem, da v tej deželi niko
gar nikoli več ne bo strah lastne
ga rojaka.

Že v starem režimu je »DE
LO« objavilo več zapisov, kot 
sledi:

»Delo« dne 21. 7. 1989 pod 
naslovom »V živilih iz Celja od
krili težke kovine«. Celjsko dru
štvo za varstvo okolja svetuje 
krajanom KS Teharij, Savinje, 
Ljubečne, Aljaževega hriba, 
Štor, Gaberja, Trnovelj, Škofje 
vasi, Hudinje, Lave, Ostrožnega, 
Lise, Medloga, Zagrada, Nove 
vasi, Levca in Blagovne, na svoje 
pridelke rajši uničijo, kot uživa
jo, da se zaščitijo pred zastruplja
njem, ki pomeni umiranje na 
obroke.

»Delo« dne 9. 11. 1989 pod 
naslovom: Celjanom jemljejo 
zrak, zemljo in vodo« daje v jav
nost skrivno odločitev o podalj
šanju proizvodnje titanovega di
oksida ter tudi - kdo zastruplja 
zemljo v Celju in okolici. Celjsko 
društvo za varstvo okolja je že 
takrat poslalo občinski skupščini 
protest, s katerim zavrača pravi
co Cinkarne, da bi z vzhodno 
nemškim partnerjem v proizvod
nji titanovega belila podaljšala 
pogodbo do leta 2004. Po tem 
mnenju Cinkarna nima pravice 
podaljšati pogodbe, mimo celj
ske in širše javnosti, ker poveča
na proizvodnja kemične industri
je povečuje obremenitev okolja. 
Pred leti smo dovolili, da pri nas 
tujci. Vzhodni Nemci, gradijo 
umazano in naravnemu okolju 
Škodljivo tovarno. Tako tovarno, 
kot je Cinkarna, njihova ekolo
ško dobro obveščena javnost do
ma ni dovolila graditi. Zakaj an
gažiranje Cinkarne na razširitvi 
te proizvodnje po združitvi obeh 
Nemčij?

V Delu dne 17. 2. 1990je pod 
naslovom »Tožilcu še marsikaj ni 
jasno« gospod Milan Birsa v po
govoru z novinarji potrdil, da bi 
bilo nadaljne odlaganje industrij
skih odpadkov Cinkarne na gro
bišča teharskih žrtev mogoče oz
načiti kot kaznivo dejanje na
klepne skrunitve grobišč, proti 
temu bi bilo mogoče uvesti prei
skovalni postopek.

»NT-RC« dne 14. 2. 1991 je 
objavil pod naslovom »Cinkarna- 
—črna gradnja«, ker je Cinkarna 
brez dovoljenja gradila, ne bi 
smela uporabljati novozgrajene 
deponije za odpadno sadro pri 
proizvodnji titanovega dioksida. 
Cinkarna je brez dovoljenja zgra
dila že drugi cevovod od tovarne 
do deponije preko teharskih gro
bišč. To je dodatno izsiljevanje 
Cinkarne, z istimi socialnimi ar
gumenti, kot je pred leti dosegla 
razširitev svoje proizvodnje.

Celjsko društvo za varstvo 
okolja poziva celjsko, laško, žal
sko in šentjursko javnost, naj po

slanci občinskih skupščin prepre
čijo aroganco in samovoljo Cin
karne ter zavrnejo vsako nadalj
njo zastrupitev zraka, zemlje in 
vode v Celju in okolici. V celoti 
naj se zavzemajo za podržavlje- 
nje cinkarniških kompleksov in 
za zamenjavo sedanjih strokov
njakov in funkcionarjev izvršne
ga sveta ter gospe Majde Slokan, 
ki podpirajo razvojne težnje oko
lju neprijazne kemične industrije 
in da takoj ukrepajo.

S Cinkarno, tako kot je danes 
in z zanemarjenimi grobišči na 
Teharjih ne bomo mogli priti 
v Evropo, ker je to tragedija tega 
stoletja.

Zakaj oblastni organi še dovo
ljujejo malomarnost Cinkarne, 
da bi Celje in njegovo širšo okoli
co popolnoma zastrupila?

Evropa, v katero si tako želi
mo in prizadevamo priti, nas ne 
bo sprejela, dokler bomo imeli 
tudi okoli Celja zanemarjena 
grobišča, v katerih poleg naših 
rojakov počivajo tudi nemški voj
ni ujetniki in civilne žrtve nem
škega porekla. Evropa bo sigur
no videla ta grobišča iz povojne
ga časa, kjer je bilo nasilno po
končanih toliko nedolžnih žrtev. 
Take pustolovščine in sramote si 
Cinkarna in Slovenci ne bi smeli 
več privoščiti.

S tako Cinkarno, kot je danes 
ne moremo priti v Evropo!

Zakaj celjsko javno tožilstvo 
ne uvede postopka kazenske od
govornosti za vodilno ekipo Cin
karne, ki dovoljujejo, da se za
struplja zrak, zemlja in voda? 
Zakaj dovoljuje še naprej to ma
lomarnost? Kraj bi se moral raz
vijati sodobno na prehodu v trž
no gospodarstvo in za vstop v 21. 
stoletje.

Celjani in okoličani ne dopu
stimo, da nam bo Cinkarna še 
naprej zastrupljala naše imetje. 
Dobro vemo, da nam je že do 
sedaj razvrednotila naše nepre
mičnine, zemljišča za več kot 50- 
odstotno. Nihče se ne bo doselil, 
nihče ne bo vlagal na to zastrup
ljeno območje, saj izgublja na 
vrednosti vsa imovina. Kaj pa 
zdravje?

Ker se Cinkarna stalno izgo
varja na socialne argumente in 
probleme, naj odgovorni v Cin
karni javno seznanijo celjsko in 
širšo slovensko javnost, kakšni so 
bili njihovi poslovni rezultati v le
tu 1990. Koliko je od njih dobila 
republika in koliko občina, koli
ko delavcev so odpustili in koliko 
je delavcev »na čakanju«, koliko 
je najvišji in najnižji osebni doho
dek z vsemi dodatki? Predstavni
ca Republiškega ministrstva za 
varnost okolja v Ljubljani, gospa 
Majda Slokan, naj javno obrazlo
ži svoje argumente o zakonitosti 
na tem področju. Celjska in vsa 
slovenska javnost naj tudi izve, 
zakaj zastopniki Cinkarne ne pri
hajajo na sestanke in občinske 
seje, kadar se razpravlja o Cin
karni.

Objavi naj se tudi poimensko, 
kdo je tisti, ki dovoljuje tako aro
ganco in samovoljo Cinkarne in 
tudi imena vseh, ki so bili udele
ženi pri podpisovanju pogodbe 
z Vzhodno Nemčijo, skupaj z ob
činskimi možmi, ki so podpirali 
in podpisali omenjeno pogodbo, 
saj so takrat ves teden visele za
stave Vzhodne Nemčije s proče
lja stavb Cinkarne in Občine 
Celje.

Objavi naj se tudi poimenski 
seznam vseh udeležencev pri Ob
čini Celje in v Cinkarni, ki so 
vladali takrat, ko se je odločalo, 
da se zakrije teharsko grobišče 
z odpadnim materialom Cinkar
ne, da bo celjska in slovenska 
javnost končno izvedela za igno
rante človeške kulture.

A. K., Teharje
^+»*r**+*»+*+«***+«*****+*+++*+******»«4+»+++++++++****t*+++++*+*****rtt«+*«**+»*+
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Časopis, ki je močnejši od papirja.
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DEVETI POMLADANSKI OBRTNI SEJMI NA GOLOVCU V CELJU

Šest prireditev pod 
isto streho

V Celju, mestu s stoletno se
jemsko tradicijo, kjer so se že 
v srednjem veku križale po
membne trgovske poti, doživ
lja sejemska dejavnost v zad
njih letih živahen razcvet. Naj
bolj odmevnemu jesenskemu 
obrtnemu sejmu z močnim 
mednarodnim odzivom, se pri
družujejo novi, ki vsak zase do
biva izrazito fiziognomijo.

V želji, da bi razbremenili je
senski mednarodni obrtni se
jem, so organizatorji sklenili 
v Pomladanskih obrtnih sejmih 
na Golovcu združiti več sejem
skih segmentov, ki privabljajo 
v mesto ob Savinji predvsem 
obrtnike in zasebne podjetni
ke. Pomladanske obrtne sejme 
pripravljata celjska občina ozi
roma njeno javno podjetje 
SRC Golovec in Step d. o. o. 
Maribor, naslednik bivše Zve
ze obrtnih združenj Slovenije, 
letošnje, devete po vrsti pa bo
do odprli v soboto, 11. maja ob 
10. uri.

Letošnje Pomladanske sejme 
sestavlja šest samostojnih se
jemskih prireditev in sicer se
jem Avto in vzdrževanje, sejem 
BIO — za tvoje in moje zdrav
je, sejem Vse za otroka — otro
ku le najboljše, sejem Človek 
in prosti čas, sejem Novosti za 
trgovino in sejem široke po
trošnje s preko dvesto stojnica
mi, gostinskimi objekti in za

bavnim parkom. Kupcem bodo 
neposredno na voljo izdelki za 
pomlad, za prosti čas in rekre
acijo. Ob vsakem sejmu bo po
membna spremna prireditev, 
ob zaključku pa bodo podelili 
tradicionalna sejemska prizna
nja znaka Celeia za kakovost in 
izvirnost izdelkov v posamez
nih skupinah, na sejmu Vse za 
otroka pa tradicionalne Zlate 
zibke.

Sejmi se bodo širili na okoli 
20.000 kvadratnih metrov raz
stavnih površin, poseben po
udarek pa dajejo- letos sejmu 
Avto in vzdrževanje, ki bo

v dvorani D in na odprtem pro
storu na več kot 3000 kvadrat
nih metrov prostora. Prihodnje 
leto nameravajo ta del še razši
riti in marca organizirati pose
ben sejem oziroma Salon avto
mobilov in opreme in rezervnih 
delov.

Zanimanje za sejem Avto in 
vzdrževanje je torej vse večje, 
na njem bodo sodelovali pro
dajalci iz Evrope in Japonske, 
izdelovalci opreme, kleparji, 
mehaniki, ličarji, vulkanizerji, 
elektrikarji in izdelovalci avto
mobilske kozmetike, pričaku
jejo serviserje opreme in orodij 
za vzdrževanje avtomobilov. 
Prireditelji obljubljajo avtomo
bile in opremo za vsak žep.

Vzpodbudne besede ob pr
vih dveh sejmih BIO so organi
zatorje kljub določenim teža
vam in majhni kupni moči na 
našem trgu ohrabrile in pripra
vili so tudi tretjega po vrsti. 
Postopoma želijo povezati vse, 
ki v slovenskem, jugoslovan
skem in mednarodnem merilu 
prispevajo k izboljšanju našega

okolja, prikazati zdravo pre
hrano in nego, alternativno 
medicino in programe za zdra
vo življenje sploh. Letos so 
program podrobneje opredelili 
in predstavljajo zdravilna zeliš
ča, čebelarstvo in njegove pri
delke, naravna zdravilišča, 
oblačila in obutev iz naravnih 
materialov, stanovanjsko opre
mo in gradnjo za zdravo oko
lje, literaturo o ekoloških vpra
šanjih in tako naprej.

Sejem Vse za otroka ima 
med na Pomladanskih sejmih 
ftovezanih prireditvah najdalj
šo tradicijo, tokrat je petnajsti 
po vrsti, njegova vsebina pa je 
dragocena za mladi rod. V os
novi se vračajo k izvirni zamisli 
- prikazu igral s poudarkom 
na dobri igrači z njenimi didak
tičnimi vrednostmi, ob njih pa 
bodo seveda predstavili še 
otroška oblačila, obutev, pre
hrano, kozmetiko, potrebščine 
in opremo za otroške bivalne 
prostore, vrtce, šole, razvedrila 
za prosti čas. Sejem Vse za 
otroka je edinstvena priredi
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tev, namenjena potrebam na
ših otrok od rojstva do polno
letnosti, njen pomen pa je tudi 
v številnih posvetovanjih, pre
davanjih in strokovnih semi- 
natjih.

Na vprašanje, kako aktivno 
in kreativno izkoristiti vse bolj 
pičli prosti čas, naj bi odgovo
ril, vsaj deloma, 3. sejem Člo
vek in prosti čas, na katerem 
želijo organizatorji prikazati 
razvedrila in športno rekreacij
ske oblike, blago, opremo, sto
ritve, turistično ponudbo, pri
pomočke za počitnikovanje, 
zabavno elektroniko, ideje, 
opremo in material za urejanje 
stanovanja, hiše, okolja, pa 
primerna oblačila za kampira
nje, planinarjenje, lov, ribolov 
in kar je še različnih možnosti.

Najmlajši med temi sejem
skimi segmenti je sejem Novo
sti za trgovino, ki se je lani ob 
premieri imenoval Jutro. Vrto
glavi razvoj trgovinskih tehno
logij in odločni koraki zasebne 
iniciative zahtevajo prikaz no
vih izdelkov in najrazličnejših 
storitev na tem področju. Na 
sejmu želijo pokazati nova 
spoznanja o organizaciji trgovi
ne pri nas in po svetu, novost 
v tehnologiji v moderni trgo
vinski mreži.

Torej, od 11. do 19; maja na 
razstavnih površinah SRC Go
lovec v Celju »vse na enem me
stu ob istem času«, kot radi 
organizatorji navajajo svoje re
klo. In nekaj tega bo le držalo, 
saj celjske Pomladanske sejme 
obišče okoli 70 tisoč ljudi.

STAVA TISOČLETJA
Naša nagradna akcija temelji na domnevi, da se bo Slovenija osamosvo

jila in da bodo politiki udejanili plebiscitno izraženo voljo Slovencev.

Med prispelimi odgovori bomo vsak teden izžrebali (najmanj) tri 
nagrade, tistega, ki bo pravilno napovedal datum osamosvojitve, pa bomo 
na koncu akcije bogato nagradili. Če bo pravilnih odgovorov več, bomo 
nagrajenca izžrebali.

Nagradna akcija »Stava tisočletja« traja do 15. maja letos.

Med stavnimi lističi, ki so prispeli v naše uredništvo 
do 6. maja, je žreb razdelil naslednje nagrade:

- Majda KONDA, Iršičeva 6, 63000 CELJE, dobi zlat 
prstan ZLATARSTVA MILAN GAJŠEK iz Šentjurja

- družina TROŠT, Novi dom 6a, 61420 TRBOVLJE, 
vetrovka, darilo METKE CELJE

- Slavica LEVOVNIK, Brezen 7a, 63205 VITANJE 
PRI CELJU, gre na MINERALNO KOPEL v Zdravilišče 
Rogaška Slatina

V naslednjem kolu bomo med stavnimi listki, ki bodo 
v naše uredništvo prispeli do ponedeljka 13. maja 
izžrebali naslednje tri nagrade:

- zlat prstan, darilo ATELJE iz VOJNIKi
- vetrovka, darilo METKA Celje
- ura igranja tenisa v Rogaški Slatini

Zdaj gre zares! Tako v naši nagradni akciji, kot pri osamosvajanju slovenske države. Optimistov 
je tudi med našimi bralci vse več; praviloma vsi postavljate formalno razglasitev v prvo polovico 
letošnjega leta in mednarodno priznanje v drugo polovico leta oziroma na začetek leta 1992. 
Avstrija še naprej vodi med tistimi, ki naj bi samostojno Slovenijo prvi priznali, tu in tam pa se 
pojavljajo Nemčija, Češko-Slovaška Federacija, Velika Britanija, Litva, Madžarska in Ciper ter 
druge (samostojne) države.

j Stavni listič tisočletja |
i f

Priimek in ime . .......................................................................................

1 !| naslov.........................................................................................................

j 1. Kdaj bo Slovenija mednarodno priznana kot samostojna država. |
I I
I ................................................................................................................................. I
| (dan, mesec, leto) |
j 2. Kdaj bo Slovenija formalno razglasila samostojnost in neodvisnost? I
I I

....................................................................................................................
| (dan, mesec, leto)
I 3. Katera tuja država bo prva priznala samostojno Slovenijo?
I I

....................................................................................................................
I (dan, mesec, leto)

| Kupon pošljite na naslov: Nova doba, Aškerčeva 15, 63 000 Celje 
— knežje mesto S pripisom »Stava tisočletja«.
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FUNKCIONARSKA IN SLUŽBENA 
STANOVANJA

^^.2S£»±«KSŽE 
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Vcasu od mnp ! 990 do more, 1991 sta bili dodeljeni dve

Službena stanovanja pa so dodeljena funkcionarjem, ki 
se preselijo iz kraj svojega stalnega bivališča. Ta stanovanja 
so kompletno opremlten^ Omenjena republiška komisija

tSSŠSStŽ SSS3&SS3” '’oW
Od maja 1990 do L marca 1991 }e bilo na novo dodelje

nih 44 službenih stanovanj. Službena stanovanja trenutno 
zaseda 56 funkcionarjev Izvršnega sveta oziroma upravnih 
organov, 22 funkcionarjev Skupščine RS in 6 Zveza svo
bodnih sindikatov.

To so uradni podatki. Kakorkoli obračaš se številke ne 
ujemajo. Koliko je zares vseh teh družbeno najemnih in 
službenih stanovanj m hiš bi bilo prav gotovo zanimivo 
vedeti. Se bolj pa. kdo neupravičeno v njih živi. Nam bo 
nova oblast to kdaj zaupala?

NAMESTNIK MINISTRA ZA 
INFORMIRANJE

Kacin in 
Rogelj______

Kot smo neuradno izvedeli, naj bi republiška skupščina na 
današnjem zasedanju med drugim imenovala tudi novega 
namestnika republiškega sekretarja za informiranje, saj to mesto 
doslej ni bilo zasedeno. Na to mesto naj bi prišel naš novinarski 
kolega z Radia Slovenija Dušan Rogelj.

Če je bil prihod Jelka Kacina, do nedavnega namestnika 
obrambnega ministra Janeza Janše za večino presenečenje, pa 
izgleda postavitev Dušana Roglja za Kacinovega namestnika zelo 
razumna kadrovska poteza. Dušan Rogelj je namreč prekaljen 
novinarski maček, ki je svojo novinarsko pot začel na Radiu Glas 
Ljubljane in jo kasneje nadaljeval na Radiu Ljubljana. Mnogi 
menijo, da gre za enega najboljših slovenskih radijskih novinar
jev, še posebej pa je ostal v spominu (in v ušesu) kot urednik in 
voditelj jutranjega radijskega programa. Ob ustanovitvi Radia 
Kranj je postal Rogelj njegov prvi urednik, ob sporu s kranjsko 
politično garnituro, ki se je vmešala v delo kranjskega radia pa je 
očitno potegnil krajši konec. Zato smo ga v zadnjem času lahko 
ponovno slišali na valovih Radia Slovenija.

Imenovanje za Kacinovega namestnika je Dušanu Roglju prav 
gotovo veliko priznanje po njegovem'sporu s kranjskimi politič
nimi veljaki, ki jih vodi Vitomir Gros. Prav zato bo zanimivo 
videti, ali bodo imeli poslanci pripombe tudi na to kadrovsko 
postavitev na visoko mesto v slovenski vladi.

Jelko Kacin: ali res dobi namestnika?

MESARSKO KLANJE SE JE PRIČELO

Kdo je bebec
Po zadnjih dogodkih v Kninski krajini, v Borovem selu in 

Splitu na Hrvaškem ter izjavah četniškega vojvode Vojislava 
Šešlja, militantnih skupinovodij iz Srbije in nekaterih novinar
skih vesteh postaja jasno, da se je v Jugoslaviji vendarle pričela 
državljanska vojna.

Naj sicer podpredsednik vaškem oboroževanju. Torej 
zveznega predsedstva Mesič ter nas ima armada za bebce. Ne 
hrvaški voditelj Tudman (pred- moremo si kaj. da ne bi izrekli 
vsem zato, da ne bi ustvarjala obtožnice kar naravnost: JLA 
morilske evforije) še tolikokrat je za krvave prvomajske pri- 
zatrdita, da vojne ni, da so le prave vsekakor vedela, prepre- 
krvavi izpadi posamičnih sku- čila jih ni, ob njihovem izvaja- 
P'1?'1:; j.e Pre^vsem !z 0^na*ania nJu Pa je skušala le svoj imidž 
najvišjih predstavnikov JLA in v jugoslovanski javnosti, 
predvsem iz njihove neaktivno- Drugič nas je imela armada 
sti mogoče zaključiti, da nas za bebce v nedeljo in ponede- 
ima nekdo za bebce. Ijek, ko se je razvedelo, da naj

bi v mesarski akciji v Borovem
Vzemimo v podkrepitev re- selu sodelovali tudi pripadniki 

čenega kar dogodke po prvo- romunske Sekuritae. Če ar- 
majskih praznikih, ko je madna obveščevalna služba za 
v enem dnevu v različnih delih prisotnost Romunov na srb- 
Republike Hrvaške prišlo do skem ozemlju in nato na Krva
več napadov na pripadnike hr- škem ni vedela, je še enkrat 
vaške policije, povsod pa in za dokazala, da dajemo denar za 
razliko od poprejšnjih mika- nesposobnega mastodonta, 
stenj kar z ostrostrelnim orož- Kar seveda spet ni verjetno. In 
jem in seveda tudi s krvavimi če je armada za krvave pripra- 
žrtvami. Če namreč armadna ve pred akcijo vedela, se seve- 
obveščevalna služba za tovrst- da moramo sklicevati prav na 
ne priprave izven Hrvaške in njene besede, da bo varovala 
na hrvaškem ozemlju ni vede- »državljaneJugoslavijeinjugo- 
la, potem je ta armada že zdav- slovanskih republik«, pa tega 
naj zrela za stečaj. Kar pa seve- ni storila. Kakor se armada ni 
da ni verjetno, saj so še nedol- neposredno udeleževala krva- 
go tega njeni obveščevalci svo- - vih pohodov, so njene roke 
jo »sposobnost« dokazovali morda še najbolj krvave: poko- 
z dokumentarnim filmom o hr- lov in žrtev ni preprečila, če-

Veljko Kadijevič in »namestnik« Adžič. Je bil Adžič predviden 
za izvedbo krvave rabote s tem, da je bila vojska kljub lastnim 
informacijam pasivna, zdaj pa se Kadijevič vrača z zdravljenja, 
da bi kot »neomadeževan« lahko naprej manipuliral z jugoslo
vansko javnostjo?

General Adžič: koliko je JLA v resnici vedela o pripravah na 
krvave obračune?

prav je za načrte nacionalistič- pisano prav v vseh jugoslovan- 
nih norcev, ki jih izrablja urad- skih ustavah. Tako v še obsto- 
na politika posameznih repu- ječi zvezni kot v starih in novih 
blik, vedela. . ustavah vseh jugoslovanskih

Povsem na koncu pa ne gre republik. Da je namreč kazni- 
pozabiti opozoriti še na nekaj, vo politično delovanje, ki za 
Po Jugoslaviji se sprehaja nek uveljavitev idej in prepričanj 
gospod Šešelj, ki je že sedel uporablja in napoveduje nasi- 
zaradi nasilništva, in se hvali Ije. Ne bodimo več bebci. Va- 
s političnimi cilji, do katerih se ruha ozemeljske celovitosti in 
ne bo branil priti tudi z mesar- integritete, kot se armada rada 
skimi rabotami. In pri tem ni sama imenuje, še imamo, varu- 
osamljen. Šešlja nihče ne areti- ha naših življenj pa nikakor ne 
ra, čeprav s svojimi izjavami in več. Vsak bebec nam lahko ju- 
početjem krši načelo, ki je za- tri prereže vrat.

Konrad Kolšek, komandant petega armadnega območja: Hrvati 
pravijo, da z njim zadovoljivo sodelujejo. Koliko Kolšek sploh 
ve in koliko z njim manipulira vojaška obveščevalna služba?
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SLOVENSKO OSAMOSVAJANJE IN MEDIJI

Če bo tok, bo tudi 
Twin Peaks

V luči »skorajšnje« razglasitve neodvisne Slovenije se nemalo- 
kateri slovenski gledalec in poslušalec sprašuje, kaj bo s televi
zijo in radiom po odcepitvi, posebej še v primeru, da nas 
mednarodna skupnost ne prizna za enakopraven subjekt? Kaj se 
bo dogajalo z radijskimi in televizijskimi oddajami po odločilnem 
dnevu »D«? Da bomo do konca razvozlali, kdo je ubil Lauro 
Palmer, je že jasno, ampak kako bo z odkupom ostalih filmov in 
nadaljevank? Kaj se bo dogajalo s športnimi prenosi in tekmova
nji? Kako bo na festivalih, televizijskih srečanjih, kjer je bila 
slovenska RTV hiša reden in tudi cenjen sodelavec? Seveda ne 
gre brez dilem in ugibanj o bodoči sliki osrednjega slovenskega 
medija. Tu ne gre le za vprašanje nemožnosti odkupovanja tujih 
TV in radijskih programov, pač pa gre tu za biti ali ne biti 
svobode informiranja in pretoka informacij, za vprašanje svo
bodnega novinarskega poročanja, ter učinkovitega, predvsem pa 
objektivnega in korektnega obveščanja javnosti.

Slovenska RTV hiša danes 
še vedno ni članica Evrovizije, 
ampak je uradni član JRT (Ju
goslovanska radio-televizija), 
ki je vse od začetka televizij
skih programov bedela nad vse
mi jugoslovanskimi studii. Po
vezava med RTV Slovenija in 
JRT v tem trenutku ni čisto 
jasna, vsekakor pa tistega več 
desetletij prisotnega odnosa 
nadrejenega in podrejenega ni 
več. RTV Slovenija je nedavno 
tega postala javno podjetje, od 
tu naprej pa posluje izključno 
na ekonomskih in tržnih princi
pih. Vendar bo sodelovanje 
z drugimi jugoslovanskimi stu
dii še obstajalo tudi v bodoče. 
V kolikšni meri in s katerimi 
TV hišami bo RTV Slovenija 
sodelovala, zdaj še ni znano. 
Bo pa vsaka povezava prinesla 
finančne olajšave. Zakaj?

Vsi odkupi programov tujih 
televizijskih hiš, filmi, nadalje
vanke, športni prenosi se pro
porcionalno delijo med jugo
slovanske studie. Odstotek, ki 
ga plača vsaka nacionalna TV 
hiša, izračunavajo po Rossijev! 
lestvici. Po tej lestvici Slovenija 
plačuje 13.6 odstotka vseh od
kupov. Ce bi hotela RTV Slo
venija poslovati kot avtonomna 
in od drugih jugoslovanskih na
cionalnih medijev izolirana in
stitucija, bi morala vse stroške 
odkupovanja programov, fil
mov in drugega finansirati sa
ma. Namesto 13.6 kar 100 od
stotkov! Torej bo vsako nadalj
nje sodelovanje med JRT cen
tri prineslo ekonomske koristi.

Kako pa je z informacijami? 
Vse predolgo so bili jugoslo
vanski medijski centri vezani 
na eno, edino »zapriseženo ob
jektivno tiskovno agencijo« Ta
njug. Prav Tanjug je z (ne)do- 
bavljanjem informacij oblačil 
in vedril naše TV dnevnike. 
Poleg neobjektivnosti in počas
nosti pa so Tanjugove informa
cije zaradi nezrele infrastruktu
re in višine režijskih stroškov 
vse predrage. Zato ni gospod 
Boris Bergant, sicer šef za 
mednarodne odnose pri Dru
štvu novinarjev Slovenije, prav 
nič skrival, da RTV Ljubljana 
dobavlja informacije telegraf
ska agencija Reuter. Informa
cije, ki jih dostavlja Reuter, so 
dosti bolj objektivne, pa tudi 
cenejše.

In če se zgodi, da Sloveniji 
svet ne prizna njene suvereno
sti? Potem ne bomo člani OZN 
in tudi ne člani ITU (Internati
onal Telecommunication Uni
on), svetovnega telekomunika
cijskega združenja, ki skrbi za 
nemoten tok informacij na vse 
konce tega planeta. Jugoslavija 
je zdaj članica ITU in kot taka 
je dobila svojo mrežo frekvenc, 
na katerih lahko oddaja in 
sprejema tako informacije kot 
programe. V Sloveniji je ta 
mreža še posebej razvejena. 
Prek našega teritorija poteka 
tudi nosilna linija Milano 
- Nanos - Krvavec - Sljeme

— in naprej, na jug, vse do 
Grčije, Turčije in Bližnjega 
vzhoda. Če nam ITU ne bi do
volil oddajati, bi moral prekini
ti omenjeno linijo informacij, 
katerih pretok in dobava bi bila 
zelo motena. Alternativne lini
je si odgovorni gospodje v ITU 
ne morejo privoščiti, saj je 
frekvenčna mreža audio-video 
zvez prav v Evropi že prenatr
pana. Torej izolirani od sveta 
ne bomo. Ali pa bomo člani 
Evrovizije? Prav lahko se zgo
di, da nam tu spodleti. Po sta
tutu EBU (European Broadca- 
sting Union) oz. Zveze evrop
skih radiotelevizijskih postaj 
sta pogoja za članstvo dva: jav
no delovanje, in pa svobodno 
ozemlje, od koder medij odda
ja. Ali bo slovensko ozemlje 
svobodno, pa ni več odvisno od 
nas.

Če gre verjeti demokratič
nim vrednotam, med katere 
spada tudi svoboda informira
nja in obveščanja, potem bomo 
tudi Slovenci informacijsko 
preživeli. Še več; predvideva
mo lahko, da se bo politična 
situacija pri nas po dnevu »D« 
precej zapletla. Potem bomo 
najbolj obiskana dežela pod 
Alpami, v kateri bo ekspanzija 
novinarjev in poročevalcev. 
Prav ti novinarji, ki bodo poro
čali o dogodkih iz Slovenije, pa 
bodo vez z našimi novinarji. Po 
načelu »kakor vi nam. tako mi 
vam« bodo predvidoma tudi 
slovenski novinarji še vedno 
poročali izven Slovenije.

Zapletlo se bo tam, kjer smo 
vsi pričakovali. Pri denarju. Fi
nančni položaj RTV hiše nikoli 
ni bil ravno zavidanja vreden. 
Prej sem omenil, na kakšen na
čin se med jugoslovanskimi stu
dii delijo stroški odkupovanja 
tujih programov. Če bi Slove
nija ne sodelovala z drugimi 
JRT centri, bi se ji finančno

precej poznalo. Poleg tega je 
RTV Slovenija, kot je povedal 
gospod Borut Šuklje, direktor 
TV programov, do zdaj že pod
pisala bilateralne pogodbe s 45 ' 
tujimi partnerji: pogodbe
o programskem sodelovanju, 
ki bodo obogatile program.

Ampak - vsaka obogatitev 
programa bo tudi denarni izda
tek. Za nekatere tuje partnerje 
pa bo slovenski medijski pro
stor enostavno tržno nezani
miv. V okviru EBU se pro
gramske ure plačujejo po zelo 
različnih cenah. Cena ure pro
grama je odvisna od velikosti 
ozemlja, narodnega dohodka 
prebivalcev in števila naročni
kov. V Sloveniji je 550.000 go
spodinjstev, ki imajo prijavljen 
TV ali radijski sprejemnik. Ta 
številka je ugodna za nas, saj bi 
nas ura programa stala 2000 
dolarjev (v Italiji se ta številka 
giblje med 10.000 in 60.000 do
larji); je pa neugodna za velike 
producentske hiše, saj zaradi 
visokih stroškov režije ne po
krijejo ure programa za ceno, 
ki bi jo plačala Slovenija. Mo
goče se nas bodo nekateri tuji 
partnerji ravno zategadelj izo
gibali. Kdo ve?

Denar, denar, in še enkrat 
denar. Za obnovitev tehnike 
v RTV hiši, za iskanje novih 
neodvisnih partnerjev, za tisoč 
drobnih malenkosti, ki pa so za 
naš osrednji medij bistvenega 
pomena. Koliko novcev bo po
trebnih, da se bo slovenski na
cionalni medij okrepil in neovi
rano deloval tudi v najbolj hu
dih časih (če bodo kdaj prišli), 
se še ne ve. Vsekakor bodo 
naročnine povišali. Toliko pa 
smo za samostojno Slovenijo 
vendarle pripravljeni plačati, 
mar ne?

Zadnja tematika, ki se je do
tikam, je tudi najbolj občutlji
va. RTV Slovenija je bila, ta
krat še RTV Ljubljana, usta
novljena kot institucija sploš
nega družbenega pomena, nad 
katero je grobo rečeno bdela 
oblast. Oblast oz. vladajoča 
koalicija tako ali tako vselej že
li bdeti nad javnim dogajanjem 
in še posebej nad resorjem vi
deo in audio komuniciranja. 
Ampak hudič je v tem. da je 
komunikacijskih kanalov vse 
več, in vedno bolj so odprti. In 
če lahko dandanes zaradi pe
stre izbire informacij najrazlič
nejšega izvora in porekla vselej

isjkuM)

Kaj je odcepitev? To je tako, kot če bi stopil na žvečilni 
in se vleče, vleče...

najdemo tiste slabe, pristran
ske in izkrivljene, najdemo tudi 
dobre, objektivne, lahko jim 
rečemo kar »pluralno-demo- 
kratizirane« informacije. Ured
nik TV programov gospod 
Šuklje me je prepričal, da poli
tičnega vpletanja v RTV medij 
ni več. RTV Slovenija je javno 
podjetje, ki se finansira z na
ročninami in marketingom, in 
nič več iz kakršnega koli vlad
nega proračuna. Ali to pomeni 
tudi svobodnejšo uredniško po
litiko? Najverjetneje ne, sicer 
pa le še počakajmo, da izbero 
regularne vodje redakcij. Veči
na šefov programov in redakcij 
je ob zadnjih imenovanjih osta
la v. d., kar naj bi pomenilo, da 
se ne čutijo dovolj sposobne 
(ali poklicane), da bi optimal
no izvrševali svoje redakcijske 
obveznosti.

Je pa v RTV hiši zapihal svež 
veter. Tudi na področju varo
vanja osrednjega slovenskega 
medija. Na radiu so že začeli 
načrtovati nov, specialni var
nostni sistem, katerega glavna 
značilnost bi bili monitorji. 
Nadzorovali bi pristope k pro
gramom, vse dogajanje pa bi 
bilo moč opazovati na senzor
jih pri vratarju. Po besedah go
spoda Jožeta Miklaviča, ki je 
vodja varnostne službe na Ra
diu Slovenija, so razmišljali tu
di o magnetnih karticah za 
uslužbence, pa jih zaradi velike 
fluktuacije delavcev po prosto
rih ne bodo uvedli. Je pa go
spod Miklavič razumen človek. 
Ko je decembra 1990 prišel 
v službo na radio, je brž ukinil 
inšpekcije po prostorih, pisar
ne zaklenil in ključe vseh pi
sarn poveril vratarjem. Tako se 
nihče neidentificiran ne more 
več sprehajati po prostorih ra
dia gor in dol.

Kljub napovedani osamosvo
jitvi Slovenije se zunanjih so
vražnikov ni bati. Osebno bi se 
bolj bal notranjih sovražnikov, 
pa ne teroristov, pač pa tistih 
uslužbencev, ki jim ne gre 
v glavo, od kod denar za novo 
digitalno tehniko (baje je poso
dobljenju namenjena kar polo
vica finančnih sredstev), za no
ve varnostne sisteme, in zdaj še 
za (o, Bog) morebitno samo
stojno plačevanje vseh pro
gramskih ur. Denarja za zapo
slene pa je očitno vse manj. 
Celo plače bodo znižali, med
tem ko se o tehnološkem višku 
še ne pogovarjajo.

Novi direktor Radia Sloveni
ja, gospod France Vurnik, veli
ko pozornost posveča tudi jezi
kovni usposobljenosti svojih 
delavcev. Roko na srce, od 
osrednjega slovenskega medija 
pač moramo zahtevati, da bo 
oddajal v lepem zbornem jezi
ku. In če je na radiu tak napre
dek že čutiti, na televiziji ni 
o tem ne duha ne sluha. Samo 
pozorno prisluhnite kakemu iz
med televizijskih dnevnikov...

Očitno medij programsko ali 
kadrovsko ne bo bistveno 
oškodovan, tudi če pride do 
nepriznavanja slovenske držav
nosti. Zagotovo bo trpel fi
nančno. V kolikšni meri. bomo 
gledalci in poslušalci na lastni 
koži občutili sami. Za tiste naj
večje nejeverneže, ki jih je 
strah, da ne bomo več gledali 
ameriških nadaljevank pa še 
to: satelitska oz. kabelska tele
vizija, kakorkoli že hočete, bo 
oddajala tudi v naši najbolj črni 
prihodnosti. Če bo elektrika,

OČI IN UŠESA VOHUNSKE 
SLUŽBE - TOP SEKRET

mesto, torej grodjsmki je meščetiskit (Pri tem je prezrl. L

vojna. To je tista nevarnost, ki si jo, skupaj z vami, najmanj

slovenski vitez, pa je tudi jasno. V dokaz objavljamo več

beno lastnino, jo je treba naenkrat v največji men razdelit,

Ko že govorimo o tem. sloviti Jeffrev Sachs je že spoznal, 
daje treba delnice delavcem tudišenkati, To je Usto. kar je 
predvsem zmotilo dr. Mencingerja in je odstopi, kot mini
ster in podpredsednik slovenske vlade. Če pogledamo še 
malo širše: Markovič dela usodno napako, ko misli, da bo

S svojo filozofijo se je seveda Markov,č zrušil sam in ni 
nobene potrebe, da bi to storil kdo drug. Le še malo časa 
naj preteče. *

Iz plemenite kovine skovana bogata zgodovinska prete
klost - temelj za svetovno slovenstvo danes in na vekomaj. 
(Paroh, ki jo dajemo v premislek celjskim zlatarjem, ki šc 
kar čakajo, če jim bo Spomenka Hribar dovolila, da se 
tržno obnašajo in izdajo celjski »denarič«.)

it J:;
Nobene bojazni ni, da Avstrijcev letos ne bo im slovenski 

Jadran. Na svoje pa bodo menda ja prišli. ■
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Podvin: V slovitem sadovnjaku Resje ugotavljajo, da bo pov
zročil nedavno zapadli sneg na Gorenjskem precej škode. Zmrzal 
je uničila polovico cvetja, zato bo pridelek manjši za 25 do 35 
odstotkov.

Cerklje: V Cerkljah pod Krvavcem je proslavilo turistično 
društvo 30-letnico svojega obstoja.

Kranj: Letošnja krvodajalska akcija v Kranju je zajela 2600 
ljudi. Lani je darovali kri 3000 Kranjčanov.

Kranj: Delavcem, ki so prišli zahtevat plače pred SO Kranj je 
predsednik Vitomir Gros dejal, da je za njihove trenutne težave 
kriva predvsem LB Gorenjska banka.

Tržič: Delavci BPT že nekaj dni stavkajo, vendar sedaj pravijo, 
da proti vladi. Če se najde denar za tiste, ki zaslužijo bolje od 
njih, kot npr. učitelji, pravijo, da bi se moral tudi zanje, ki 
morajo živeti z 2800 dinarjev mesečno.

Kranj: Prvi krog prijav za prvi letnik gorenjskih srednjih šol je 
pokazal, da je preveč prijav za vse tri gimnazije (Kranj, Škofja 
Loka in Jesenice), na blejski šoli za gostinske in turistične 
programe, za zdravstvene tehnike na Jesenicah, na tekstilni šoli 
za šiviljo in konfekcijskega tehnika in na trgovski šoli v Kranju.

Kranj:v Medtem ko mnogim podjetjem manjka dela, delajo 
v Iskri Števci tudi ob prostih sobotah, da izpolnijo številna 
naročila tujcev. Z nemškimi kupci so sklenili pogodbo za dobavo 
števcev v vrednosti 4,6 milijona DEM.

Sevnica: Do 28. maja bodo v sevniški galeriji na gradu razstav
ljene barvne fotografije Judith Zgonec-Tschorfinger iz Dolenjega 
Roštanja. Fotografinja je prejela v Švici že mnogo nagrad, s foto 
aparatom pa je obredla domala že ves svet.

Boštjan: Razprava zaradi razprave, bi Jahko ocenili javno 
razipravo za novi referendum v tem kraju. Že za javno razpravo 
niso bili ljudje dovolj obveščeni, zato je uspeh referenduma že 
sedaj sporen.

Krško: Bojazen nekaterih Vidmovih delavcev, ki so morali na 
čakanje, se ni uresničila. V Vidmu so namreč začeli s hladnim 
zagonom celuloze, z rednim delom pa je začela tudi druga 
izmena.

Tržišče: Lovci in zeleni so se tokrat temeljito lotili navlake. 
V Tržišču so domači lovci odpeljali kar 12 traktorskih prikolic 
najrazličnejših smeti, boštanjski Želeni pa so počistili divje odla
gališče nad Jutranjko.

Sevnica: Tukajšnja glasbena šola je s pomočjo domačina 
Borisa Perka, prvega moža Avtotehne, dobila nov klavir znamke 
Yamaha.

Novo mesto: Kmetje so na pretesnem shodu na Šentjernej- 
skem polju zorali zadružno zemljo. S tem so izrazili nezadovolj
stvo zaradi postopka denacionalizacije.

Tolmin: Tolminska občina je še vedno, brez občinskega prora
čuna. Kljub temu, da je bilo veliko pripomb, so na koncu seje, 
komajda še sklepčni zbori proračun zavrnili.

Slovenj Gradec: Protestniki iz Fecra so se znašli pred sodiš
čem. Sodba ni bila izrečena, saj bo sodnica pred tem pregledala 
še statut tovarne Nieres Metal, ki naj bi bil tudi sporen.

Kranj: Bombažna predilnica in tkalnica Tržič išče stečajnega 
upravitelja. Ker ga pravočasno niso našli, je sodišče preklicalo 
narok.

Ljubno ob Savinji: S solidarnostno pomočjo so Ljubenci dobili 
mostova čez Savinjo in Ljubnico, Rakunovi pa novo hišo.

Maribor: TAM Inženiring in vzdrževanje, proizvodnja, trgo
vina in storitve d.o.o. bo prevzela zastopstvo mednarodnega 
koncerna Castrol za Jugoslavijo.

Koper, Portorož: Opustela Trst in naša obala. To dokazuje 
najnovejša statistika z južnoprimorskih mejnih prehodov, kjer se 
je vse obrnilo na glavo.

Begunje: Elan bo junija na licitaciji, na prodaj pa bo le v enem 
kosu. O tem soglašajo tudi največji upniki, ki naj bi postali novi 
lastniki, saj bi dolg spremenili v delnice.

Zreče: V Uniorju so odstavili direktorja. Delavski svetje s taj
nim glasovanjem izrekel nezaupnico Jerneju Osoletu, za v. d. 
direktorja pa so izbrali Ivana Špesa.

Vuzenica: Velik del severovzhodne Slovenije je stresel potres. 
Vuzenico je treslo kakšnih deset sekund, potres pa so čutili zlasti 
v krajih okrog Pohorja. Potres 6 stopenj po Mercalliju ni povzro
čil škode.

Gornja Radgona: Vozniki AR Transa so zopet blokirali ceste 
okrog Gornje Radgone. Zahteva je samo ena: nepreklicni odstop 
vodstva AR Holdinga.

Koper: Za koprski Mehano so uvedli stečajni postopek. Za 
stečajnega upravitelja so imenovali Atilia Vuka, sedanjega 
pomočnika direktorja SDK Koper.

Velenje:Vse večje zahteve zelenih v Velenju. Ključno vpraša
nje ostaja - kdo bo povrnil škodo zaradi nepovišanih cen stana
rin in komunalnih storitev?

Šoštanj: Zaradi rednega in nekoliko bolj obsežnega remonta 
na bloku 4, bo do sredine avgusta šoštanjska termoelektrarna 
delovala le s polovično močjo.

Moravske Toplice: Mreža Lions klubov, ki se v svetu zavze
majo za zmanjševanje razlik med družbenimi stanovi, se posto
poma širi tudi po Šloveniji. Po Ljubljani so ga ustanovili še 
v Moravcih.

Portorož: Letošnji, že 23. sejem cvetja v Portorožu je privabil 
rekordno število obiskovalcev.

Portorož: Hotel Palače bodo obnovili. Kot pričakujejo, bodo 
v sodelovanju italijanske firme Di Vincenzo Dine Co. častitlji
vemu portoroškemu hotelu vrnili nekdanji blišč.

Ljutomer: Potem ko je članica Zelenih, podpredsednica SO 
Ljutomer, Jelka Rostaher odstopila, so poslanci na nedavnem 
zasedanju skupščine volili novega novega podpredsednika, pa se 
ni izšlo.

j PETROL
■ z vami na poti
■'■■■■■iiaaBflBiKgHaHBaBHNaBaaflHS

PROPAD MARIBORSKEGA »POSLA STOLETJA«

Luknja sredi Maribora
Dokaz, da ne prenese le papir vsega, ampak tudi Mariborčani, 

je ogromna luknja sredi Maribora s katero so se Mariborčani 
odločili za svoj »posel stoletja«. Pravzaprav ne Mariborčani, 
ampak politični veljaki nekdanje mariborske občine Maribor 
Rotovž.

Največ zaslug za sklenitev 
pogodbe z več kot sumljivo fir
mo DO PROGRES iz Slovenj 
Gradca ima nekdanja predsed
nica izvršnega sveta omenjene 
občine Florjana Bohi. Ob bok 
ji lahko postavimo župana te 
občine Branka Smoleta ter 
predsednika komiteja za grad
bene in komunalne zadeve 
Marjana Škerbinca. Nič manj 
zaslug za sklenitev pogodbe ni
majo tudi ostali člani nekdanje
ga izvršnega sveta nekdanje 
občine Rotovž.

Dolgo časa je bilo vse tiho 
okrog te »gradnje«, ko pa so se 
pričeli rušiti robovi luknje in 
ogrožati okoliške bloke in celo 
Titov most preko Drave, so 
pričele na dan prihajati zanimi
ve podrobnosti. A najzanimi
vejše so prišle na dan pred dne
vi. Oglasil se je javni pravobra
nilec Rok Gerlovič, ki je pove
dal in to podkrepil z dokumen
tom, da je na neresnost Progre- 
sa opozarjal že pred tremi leti. 
Nato je prišla informacija iz 
mariborske Službe družbenega 
knjigovodstva, da DO Progres 
ni plačala v celoti zemljišča ma

riborskemu skladu stavbnih 
zemljišč in da Progres zato 
sploh ne more biti lastnik zem
ljišča. Zdaj so se zbudili tudi 
delegati v mariborski občinski 
skupščini in postavljali nepri
jetna vprašanja, ko so jim izvrš- 
niki dali informacijo o zapletih 
okrog gradnje garaž. Vedeti 
hočejo, kdo je lahko kljub te
mu dal vsa dovoljenja za grad
njo in za vse, ki so krivi za 
»posel stoletja«, terjajo odgo
vornost.

Toda tisti, ki poznamo Mari
bor, smo trdno prepričani, da 
se nikomur ne bo skrivil niti las 
na glavi. Vse prevečkrat so 
v tem mestu že pokazali s pr
stom na posameznike in cele 
klane, ki so delali za svoj žep, 
goljufali, sprejemali podkupni
ne in se sploh obnašali kot, da 
je Maribor le njihov, pa se jim 
ni nič zgodilo. Vsi, ki so si post
lali ob sklenitvi tega posla, so si 
poiskali udobne službice, ali se 
gredo privatnike. Bohlova si je 
našla službo v novi mariborski 
firmi Marking, ki ji je prav tako 
na sumljiv način dodelila loka
cijo za gradnjo zelo spornega

bloka pod mariborsko Pirami
do. Smole se je vrnil v Hidro- 
montažo, Škerbinc pa je uspel 
prevzeti enako delovno mesto 
kot ga je imel prej, le da je 
tokrat zadolžen za te zadeve za 
cel Maribor. Velika večina iz- 
vršnikov omenjene občine Ro
tovž si je še pravočasno »dode
lila« poslovne lokale, tako, da 
je dobrešen del Glavnega trga, 
Koroške ceste in Poštne ulice 
v njihovih rokah. Po drugi stra
ni pa ljudje, ki bi naj dobili 
omenjene lokale na pošten na
čin, na javnem razpisu, ostajajo 
praznih rok, saj njihovi pristaši 
še naprej držijo v rokah vse 
niti, ki vodijo do oddaje lo
kalov.

Mariborčani zdaj nestrpno 
čakajo tretji maj, ko naj bi izva
jalec del v luknji namenjeni ga
ražnim hišam GRADIS, res 
nadaljeval z deli tako, kot je 
obljubil predsednik izvršnega 
sveta Anton Rous. Denar bo 
Maribor dal iz sklada stavbnih 
zemljišč, polovico zneska pa 
naj bi kreditiral izvajalec Gra
dis. Vsi v Mariboru nestrpno 
čakajo tudi na prve informaci
je, kaj bo z morebitnim novim 
investitorjem. Tega maribor
ska vlada išče še bolj nestrpno 
kot bi si lahko mislili. Ugriznila 
je namreč (predvsem na zahte

vo javnosti) v kislo jabolko, ki 
ga ne bo mogla pojesti, če ne 
bo v Maribor pripeljala nekoga 
z debelo denarnico. Toda tudi 
to je bolje, kot da se Maribor
čani tresejo kaj se bo zgodilo 
ob luknji. Dosti imajo šal, ki 
krožijo po Mariboru. Zlobneži 
pravijo, da bo največ pridobil 
z luknjo, če bo ostala, hotel 
Slavija, saj bo edini na svetu, ki 
stoji sredi mesta in bo imel ob 
hotelu jezero za surfarje in čol
narje. Pa še ribiči bi prišli na 
svoj račun.

V Progresu so zaenkrat tiho 
in ne odgovarjajo na napade iz 
vseh koncev in krajev. Tudi na 
takšne ne, da so veliko denarja 
dolžni izvajalcu Gradisu (18 
milijonov din za že opravljena 
dela), ali da so vse Progresove 
enote, ki jih ima v Zagrebu, 
Pančevu in Beogradu šle v ste
čaj. Tudi njihov direktor Er
nest Vig se uspešno izmika sre
čanjem z odgovornimi Mari
borčani, ki bi se radi z njim kaj 
pametnega pogovorili. Zdaj 
Mariboru in njegovi vladi ne 
ostane drugega kot, da skuša 
rešiti kar se rešiti da in to, da 
bodo imeli na sodišču vsaj tako 
dobre odvetnike kot jih bo na
jel Progres. Toda vse je boljše 
kot to, da najlepša mariborska 
lokacija ostane brez stavbe, ki 
jo želijo tukaj zgraditi.

KRŠKA KOVINARSKA: KROVNO PODJETJE BREZ STREHE

Direktorja zaprli v tovarno
Tovarniške hale, da jih je veselo pogledati. Na zunaj vse kot iz 

škatUce, znotraj pa hud gospodarski bolnik. Konec prejšnjega 
meseca vest, da je delavcem prekipelo, direktorja dipl. inž. 
Jožeta Muleja da so zaprli v tovarno, sploh ga ne puste ven.

Bojda je direktor v četrtek 
zjutrja moledoval naj ga pustijo 
vsaj stuširati, moral bi bil sredi 
dneva voditi sejo zbornice, ka
tere predsednik je. Tja ga seve
da ni bilo, v tovarni so tekla 
pogajanja kaj bo z odpuščenimi 
delavci po izpeljanem stečaju. 
Ven in noter puščajo samo 
predstavnike sindikata.

Okrog 15. ure gruče delav
cev v modrih pajacih hitijo sem 
in tja kot mravje. Od vratarni
ce sem eden veselo pomaha, 
češ, pa smo jih. Kakšnih 40 od

nad 120 jih morajo vzeti nazaj, 
precej je med njimi delovnih 
invalidov. »To so postali v tej 
prekleti fabriki, sedaj pa na ce
sto ka-li! Tudi ona dva morajo 
vzeti nazaj, ki sta vse skupaj 
vodila,« se je glasil kratek ra- 
port, in že je izginil skozi neka 
vrata. Direktorje tudi smel do
mov, menda je bil po celonoč
nem »zaporu« kot cunja.

Delavci govorijo o izplačilih 
plač kot v Gogoljevih Mrtvih 
dušah. Zatem o krovnem po
djetju s kapitalom ušivih 2.000

dinarjev kot ga lahko ustanovi 
vsak zasebnik. To krovno po
djetje naj bi sedaj ljudje brez 
kruha tožili. Kot v kakšni grški 
tragediji v zboru recitirajo kdo 
vse je že bil direktor, kako so 
vedno znova nekaj reorganizi
rali. Nič o nekdanjih izumih, 
vzornih asfaltnih bazah, cister
nah, magistrih in diplomiranih 
inženirjih, silnih komercialistih 
z gnilimi posli.

Pravi fantom je to krovno 
podjetje. Zatrjujejo, da v njem 
ni zaposlenega enega samcate
ga delavca. Naj bi pa razpola
galo s kar 70 stanovanji, hišami 
za letovanje, sprašujejo, kam je 
šel denar od prodaje silnega in
ženirskega biroja v Ljubljani?

V žalostnem primeru kovinar
jev krške Kovinarske žal tudi 
ne drži, da je denimo prav 
pravljično število sedem sreč
no. Po zadnji, tokrat Mulejevi 
reorganizaciji, imajo namreč že 
sedem družb. In glej si ga 
šmenta, prav v zadnji, tisti sed
mi, z omejeno odgovornostjo, 
so postrojenj vsi presežni de
lavci, 127 po spisku. Kot bi bili 
garjavi, prijelo se jih je že ime 
— kazenski bataljon. Na srečo 
jim je stal ob strani novi ob
močni sindikat. Izgleda, da je 
tudi tem delavcem prekipelo, 
direktorju ni ostal niti telefon, 
da bi poklical kakšno interven
cijo. Ce bi takšna sploh lahko 
kaj rešila.
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SVETOVNI SLOVENSKI KONGRES JE V NEVARNOSTI

Diktatura 
Spomenke Hribar

O Svetovnem slovenskem 
kongresu SSK smo že veliko 
pisali in očitno še bomo. Danes 
objavljamo fotokopijo Mnenja, 
ki ga je izdal republiški mini
ster za kulturo dr. Andrej Ca
puder. Kot dokaz, da je Spo
menka Hribar, predsednica 
SSK za Slovenijo nalagala čla
ne vodstva, ko je zatrdila, da je 
vlogo za oprostitev prometne
ga davka dal Eurotrade. Iz 
mnenja je jasno razvidno, da je 
vlogo dala SSK Konferenca za 
Republiko Slovenijo in sicer 9. 
1. 1991, ko Spomenka Hribar 
še ni bila predsednica.

In še drug dokument. To je 
stališče iniciativnega odbora, 
konference za Nemčijo, ki tudi 
želi pojasnila. Namesto »Euro
trade« nepravilno navaja »Fe
niks«. Znano je, da se je od 
»tolarja« distancirala tudi ko
roška organizacija v Avstriji. 
Spomenika Hribar tudi še ni 
pojasnila, kje je 200 (dvesto) 
tolarjev, ki jih je dal Anderlič 
kongresu kot darilo.

Vse bolj jasno postaja, da 
Spomenka Hribar, ki ne želi 
priznati svojega samovoljnega 
ravnanja, povzroča čedalje več 
škode svetovnemu kongresu in

slovenstvu nasploh. Očitno se 
je odločila, da ostane na čelu. 
Pri tem pa dela vse, da bi tiste, 
ki želijo vedeti zgolj resnico, 
onemogočila. Tak je njen od
nos do prof. Vlada Habjana, ki 
je bil predsednik, ko je Spo
menka Hribar mimo njega od
ločala sama, brez kateregakoli 
organa o »tolarju«, tak je tudi 
njen odnos do celjske podruž
nice, ki je le želela zvedeti res
nico. Ker ta boli, se je s pomoč
jo zvestega privrženca gospoda 
Silvestra Drevenška, lotila 
vodstva celjske podružnice in 
njenega predsednika Petra Ka
valarja. Njena misel, da bo 
celjska podružnica, če bo vztra
jala na resnici, razbila sloven
stvo, ona pa bo odstopila, je 
milo rečeno, nenavadna. Slo
venstvo razbijajo nepoštenjaki, 
kakršna je tudi Spomenka Hri
bar, ki ne želi priznati svojih 
napak. Najbrž ne bi bila velika 
škoda, če bi dejansko odstopi
la, sicer bo v to prejkone prisi
ljena. Dalj, ko bo na krmilu, 
več škode bo povzročila. Grož
nja, da v Celju ne bo zadnji dan 
kongresa, pa je zagotovo žalji
va in nova samovolja gospe 
Hribarjeve.

RSFUELIKS SLOVESU?.
fes REPUBLIŠKI SEKREMRIiT ZA KULTURO ,
^ LJUBLJANA, Cankarjeva 5 '•)

tel. 2111-122, 2ili-071
/

Številka: 415-13/91 yfnb

Datum: 18.1.19^1

Hepublišlči sekretariat ze kulturo izdaja na osnovi 29. točke 3o- člena v 
v v ar; točko 37. členi: Zakone o obdavčevanju proizvodov in storitev
v prc~,ci.u (Ur.lis-- SFHJ, iz. ^/33, 66/63, T'/BU, H/85, 39/35, 11/86, 
21/67, 10/68,27/88, in/88, !}&/89 in 60/89) £a vlogo
Svetovni slovenski kongres, Konferenca za Republiko Slovenijo 

z dne 9/1-1991 oprostitve temeljnega in posebnega preletnega
davka naoleanje

M; N E N J E ,

da šteje(jo) spominske medalje v čast obeležitve in finančno 
podporo Svetovnega slovenskega kongresa

r.ec proizvode, zt katere 
>roizvocov.prežeta' pro;

pltčuje temeljni in posebni davek od

V!eri s-rarv* t" cr? rrrrfčer.z plzčilt tckzz z: ‘C’, teč'.:! 19.
člena Zakcr.a c utravr.ih taksah (Ur.list Sr.5, št. 7/72, 23/77, 11/79, 
23/c2, 18/8=, 3-/65 in 2«i/c3).

(TI:
Svetovni slovenski kor.gn 

publikoKonferenca 
Slovenijo 
61000 LJUBLJANA 
Cankarjeve 10 b
Arhiv

SLOVENSKI SVETOVNI KONGRES 
*********************************************************
Inlcliat.ivni odbor konfrancft za MiinchBn

20.04.1091

V zveei s članki o prodaji "tolarja", ki so iz£li v DELU, 
DELU PLUS in NOVI DOBI, se inicijatino»u odboru za Nemči
jo nujno postavljajo naslednja vprašanja:

1. Kdo je pooblastil skupino FENIKS, da lahko prodaja 
"tolar" v okvirju SSK?

2. Kakšna zveza obstaja med skupino Feniks, dunajskim 
izdelovalcem tolarja in g. Anderličem?

3. Je kdo proučil poslovno neoporečnost g. Anderliča?

Dovolite, da vas opozorimo, da utegne "afera tolar" ne 
samo ogromno škodovati ugledu SSK, ampak tudi popolnoma 
spodkopati zaupanje Slovencev po evetu v SSK, zato nujno 
svetujemo osrednjemu IO-SSKa,

da pojasni zvezo med "tolarjem" in SSK v smislu 
zgornjih vprašanj;
da javno odvzame skupini FENIKS pravico prodajati 
"tolar" v okvirju SSK;
da javno podeli Zlatarni Celje pravico, da v 
okvirju SSK prodaja svoj denar celjskih knezov, 
da se v bodoče vse finančne odločitve v zvezi z SSK 
predložijo osrednjemu 10 v odobritev.

Prosimo za čimprejšnji odgovor. V kolikor bi od osred
njega IO ne dobili odgovora do 10. maja, bomo^prisiljeni 
podvzeti vse potrebne korake, da ee stvar razčisti.

Jurij Terseglav c/o FINEX GmbH, Erzgieftereistr.24, 8000 
MOnchen 2,
koordinator, SSK konferenca za Nemci 
jo; Fax 0B9/ 526250

KAJ BO S CELJSKIM TOPROM

Obnavlj aj o 
cerkve
V sevniški občini ta čas obnavljajo najmanj tri cerkve. Brez 
strehe je trenutno cerkev na Logu pri Boštanju. obnoviti jo želijo 
v Gabrijelan, velikega dela so se lotili v Tržišču na Dolenjskem 
(na sliki). Gradbeno podjetje Posavje iz Sevnice jim je brez
plačno postavilo mogočne opaže vse okrog cerkvice Sv. Trojice 
in zvonika. Tudi po 50 faranov s kladivi kleplje star omet, zatem 
pa naj bi zidarji nanesli novo fasado. Na čelni strani so odkrili 
veliko fresko. Tesno sodelujejo s celjskim spomeniškim var
stvom.

Smeti 
s planin

Med atraktivnosti Gorenjske z Julijskimi, Kamniškimi Alpami 
in Karavankami sodijo tudi številne planinske postojanke. 
Domače koče v težko dostopnih strminah zahtevajo izredno 
drago vzdrževanje. Požrtvovalni člani planinskih društev s težavo 
uspevajo zadovoljiti potrebam in zahtevam izredno velikega šte
vila obiskovalcev, s skoraj nerešljivimi problemi pa se srečajo, ko 
gre za smeti, ki ob velikem obisku razumljivo ostajajo v planinah 
in še posebno v planinskih kočah.

Uprava inšpekcijskih služb Gorenjske je pregledala, kako je 
s smetmi v 40 planinskih objektih na Gorenjskem. Od 23 posto
jank nosijo smeti v dolino, 4 objekti imajo deponijo odpadkov, 
2 nimata urejenega odlaganja odpadkov, 11 upravljalcev pa ni 
dalo odgovorov. V 21 kočah odvajajo odplake v troprekatne 
greznice, 5 koč ima navadne greznice, ena pa samo ponikoval- 
nico. Precej planinskih društev se je že odločilo za pranje postelj
nine v dolini, predvsem v visokogorskih pa naj bi začeli uporab
ljati rjuhe za enkratno uporabo.

Delavci so zaskrbljeni
Predprvomajski generalni 

štrajk zaposlenih je bil le vrh 
ledene gore, ki že nekaj mese
cev nevarno buta v celjsko de
lovno organizacijo Toper. 
Stavkajoči so sicer predvsem 
zahtevali marčevske osebne 
dohodke in regres za letni do
pust - ko so plače dobili, so 
tudi prenehali štrajkati ven
dar so s svojim dejanjem izra
žali tudi skrb za usodo svoje 
tekstilne firme na majavih 
nogah.

Postavili so pravzaprav se
dem zahtev in med njimi je bil 
pomemben zahtevek, naj jim

vodilni odgovorijo, kakšna bo 
nadaljna usoda podjetja, jim 
podajo poročilo o ekonomično
sti kooperacije s partnerji na 
Daljnem vzhodu (ti zanje 
opravljajo dodelavne posle, 
medtem ko v celjski tovarni ni
majo dela) in vprašali, kako te
če dogovor s tujim partnerjem 
ELHO (Elastische Hosen iz 
Miinchna), za katere oni 
opravljajo dodelavne posle.

Njihova skrb nedvomno ni iz 
trte izvita in tudi vodilni so za
radi počasnega razpleta in do
govarjanja z interno banko in 
celjskim občinskim vodstvom 
gotovo nervozni.

INDUSTRIJSKA PRODAJALNA
Zidanškova 27, Celje

To je trgovina z najcenejšim ženskim 
in moškim spodnjim perilom, največjo 
izbiro body-ev, pižam, spalnih srajc, 

halj, svilenih nogavic in kopalk.

Pridite in se prepričajte!
HVALA ZA ZAUPANJE
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NA GORENJSKEM RASTE MOČ SINDIKATOV

Z brco med
delničarje
V sedaj modernem ropanju družbenega premoženja, ko si 
vodilne podjetniške strukture na vse kriplje prizadevajo postati 
lastniki podjetij, ko so delavci bolj kot kdajkoli prepuščeni sami 
sebi, je v Kranju le prišlo do dogodka, ki napoveduje nekaj 
novega. Zadnje mesece so namreč praktično vsi šefi zavoženih 
podjetniških velikanov hiteli z ustanavljanjem vzporednih podje
tij, na katera so poskušali prenesti.vse kar je vrednega v podjet
jih, ki so čakala kdaj bodo prišla na vrsto za stečaj. Po zgledu 
Elana so ustanavljali nova podjetja v BPT Tržič, v Tekstilindusu 
Kranj, v Iskrinih tovarnah. Ponekod (npr. v Gradbincu) so 
o takšnem ropanju samo razmišljali in ga vsaj začasno odložili.

Gre za to, da vodilni podjet
ja, ki ga jemlje vrag, ustanovijo 
novo podjetje, prenesejo nanj 
stavbe, stroje in denar, ki jim je 
še ostal. V takšno novo podjet
je vzamejo toliko delavcev, kot 
jih potrebujejo, ostale, ki so to 
premoženje ustvarjali, pa eno
stavno prepustijo stečaju in ce
sti. Seveda brez kakršnekoli 
odškodnine kot to zahteva za
kon, saj tudi ne določijo, da gre 
za odvečne delavce. Vzrok je 
enostaven. Največkrat ali pa 
vedno propadajoča podjetja ni
majo denarja niti za plačilo 
potnih stroškov ljudi, ki mole
dujejo po Jugoslaviji dolžnike, 
naj jim vendarle plačajo vsaj 
toliko, da bodo imeli za plače. 
Včasih nimajo niti za plačilo 
takse v vrednosti 1.200 dinar
jev za začetek stečajnega po
stopka na sodišču (primer Tek- 
stilindusa). V takšnih primerih 
naravnost moledujejo za stečaj 
(primer BPT Tržič) in je sodiš
če tisti grešni kozel, ki z odla
ganjem odločitev ne omogoči, 
da bi ljudje dobivali vsaj šest 
mesecev plače pri zavodu za 
zaposlovanje kot brezposelni.

Sodišče pač ščiti upnike pa 
tudi tiste brezpravne delavce, 
ki jih vsemogočni vodilni ne 
prestavijo v novoustanovljena 
podjetja, ki so seveda rojena 
deviško čista brez dinarja dol
ga. Koga briga, če so vse njiho

vo imetje soustvarjali ljudje, ki 
jih sedaj postavljajo na cesto?

Nekako do vzročnega prime
ra je prišlo, ko je Iskra Tele
kom (gre za holdinško elito 
bivše Telematike) ustanovila 
v svojem (Telematikinem) pro
padajočem podjetju Iskra Uni- 
tel na Blejski Dobravi novoro
jenčka z nazivom Iskra Eleko. 
Ko so delavci (žalujoči brez de
la in oropani imetja) stavkali in 
preprečili delo tudi v Iskri Ele
ko, je Iskra Telekom vložila 
proti stavkovnemu odboru tož
bo. Tožila je tudi Svet kranj
skih sindikatov, ki je priskočil 
v stiski na pomoč s svojo izred
no močno pravno službo, pa 
tudi policijo, ker ni niti posku
šala zaščititi imetja tega »dru
gega podjetja« t.j. Iskre Eleko, 
da bi lahko poslovalo.

Svet kranjskih sindikatov ni 
ostal dolžan. Tudi oni so tožili 
Iskro Telekom. Vodilne so 
ovadili zaradi suma, da so na
črtno prenesli premoženje iz 
podjetja in tako oškodovali up
nike in delavce.

Pred dnevi je prišlo med 
obema stranema do sporazuma 
in podpisa pogodbe, ki bo mor
da pomenila nekakšen vzorčni 
primer tudi v drugih podobnih 
primerih. Po Sloveniji je veliko 
podjetij, ki nimajo denarja za 
odpravnine delavcem, imajo pa 
odločno preveč zaposlenih.

Ker v naši zakonodaji ni mož
nosti, da bi jih odslovili, si iz
mišljajo ustanavljanje novih 
podjetij, v katerih zaposlijo pač 
samo toliko ljudi kot jih je po
trebno. Tako se izognejo za
konskim obveznostim do izi
granih.

Sporazum med Iskro Tele
kom in Svetom kranjskih sindi
katov določa, da bo Iskra Tele
kom vsem, ki bodo ostali brez 
zaposlitve v Iskri Unitel (pre
zaposlili naj bi jih v še eno novo 
podjetje — Iskra Torus) izpla
čala delnice v vrednosti enako
vredni odpravnini, ki bi jo lah
ko dobili na osnovi zakona, če 
bi jih tudi uradno določili kot 
odvečno delovno silo. Po spo
razumu so delavci celo na bolj
šem kot je zapisano v zakonu, 
saj to velja tudi za tiste, ki niso 
zaposleni vsaj dve leti.

S temi delnicami bodo dobili 
tisti, ki bodo praktično deležni 
brce, sorazmerno pravico do 
upravljanja in dividend ter 
v primeru likvidacije podjetja 
(Iskra Torus), v katerem bodo 
delali še naprej njihovi sedanji 
sodelavci, tudi pravico udelež
be pri delitvi likvidacijske ozi
roma stečajne mase podjetja. 
Če podjetje Torus ne bi bilo 
sposobno izdati delnic, bo za to 
poskrbela Iskra Telekom pre
ko podjetja Eleko.

Kaže, da bo s tem ustavljeno 
tudi tožarjenje med sindikati in 
Iskro Telekom. Sporazum na 
eni strani vsekakor pomeni za
nimivo novost, na drugi pa tudi 
dokazuje, da ima sindikat tudi 
pri nas le nekakšno moč. Ge
neralni direktor Iskre Telekom 
Blaž Kavčič je to na skupni ti
skovni konferenci potrdil. 
Stavke si pač nihče ne želi.

V Kranju dobiva Svet kranj
skih sindikatov vse več in več

ugleda. Vanj je vključenih že 
več podjetij tudi iz drugih ob
čin, tako da ima že 32.000 čla
nov. Predsednik Jože Antolin 
deluje trezno in umirjeno, 
predvsem pa učinkovito. 
O razrešitvi opisanega primera 
in zanimanju za njihov sindikat 
meni, da je tako zato, ker pri
haja do spoznanja, da se sreču
jejo s sindikatom, ki ukrepa 
strokovno in pametno in si ne 
želi razbijaških poti. Pravi, da 
želijo, da jih začne nasprotna 
stran spoštovati in jemati kot 
resnega sogovornika.

Kaže, da tako je. Pred dnevi 
se jim je na primer pridružilo 
1200 delavcev LIP Bled, dogo
varjajo se o sodelovanju z de
lavci Alpine Žiri. Delavci iz 
drugih občin se oglašajo sami 
v tolikšnem obsegu, da jih hitro 
širjenje že skrbi. Držijo se na
mreč načela, da imajo na vsa
kih 2000 delavcev strokovnega 
delavca, tako da so vedno 
v polni meri na razpolago svo
jim članom. To zbuja zaupanje 
in širi tisto najučinkovitejšo 
»osebno propagando«.

Sicer pa imajo v Svetu kranj
skih sindikatov v teh dneh čez 
glavo dela. Trenutno so zasuli 
kranjsko sodišče s tožbami. Za
stopajo 1600 ljudi pri tožbah, 
ker niso dobili plačanih stro
škov za prevoz na delo, 45 lju
di, ker niso dobili odpravnine 
ob odhodu v pokoj.

Polne roke dela imajo z Is
kro, kjer so prerazporejali de
lavce dan, dva pred stečajem 
v drugo podjetje. Za to, da so 
pristali, so jim izplačevali dolo
čeno vsoto. Nenavaden posel 
se odvija tudi v Iskri Inženirin
gu, kjer ob stečajnem postopku 
tudi ustanavljajo novo podjet
je. Podobno je v Iskrinih Oro-

TEKSTILINDUS: TOVARNA 
Z LJUBEZNIJO

Ženi podaril 
tovarno

Izreden izkaz ljubezni in pozornosti je skušal izraziti v. d. 
direktorja kranjskega Tekstilindusa Milan Hudobivnik 
svoji ženi, oziroma gospe Tanji Stanovšek, s katero živi 
v izvenzakonski skupnosti. Enostavno povedano: namera
val ji je pokloniti tovarno Tekstilindus! Je s tem prešlo 
ropanje družbenega premoženja v novo fazo ali pa gre 
samo za naiven pogled na življenje?

Ob reševanju Tekstilindusa se v Kranju že nekaj časa 
govori o nujnosti ustanovitve novega podjetja. Šlo naj bi za 
tisti znani scenarij, ko prenesejo na novo podjetje imetje, 
odvečne delavce pa brez vsake odpravnine postavijo na 
cesto potem, ko staro podjetje umre v stečaju.

O novem Tekstilindusu se je praktično prvič slišalo, ko 
so stavkajoči delavci pred dnevi prišli pred stavbo SO 
Kranj. Župan Vitomir Gros je takrat glasno povedal, da je 
zanj pogodba, po kateri naj bi postalo novo podjetje prav- 
noformalno last »neke zasebnice Tanje Stanovšek«, nele
galna. Ob splošnem začudenju je predsednik izvršnega 
sveta Vladimir Mohorič pojasnil, da gre za »maslo odvet
nika Kuharja«, ki mu je dejal, da je vseeno, če novega 
lastnika vzamejo tudi iz telefonskega imenika ...

Novega lastnika pa niso poskušali vzeti iz telefonskega 
imenika, ampak kar iz kuhinje vršilca dolžnosti direktorja.

Kaže, da je stvar sedaj propadla. Vsaj Milan Hudobivnik 
napoveduje, da bo poskušal najti odvetnik Rado Kuhar iz 
Radovljice novo rešitev. Upajmo, da ne bo zopet brskal po 
telefonskem imeniku.

Morda je pravno stvar v redu. Končno smo se lahko že 
večkrat prepričali, da veljavna zakonodaja včasih sili sod
nike v zelo neprijetne položaje. Zato pravimo, da je 
zadeva, ko direktor poklanja tovarno svoji ženi. pravno 
morda v redu, zagotovo pa ne z moralnega stališča, saj gre 
na drugi strani za delavce, ki morajo živeti z 2.800 dinarji 
mesečno - če jih dobijo.

djarni-in Vzdrževanju. Povsod bodo sicer lahko dobili delnjce 
gre za višek ljudi, ki ga ne na- novonastalega podjetja, vendar 
meravajo ali pa ne morejo reše- je delnica lahko zelo različne 
vati po zakonsko predpisanem vrednosti. Težko je pričakovati 
postopku. Tudi v Gradbincu je kakšne posebne dobičke od po- 
sindikat že povedal, da ne pri- djetij, ki se rojevajo na ta na
staja na scenarij ustanavljanja čin. To drži, drži pa tudi da vsaj 
novih podjetij. Tudi tam pri- za javne pravno priznane golju- 
pravljajo spisek viškov. fije tako ne bi šlo. Če bo novo

Bo primer rešitve v Iskri na podjetje z manj zaposlenimi 
Blejski Dobravi postal vzorec? uspešno, bodo del te uspešno- 
Morda. Seveda je treba vedeti, sti pokasirali tudi tisti bivši de
da tudi tu velja, da ni vse zlato lavci, ki so jih poslali z brco 
kar se sveti. Odvečni delavci med delničarje.

O NOVINARJIH, 
URBANISTIH IN 
ZAGONJENIH SOLDIH

Kranjshi
dnevi
revolucije

Nekateri borci dokazujejo, da revolucije nikoli ni bilo. 
Med drugo svetovno vojno naj bi šlo na naših tleh samo za 
narodnoosvobodilno vojno in kdor se ni udeležil odpora 
»pod vodstvom Komunistične partije«, je bil izdajalec. 
Seveda ne razredni, ampak izdajalec naroda, ki seje upiral 
ponemčevanju.

Približno tako so zatrjevali najelitnejši člani borčevske 
organizacije v dneh pred prvimi demokratičnimi volitvami. 
O kakšni revoluciji niso hoteli niti slišati, ko so s polsto
letno zamudo na Brdu pri Kranju razčiščevali pojme.

Približno tri kilometre stan, v Kranju, pa so nevedni člani 
takratne avantgarde delavskega razreda v svoji nepoučeno
sti imeli Trg revolucije. Dolga leta je bilo tako. Tako je še 
vedno in nikoli ni nihče od oblasti protestiral, oziroma 
enostavno zamenjal napačnega (?) naziva: Prav v zvezi 
s Trgom revolucije so imeli pred nekaj leti v Kranju svoje
vrstne dneve revolucije, ki so jih uprizorili tamkajšnji 
novinarji v slučajnem sozvočju s takratnimi mladinci.

Dopisnik Dnevnika je zapisal, da imajo v Kranju »realso
cialistični Trg revolucije«, da vzgajajo mlade v prepričanju, 
da je revolucija nekaj najlepšega, kranjski trg pa kaže. da le 
gre za grdo reč. S takšnimi in podobnimi ugotovitvami sta 
pritegnila mladinsko glasilo Naprej, ki ga je urejala Petra 
Škofič in Gorenjski glas s svojo odgovorno urednico Poldko 
Bogataj.

To, da si je privoščil kritiko oblasti lokalni list, je pri 
oblasti »izbilo sodu dno«. V času, ko (po sedanjem zago
tavljanju nekaterih) novinarstvo ni bilo več pod pritiski 
oblasti, je bilo v resnici tako, da je novinar moral vedeti 
pod katerega cenzorja sodi. Zvezni časopis ni smel biti 
kritičen do zveze, ni pa obstajala nobena ovira za kakršno
koli kritiko republiških, občinskih ali tovarniških funkci
onarjev. Republiško »sredstvo obveščanja« je imelo tiho in 
zelo učinkovito prepoved kritike republiških funkcionar
jev, občinsko občinskih in tovarniško tovarniških. V tej 
hierarhični samocenzuri pa se je pregrešil Gorenjski glas iz 
Kranja: kritiziral je Trg revolucije, s tem pa tudi funkci
onarje, ki so ga postavili in prisegali na revolucijo. Odgo
vorna urednica Leopoldina Bogataj je podstavila svojo 
glavo še zaradi enega greha. V časopisu je uvedla »Odprte 
strani« za mlade, ki so pod takratnim »novinarskim vod
stvom« Petre Škofič neusmiljeno kritizirali v svojem 
Napreju in kasneje tudi v odprtih straneh Gorenjskega 
glasa (skoraj) vse kar je smrdelo.

Verjetno je že čas, da nepoznavalcem predstavimo kranj
ski Trg revolucije. Uredili so ga na mestu med gimnazijo in 
nekdanjim Delavskim domom (uradno mu sedaj še vedno 
pravijo Dom Franca Vodopivca, čeprav v Kranju živa duša 
ne ve, kdo je to bil). Naredili so velik plato in ga okrasili 
s spomeniki, ki naj bi spominjali na revolucionarno obnaša
nje Kranjčanov in tistih kranjskih tekstilcev, ki prav te dni 
lačni stavkajo in drug za drugim izgubljajo službe. Obe 
stavbi na robu platoja so oblikovali v značilnem realsociali
stičnem arhitekturnem stilu. Delavskemu domu so namesto 
čudovite fasade s širokim zunanjim stopniščem prizidali 
nekakšno pasico, gimnazijsko poslopje (stavba ima sedaj že 
zopet nekdanji videz) pa so spremenili v kasarniško stavbo 
tako, da so odstranili kipe in druge okraske »buržoazne 
navlake« ter ji pridali neokusen velikanski balkon s kate
rega so voditelji ob različnih priložnostih pridigali spodaj 
drenjajoči se množici. Še pred tem so uspeli odstraniti tudi 
nekatere druge izredno lepe stare stavbe in zgradili opeč
nati hotel Creina in zarjavelo blagovnico Globus.

Tako je Kranj dobil svoj Trg revolucije. Zaradi kritike pa 
naj bi letele glave. Seveda občinska oblast ni imela moči 
seči preko glave odgovorne urednice Gorenjskega glasa. 
Da je le že šlo za manj svinčene čase potrjuje dejstvo, da 
v tem ni uspela, oziroma, da ni šlo več za funkcionarje, ki bi 
bili pripravljeni nekritično ubogati navodila revolucionar
nih kadrov iz ozadja.

Danes imajo v Kranju zopet »dneve revolucije«. Zopet 
so v središču razprave kaj s Trgom revolucije. Te dni bodo 
razpisali javni natečaj za njegovo preoblikovanje. Poleg 
urbanistično-arhitekturne zasnove trga-parka iščejo tudi 
arhitekturno rešitev velikega poslovno stanovanjskega 
objekta, ki bo stal na robu in idejno rešitev vhodne fasade 
Delavskega doma.

Ko so razpravljali o razpisu natečaja, je prišlo do enega od 
značilnih posegov kranjskega župana Vitomirja Grosa, 
s katerimi si včasih prisluži v javnosti navidezne negativne 
točke. Tokrat gre stvar na rovaš urbanistov. Ob nagradah 
in odkupih poslanih del bodo namreč plačali tudi po 30.000 
dinarjev odškodnine za vsako natečajno delo. ki bo izpol
njevalo razpisne pogoje. Predsednik Gros je upravičeno 
izpostavil vprašanje, zakaj tako. Zakaj so urbanisti 
v nekakšnem prednostnem položaju, zakaj občina potem 
ne plačuje tudi vseh ponudb drugih projektantov? Bo pla
čala tudi načrte strojnikov, ko bo šlo za preureditev mestne

otlarne na Planini?
Na seji občinskega IS so županu zagotavljali, da zagotovo 

e bo prišlo toliko del. da bi moral na kant občinski 
roračun (teoretično je to seveda mogoče) in da imajo tudi 
apisano, da pride do plačila »odškodnine« samo za dela, ki 
odo »izpolnjevala razpisane pogoje«. Kaj to pomeni 
praksi nikjer ne piše. Očitno bo šlo še naprej tako kot 
tistih najbolj pokvarjenih realsocialističnih časih: ocenje- 

anje po obrazih, oziroma po zvezah in poznanstvih, 
'upan Vitomir Gros si je pri drezanju v urbanistični osir 
jrej prislužil nove negativne točke, stvar širše javne pre- 
oje pa je ali morda le nima prav, ko se zavzame za zaščito 
ološne občinske koristi.
Morda smo dolžni še pojasnilo, kaj delata sedaj Leopol- 

'ina Bogataj in Petra Škofič. Bogatajeva je še vedno odgo- 
orna urednica lokalnega časopisa, čeprav se pri njih 
ponašajo« s popolnoma zmedenim vendar pa povsem 
rostovoljnim realsocialističnim kadrovanjem vodilnih 
'elavcev. Petra Škofič, ki je tudi glavni »krivec« za ustano- 
itev Radia Kranj, je slabše »končala«. Ko je bil radio še 
\od pokroviteljstvom Stank bivših družbenopolitičnih orga- 
lizacij, Škofičeva ni želela sodelovati, ker so iz dela izrinili 
nlade Kranjčane, ki so s svojimi iniciativami izsilili kranj- 
ko radijsko postajo. Sedaj, ko je Radio Kranj vse bolj pod 
tokroviteljstvom krščanske demokracije, pa Petra Škofič 
eveda prav tako ni »družbenopolitično primerna« tako kot 
ti bila v času, ko se je javno zavzemala za spremembo 
tolitičneea sistema.



13. STRAN NOVA W DOBA

ŠENTJERNEJ: SAMOUPRAVNA DENACIONALIZACIJA

Sami svoji orači
Za Jurjevo je pri vasici Roje blizu Šentjerneja bilo na nekdanji 

vaški gmajni živo kot malokdaj. Na površini kakšnih 33 hektar
jev je vešče obračalo brazde kakšnih 30 traktorjev. »Za Jurjevo 
gospodar ponavadi menja hlapce, če sploh,« je menil dan po tem 
rejec čistokrvnih hanoveranskih jahalnih konj Janez Kavšek.

Bodi že uvodoma poudarje
no, da je prava maskota Sent- 
jernejčanov petelin. Se je kaj 
od kokotovega perja ohranilo 
v ta čas po znanem porazu 
Gubčeve puntarske vojske na 
Krškem polju? »Kar bi zadruž
ni orali kakšne dva dni, čeprav 
imajo štiribrazdne beštije, smo 
mi postorili v enem dopoldne
vu. Eni so imeli pripete pluge, 
drugi krožne brane, predsetve- 
nike, a ni lepo pogledati tisto 
polje, poravnano je kot miza, 
tako kot že dolgo ne. Tudi so
sedje iz druge gmajne so nam 
prišli v pomoč,« se je pohvalil 
Janez. Pred dobrimi šestimi leti 
je, kot pravi, vložil v konjerejo 
12.000 mark. Tudi on bi lahko 
imel kakšen rep več, če bi bilo 
več krme. Ni pa šlo le za to. 
»Ko smo budno spremljali, kaj 
se dogaja okrog denacionaliza
cije, vračanja krivično odvzete 
zemlje, so nam šli lasje pokon
ci. Našim so jo jemali še leta 
1959, vse tja do leta 1963, ko 
sem že drsal šolske klopi,« je 
našteval, da se je prebudil kre
pak dojenček v košari poleg 
mize. »Povem vam, to je so
glasni sklep vseh, dokler ne bo 
spet vse zameničeno, naš pred
sednik kot punčico v očesu va
ruje vse dokumente, nič koli
kokrat so želeli zanje že koga 
nasamariti,« nadaljuje odločno 
kot administrativni vodja vsega 
skupaj.

Zato bodo Rojčani do na
daljnjega tudi skupno obdelo
vali to »gmajno«, naj si škrici le 
pogledajo to rajo, pribije. Po
vedal je, da se je vrnil s sestan
ka na občini pri županu Dvor
niku. »Ja jutri ob pol osmih je 
ponovni sestanek, bojda pride
jo tudi z republike, a novinarji 
menda ne smete zraven, veste 
ni za javnost, so rekli. Ko se je 
oralo je prišel z novomeške 
UNZ neki Ristič, češ, da ne bi 
ovirali prometa. Kaj bi tisto. 
Eni so se bali, da se bodo uda
rili naši in oni zadružni trakto
risti. Zakaj bi se, saj so nekate
ri sinovi gospodarjev na naši 
strani,« pojasnjuje, zakaj so bi
le te bojazni odveč.

Čez noč odvzeto, čez dan 
vrnjeno?

Kavšek in sokmetje menijo, 
da polje sploh ni last KZ Krke, 
oziroma njegova posestva,

temveč občine Novo mesto. 
»Ta bi prav lahko sprejela od
lok in krivično odvzeto vrnila, 
je skrajni čas. Jutri naj bi sedaj 
prihiteli tudi s kmetijskega mi
nistrstva pa z onega Pirnatove
ga ministrstva, prepričan sem, 
da bo prišlo do mirne rešitve,« 
nam je dejal minuli četrtek. Po
jasnjuje, kako so na sestanku 
predstavniki zadruge govorili 
o nekakšnem protiudarcu, ka
ko da so oškodovani v progra
mu, ipd. Kavšek takšna mo
drovanja odločno zavrača, češ, 
kakšni programi neki, na pose
stvu v Draškovcu v hlevu za 
1.200 govedi ni žive krave, med 
koruzo, kar je že je, pa se podi
jo podgane. »Tako slabo so 
imeli obdelano, da je rasla zel, 
ki se bi je sramoval vsak kmet. 
Lahko obiščete kmetijo 
v Grobljah, kjer je gospodar 
zvečer pred bližajočo se nevih
to umaknil slamo, zjutraj so mu 
zadrugarji njivo preorali, mo
žakarja so zaprli za tri mesece, 
doma pa je ostala žena s tremi 
majhnimi otroci. Kmet pa je 
imel živino, oni je nimajo,« je 
bil odločen. Jezi se tudi na ko
masacije, češ, vsi projekti so šli 
mimo kmetov. »Kar izvolite 
pogledat: ob poti so na suhem 
zgradili kanal, drugje so spet 
nekaj rili in pustili. Veliko je 
bilo še nepravilnosti na tem 
koncu. Navsezadnje stoji na 
kmečki zemlji hipodrom, šola, 
vrtec,« graja tovrstne posege.

Zavrne prisotno bojazen 
v javnosti, češ, da bi vračanje 
zemlje lahko povzročilo tudi 
spore med kmeti. »Nihče ne bo 
silil v soseda, če je ta zemljo 
denimo kupil od zadruge. Za
nima pa nas denar, ki ga je za 
to dobila zadruga,« se ponovno 
razživi. Ob slovesu še nariše 
kako najti Amalijo Lauševič na 
Žagi ob poti proti Pleterjam. 
Hišo res hitro najdemo po sta
rih poslopjih, dolgi leseni ogra
ji. Sprejmejo nas hudo nezaup
ljivo. Gospodinja potoži,- da 
jo je zadnjič televizija dolgo 
snemala, da jih sedaj posluša 
zavoljo tistega tednika. Prista
vi, da ker nismo od Slovenskih 
brazd, najprej pošljimo na na
slov njihove Kmečke zveze naj
manj tri številke našega časopi
sa, potem pa bo videla, lahko, 
poudari, bi nam mnogo poveda
la. Njim so odvzeli tri hektare

lepega travnika v enem kosu. 
Časi so težki, kdo ne bi želel 
nazaj za kar so potili znoj pred
niki stoletja.

Ponovno pridemo na križ- 
potje vzorno zbrananega polja 
pri krajevni tabli Roje. Kmetje 
imajo pripravljeno vse za saje
nje koruze za prvomajske praz
nike. Že sam pogled na krajev
ne table ob poti je zgovoren, 
npr. Drama. Blizu avtoceste 
spet velika ravnina. Na eni 
strani rohnijo trije zadružni 
traktorji s štiribrazdnimi plugi. 
Nekaj dela so resda imeli manj, 
ker pa izgleda, da imajo še kar 
precej za preorati, kar bi dober 
gospodar storil že v jeseni, jim 
sile že ne more biti. Blizu avto

ceste, zloglasne Dolenjke, na 
drugi strani lokalne ceste, stoji 
drug realsocialistični gigant, 
nekdanji Strešnik v Dobruški 
vasi. Za vratarnico se ne manj
ka trgovin, tam kjer naj bi pro
dajali opeko, vihra ime avstrij
ske firme. Bojda je lastnik po
stavil ostre zahteve, da poslej 
ne bo smelo biti škarta. Izmet 
se bo drobil, za začetek pa so 
z viličarjem, ki je nerodno pre
našal rožna korita, kdaj pa kdaj 
strli koga izmed njih, vsaj vo
gal. Rojski primer odločne po
teze kmetov, da so sami prese
kali mrtvi tek vračanja odvzete 
gmajne, bo verjetno še odme
val. Po svoje takšna odločnost 
kaže, da kmet zadevo jemlje 
presneto resno.

Celje, eno 
samo grobišče

l'« s™
hladu Dojenčki so biti brez hrane in <v!dc. Jok je utihnil pv

O dogajanjih v taborišču bi lahko pripovedoval tudi A.

s—issa—s
M., ki živi v Bukovžlaku, ve marsikaj, Njegova mati je bila 
kuharica v taborišču in sin jo je večkrat obiskal Nekaj bi 
vedela povedati gospa P., ki živi na Ostrožnem. Bila je 
zaprta v taborišču na Teharju in v barakah pri tovarni 
Metka. Tudi dr. V., okulist, je bil taboriščnik na Teharju.

sodnik revolucionarnega sodišča na Teharju. Vprašati je

KNOJ in je spremljal tovornjake smrti, informacije imajo 
tudi vsi, ki so navedeni v poglavju grobišče Bežigrad.

Svojci pokojnega fotografa R. M., kije bil uradni foto
graf ozne in KNOJ pri likvidaciji žrtev, imajo morda celo še 
negative filmov. Njegova druga žena žm v Lilekovi ulici, 
kjer ima sin fotografsko delavnico. Veliko bi lahko povedal 
kapetan, ki živi v Celju. Povprašati bi bilo treba tudi L K..

taborišča. Živi v Nemčiji. Pri ugotavljanju resnice 
o Teharju bi lahko sodelovali še drugi izseljena, borci 
NOV, bivši knojevci in oznovci, še živeči krajani Teharja, 
na voljo pa morajo biti tudi dokumenti o taborišču.

Veliko podatkov ima gospod R., pripravljalec filmske 
dokumentacije o grobiščih, ki ima ženo v Celju. Povprašati 
bi bilo treba gospoda M., šefa kmetijskega posestva na 
Ponikvi pri Grobelnem. Glede gradenj odlagališč pa lahko 
veliko pripomorejo M. A., upokojenec, J. S., sedanji

(se nadaljuje)

Dne 14. oktobra 1990 smo slovesno pokopali 
teharske žrtve. Sveti kraj še vedno skrunimo 
z odpadki. Pri vsem tem oblast mirno spi. Doklej?
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CELJE: SEKS V ŠOLSKIH KLOPEH

Učne ure gospoda magistra
Zakaj je nekoč dober učenec A. Š. v Srednji kovinarski strojni in 
metalurški šoli v Štorah iznenada postal problem? Ves profesor
ski zbor se je čudil in hahljal, ukrepal pa ni nihče. Po treh letih 
spet k popravnemu izpitu.

Magister Franc Strašek: »Ničesar nimam proti fantu. Sam sem 
iskal njegovega očeta, da bi mu naj pomagal. Toda lenuhov ne 
bom podpiral, naj se nauči in pride. Vse drugo so grda natolceva
nja in poskusi škoditi mojemu ugledu...«

In spet ponavljam: nisem 
kriv

Priznamo - ko so se vrata 
uredništva zaprla za tem viso
koraslim mladeničem, smo še 
dolgo tiho obsedeli. Vsak dan, 
teden, mesec in leto smo priče 
komaj verjetnim rečem, zgod
ba mladeniča A. S., doma iz 
Zadobrove, pred tremi leti 
učenca zadnjega letnika tehni
ške šole v Štorah pa je bila na 
meji verjetnosti.

In mladi mož je vso zgodbo 
o krivici, tragiki in žalosti čez 
nekaj dni do potankosti pono
vil: profesor me je vzel na piko, 
položil ob koncu šole, položil 
na popravnem, vrniti sem mo
ral štipendijo, izgubil sem de
lovno mesto, izgubil dve leti 
študija, ne vidim več naprej...

Rekli boste, kot smo na za
četku rekli tudi sami: na deseti
ne zgodb iz šolskih klopi. In 
vendar: A. Š. je bil odličen di
jak, zato je bil tudi »programi
ran« za višjo stopnjo. Vse do 
polletja v zadnjem letniku je bil 
iober, skromen, pošten, znan 
portnik. Potem je prišla po- 
odba noge in nato zaključni, 
aturantski izlet...

»Na zaključni izlet v Makar- 
sko nisem šel. Ko so se sošolci 
vrnili in mi pripovedovali, ka
ko je bilo, mi je bilo še bolj 
hudo. In potem se je začelo: 
odnos magistra, profesorja 
Franca Straška se je do mene 
iznenada spremenil. Tako hu
do, da so to vsi opazili. Ko sem 
sam pri sebi in skupaj s sošolci 
razglabljal o vzrokih zakaj ta
ko, mi je sošolka zaupala, da je 
profesor prepričan, kako bi naj 
jaz govoril naokrog o tem, kaj 
se je dogajalo na maturant
skem izletu. In spet ponavljam 
nisem bil kriv ...«

Učenke v svetlem 
beemveju

Šele po drugem obisku 
v uredništvu smo se odločili, da 
se s to rečjo pobliže spoznamo. 
Poiskali smo sošolce nesrečne
ga A. Š., ki seje preživljal z ob
časnimi deli, in skušali strniti 
mozaik dogodkov. Presenečeni 
smo ugotovili, da so nekdanji 
sošolci, zdaj že nekateri poro
čeni, drugi na študiju in tretji 
zaposleni, še vedno globoko 
pretreseni nad krivico, ki jo do
življa A. Š.

»Na naši šoli v Štorah je bila 
cela vrsta dijakov, ki niso sodili 
na šolo. Ne po znanju in ne po 
vedenju. To vam potrdijo pro
fesorji in ravnatelj, saj so var
nostni organi redni gostje na 
šoli. Toda ravnatelj skupaj 
s profesorskim zborom vedno 
najde možnost pomoči, da tem 
resničnim begavčkom pomaga
jo nazaj v pravo smer, da pride
jo vsaj do kruha ... Pri A. Š. to 
ni bil primer, ker je šlo za rav
nateljevega prijatelja magistra 
F. Straška, ki je sicer redno 
zaposlen v EMO in bil edini 
pripravljen za tako majhne ho
norarje prevzeti uk predmeta, 
brez katerega šola ne bi bila 
verificirana. In ko se je nekoč 
po tistih dogodkih v Makarski 
ena profesorica zgražala in zah
tevala, da profesorski zbor ne
kaj ukrene, so jo ozmerjali, da 
je ona preobčutljiva »fukomrz- 
nica«, pripoveduje eden izmed 
nekdanjih sošolcev, zdaj štu
dent.

»Vsi na šoli so vedeli, da ma
gister F. Strašek rad vozi neka
tere učenke v svojem svetlem 
beemveju. V šolo, iz šole, tudi 
na tisti izlet je šel kot »gost« in 
vsi so vedeli zakaj. Saj je šlo 
vendar za cel razred dijakov,

pred katerimi je težko kaj pri
kriti. Z nami sta bila tudi raz
rednik in profesor telovadbe. 
Zadnji je njegov tovariš in pri
jatelj. Ko so se vsi odpeljali 
z barko, so na obali ostali le 
nekateri. Naj profesor pove za
kaj so fantje zvečer gugali nje
govo prikolico in kdo je bil 
v njej... Kot zdaj slišim, spet 
vozi učenke v šolo in iz šole ... 
Izbral si je celo na las podobno 
moji nekdanji sošolki, kije zdaj 
zaposlena v EMO. In celo isti 
priimek ima,« pripoveduje 
nekdanja učenka, zdaj že mati. 
»Ravnatelju zamerim, da za 
vse to ve in da ničesar ne ukre
ne. Saj veste, verjetno bi bilo 
tudi meni všeč, če bi mu »zape
la za oko«, vendar se jaz nikoli 
ne bi v to spuščala, ker pač 
nisem tak tip, pa tudi Strašek 
ni moj tip...«

Maščevanje lenuha, ki bi 
rad poceni do spričevala

Po tretjem srečanju z nesreč
nim A. Š. smo predlagali reši
tev: naj se prijavi za popravni 
izpit in dokaže, da se mu je 
godila krivica. Mladi mož nas 
je nejeverno odpravil češ, da je

medtem že desetkrat bil na 
»pripravah« pri magistru Fran
cu Strašku in sicer tako na nje
govem delovnem mestu 
v EMO, kot tudi pri njem do
ma, vendar mu je profesor za
trjeval, da s takšnim znanjem 
še vedno ne more k njemu na 
popravni izpit.

»In zdaj sem tu. Na koncu. 
Naprej več ne vidim in ne 
znam. Pa še doma imam pekel, 
mama je na robu z živci.. .«

»Toda mi vam ne moremo 
dati spričevala...«

»Meni je zdaj vseeno, rad bi 
samo, da pride to v javnost in 
se zaščiti še koga, ker profesor
ski zbor in ravnatelj nič ne 
ukrenejo...«

Nesrečnemu A. Š. smo pred
lagali novo možnost: naj po
pravni izpit opravi na kateriko
li drugi enaki šoli. Pozanimali 
smo se kako je s tem in ugoto
vili, da ni nobenih težav, ker 
imajo vse tovrstne šole oddelek 
za odrasle.

»Ne, jaz hočem končati šolo 
v Štorah in opraviti popravni 
izpit pri profesorju Francu 
Strašku, da bi dokazal, kako 
nič ne izsiljujem, da nisem le
nuh in nočem poceni do izpi
ta,« je bil kategoričen A. Š.

Odšli smo v Store k ravnate
lju, gospodu dipl. ing. Tomažu 
Štolfi in mu predočili grozljivo 
zgodbo mladega A. Š. Gospod 
ravnatelj je bil s primerom ne
srečnega A. Š. seznanjen, ven
dar mnenja, da izpitna komisija 
pred katero je prvič A. Š. 
opravljal popravni izpit ni mo
gla biti pristranska, da se A. Š. 
v drugo, čeprav prijavljen, 
pred izpitno komisijo ni pojavil 
in da ni razlogov, zakaj A. Š. 
ne bi mogel k popravnemu iz
pitu.

Srečanju je prisostvoval tudi 
gospod magister, dipl. ing. 
Franc Strašek, pozneje so se 
nam pridružili še nekdanji raz
rednik in učitelj telovadbe. 
Skupaj smo pretresli dogodke 
z usodnega maturantskega iz
leta.

Tega do smrti ne bom 
pozabil

»To je grdo natolcevanje in 
maščevanje učencev,« je kate
gorično trdil prizadeti učitelj. 
»Mi smo se res dogovorili, da 
o izletu ne smemo doma nič 
povedati, vendar ne iz teh raz
logov, temveč zato, ker so se 
nekateri fantje spozabili, razbi
li so eno šipo in nekemu turistu

skrili čevlje. Vso reč smo na
slednje jutro razčistili, plačali 
šipo in se turistu opravičili...«

Kaj pa ostali del, ki bi naj bil 
usoden za A. Š.?

»Gre za grobo laž. Res je lej 
da sem ostal na obali in z de
kleti igral karte za borove stor
že,« pravi gospod F. Strašek. 
»Lepo vas prosim, sem poro
čen, imam otroke... A. Š. bi 
rad poceni prišel do spričevala. 
Ko je trdil, da je bil dvanajst
krat pri meni na inštruktaži, 
sem ga prijel in je priznal, da to 
ni res ...«

22, aprila letos je A. Š. pred 
komisijo na šoli v Štorah po

dobrih treh urah (štirih šolskih) 
profesorju F. Strašku odgovar
jal, da bi si prislužil - dvojko. 
Njegov popravni izpit je trajal 
dlje, kot je trajal zagovor Fran
ca Straška, ko je branil magi
sterij ...

»Trikrat me je poslal ven in 
kaj potem! Dokazal sem mu, 
da nočem ničesar podarjenega, 
da mi je bila storjena nepo
pravljiva krivica, da nisem le

nuh, izgubil pa sem tri šolska 
leta, vrniti sem moral štipendi
jo, ostal sem brez delovnega 
mesta, vendar je zdaj vse to za 
mano. . . Pozabiti pa ne bom 
mogel nikoli. Kolikšna krivica, 
kolikšna hudobija in zloba in 
kolikšna grenkoba, da mi ni 
razen ene profesorice nobeden 
od profesorjev pomagal... 
Hvala za vse, kar sem prestal. 
Toda prestal sem in jim doka
zal kakšni v resnici so . ..«

MATURANT IZ MARIBORA 
UMRL V ŠPANIJI

Sumljive
okoliščine

Robert Rajh, doma iz Petanjcev, devetnajstletni maturant 
računalniške šole v Mariboru je s svojo smrtjo plačal izlet v Špa
nijo. Skupaj z osemnajstimi sošolci in profesorjem Tonetom 
Krumpo je v organizaciji celjskega Izletnika odpotoval v Lloret 
de Mar, kjer so se nastanili v hotelu Don Juan.

Omenjena skupina maturantov se je v hotelu nastanila 
v soboto, v nedeljo zjutraj pa so ugotovili, da Roberta ni nikjer. 
Ker se je v hotel vrnil tudi eden izmed sošolcev z rano na glavi, 
vendar ni znal pojasniti kako in kje bi se naj poškodoval, so 
o izginotju Roberta Rajha obvestili špansko policijo in šele 
zvečer izvedeli, da pogrešani Robert leži v kritičnem stanju na 
intenzivnem oddelku bolnišnice v Geroni.

Iz policijskega zapisnika bi naj razbrali, da je bil Robert Rajh 
žrtev prometne nesreče na cesti izven naselja Lloret de Mar. Do 
nesreče bi naj prišlo pet minut po četrti uri v nedeljo zjutraj. 
Kljub intervenciji španskih zdravnikov je nesrečni Robert Rajh 
preminil v četrtek dopoldne, na isti dan, ko bi se morali vsi vrniti. 
Zaradi nekaterih nepojasnjenih okoliščin in dogodkov so za 
pomoč zaprosili mariborsko upravo za notranje zadeve.

Dipl. ing. Tomaž Štolfa, ravnatelj: »Grda natolcevanja in poskus 
škoditi ugledu šole. Fant se ni pojavil pred komisijo, naj pride in 
dokaže, da snov pozna...«
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KARO NAREDIŠ POSEL STOLETJA

Celjski troti
v Richardov! matici

Po (kmh...) domovini

Prišel je mož iz Švice in rekel: bi radi posel stoletja? Ja gospod, 
še sprašujete! Vi ste naše gore list, hvala vam, da Ste se nas v teh 
krutih časih spomnili. Ali ste že jedli? Vsedimo se in malo 
prigriznimo pa spijmo kupico ali dve, da bo lažje beseda tekla. 
Kaj, da bi Slovenci, torej mi, prevzeli razpečevanje celotnega 
kontigenta Toyote za Vzhodno Evropo in Sovjete...

Richard matica prvič
Njega dni je Svetemu Lenar

tu v Slovenskih goricah obrnil 
hrbet mladenič in odšel v svet 
s trebuhom za kruhom. Vmes 
se je ustavil tudi v Švici. Ustavil 
in zaposlil v neki tovarni.

Za Božič se je vrnil k Svete
mu Lenartu z novim in svetlim 
avtomobilom. Kot so se tedaj 
vračali zdomci. S čim večjim in 
čim svetlejšim avtomobilom. 
Eni z beemveji, drugi z merce
desi, tretji z malo zgarano, to
da še vedno ameriško cestno 
križarko.

On, gospod, se je lani pripe
ljal z žrebcem iz toyotinega hle
va. Kako tudi ne, na Balkanu 
bi naj vsadil Toyotino matico. 
Sedež za razpečevanje enemu 

■ delu Evrope namenjene Toyoti- 
ne proizvodnje avtomobilov. 
Da bo neukim lažje zadevo 
razumeti: med Japonsko in Ko
prom bi nenehno pluli najmanj 
dve ladji natovorjeni z avtomo
bili koncerna Toyota. Iz Kopra 
bi naj te avtomobile nenehno 
vozile tri vlakovne kompozicije 
s petdesetimi posebnimi vago
ni. Za raztovarjanje in natovar
janje bi potrebovali posebni to
vorni tir in nekaj hektarjev po
vršin ...

Ponudba je bila takšna, da je

Ponudba je bila, kot rečeno, 
na robu verjetnega in razumne
ga. Pomnožite z dolarji, še bo
lje z markami in boste še vi 
ostali brez besed. Najbolje po
učeni so staknili glave in si pod 
mizo v Madrugati meli roke, 
ko so častili od samega nebe
škega kraljestva poslanega do
brotnika iz Švice, ki je povrhu 
še naše gore list.

Richard matica drugič
Dobrotnik iz Švice, ki se je 

v Celje pripeljal z rdečim naj
novejšim (takrat) žrebcem iz 
toyotinega hleva, je pokazal 
svoje refence (potrdilo tovar
ne, da je bil tam zaposlen), 
bančni račun, potrdilo banke in 
višino kreditov, potrdilo Ja
poncev, da je njihov predstav-

dali na oglede. Ogledali in pre- 
fotografirali so tovorno želez
niško postajo v Čreti, izmerili 
in prefotografirali so Javna 
skladišča s Carinarnico (var
nostnik jih je prijavil občinski 
obveščevalni službi), si ogledali 
delavnice Avto Celje, če so 
ustrezne za servisiranje njiho
vih vozil, se vsedli in bili gostje 
v Madrugadi in se odpeljali...

Mrzel pot je oblil Celjane, 
ko so izvedeli, da bi naj Kopr
čani sami posneli smetano: po
leg luke in tovornih tirov so 
ponudili tudi veliko parkirišče, 
umirajočo tovarno avtomobi
lov s Tomosom vred... Med
tem ko je gospod Brezigar, di
rektor Javnih skladišč v Celju 
še trmasto vztrajal, da njegov 
delavec s tovornega železniške-

Gospod Lorger, preizkušeni 
tržnik celjskih sejmov pri Go
lovcu, novopečeni direktor 
Matice Richard.
najprej ni bilo moč doumeti. 
Šlo je za posel stoletja. Kdor bi 
ga dobil, bi čez noč rešil svojo, 
občinsko in še velik del repu
bliške blagajne...

»Tovariši, na dlani je, da to 
mora ostati najstrožja poslovna 
skrivnost! Saj razumete, Beo
grad se bo razpočil, ko bo izve
del za to, saj veste, da oni že 
uvažajo nekaj toyot na leto. Tu 
pa gre za deset, trinajst tisoč 
avtomobilov. Japonci so vse 
preračunali, izmerili, vse si bo
do prišli ogledat. ..«

Žrebec gospoda Richarda, ki je zadnje čase v Celju vse manj opazen.

NOVINARJA TOŽIJO

Uniorec nad
Mladinca

V enoti Temeljnega sodišča Celje v Slovenskih Konjicah že 
nekaj časa poteka tožba, v kateri Maksimilijan Brečko zaradi 
»žaljive obdolžitve« toži novinarja Mladine, Bojana Krajnca.

Kranjc in njegov odvetnik Drago Demšar se branita zaradi 
Krajnčevega članka Unior v lastnih kleščah, ki je bil v Mladini 
objavljen Tani oktobra. Maksimilijan Brečko trdi, da je zaradi 
Krajnčevih trditev v omenjenem članku pretrpel tudi duševne 
bolečine, saj so se mu menda po objavi članka »posmehovali, češ, 
sedaj pa je znano od kod mu takšno premoženje, ga spraševali ali 
je res direktorjev glavni rabelj itd. itd.« Zato Brečko od Krajnca 
terja tudi 74.000.00 dinarjev odškodnine. Kakor smo neuradno 
izvedeli, sta Brečko in njegov odvetnik povabila Krajnca tudi na 
Brečkov dom, da bi Krajnc na lastne oči videl med drugim, da 
Brečko »v svinjaku nima belih keramičnih ploščic.« Bomo videli.

I
Trikrat lahko ugibate, kateri med japonskimi poslovneži je 
gospod Richard.

ga vagona ne more pripeljati 
avtomobila za manj kot 13 in 
ne parkirati za manj kot 
7 mark, medtem ko so železni
čarji po Nemčiji in Evropi mr
zlično iskali zadostno število 
tovornih vagonov za prevoz av
tomobilov in razmišljali o re
konstrukciji obstoječih prog, 
da bi te zmogle novo breme, je 
gospod iz Švice na celjskem 
obrtnem sejmu že iskal nove 
»dilerje« med novopečenimi tr
govci z avtomobili. ..

Matica Richard tretjič
Če ne bi bilo tiste usodne 

poplave v Celju, bi bil rdeči 
žrebec iz Toyotinega hleva s švi
carsko registracijo edini vidni 
in oprijemljivi rezultat velikega 
posla stoletja. Roko na srce, ob 
nesrečni poplavi so z rompom
pomom na dvorišče celjske bol
nišnice pripeljali darilo Matice 
Richard: novo reševalno vozilo 
toyota. Pripeljali, da so ga lah
ko videli delavci Zdravstvene
ga centra, da so ga fotorepor
terji fotografirali in v časopisih 
pokazali svetu in takoj zatem 
tudi odpeljali, ker darovalec ni 
plačal uvozne carine ...

Nepoučeni vedo danes pove
dati dve stvari: da bi si naj ne
kaj več kot sto »dilerjev« od 
Matice Richard za šop mark 
pridobilo pravico prodaje in 
drugo, da v nobeni jugoslovan
ski luki še ni pristala nobena 
ladja s toyotami za Matico Ric
hard. Edini in za nekaj sto tiso
čakov pri komadu cenejši, je še 
vedno beograjski uvoznik 
Gospod Grubelič, kakšen vaje
nec in dilerček si.

nik in vse kar pač k takemu 
poslu gre zraven.

Celjani so bili iz sebe, da je 
možak pred koncem hitre ceste 
zavil v levo in se ustavil prav 
pri njih. V Ulici XIV. divizije 
so v razpadajočem Razvojnem 
centru na hitrico izpraznili levo 
stran hodnika, prostor je do
brotnik iz Švice opremil po 
svojem prefinjenem okusu, na 
zid z barvo nanesel velik napis 
in čakal na — Japonce.

In so prišli Japonci, kot smo 
v Novi dobi že objavili. Prišli 
so, se vsedli, poslušali in se po-

Velenje: Bivši direktor koncerna Gorenje Herman Rigelnik 
naj bi bil med kandidati za novega predsednika gospodarske 
zbornice Slovenije.

Zagreb: Referendum na Hrvaškem bo 19. maja. Prebivalci 
Hrvaške naj bi se odločali med dvema možnostima - po prvi naj 
bi bila Republika Hrvaška suverena in samostojna država, po 
drugi pa naj bi Republika Hrvaška ostala v Jugoslaviji kot enotni 
zvezni državi.

Ljubljana: Mestni komunalni minister Janez Lesar je z odstra
nitvijo jamborov na Poti spominov in tovarištva le izvršil sklep 
vodstva ljubljanskega Demosa, meni Marjan Vidmar, čeprav 
o tem dejanju ni vedel ničesar.

Ljubljana: Novi minister za informiranje Jelko Kacin je na 
tiskovni konferenci predstavil svoje načrte in poglede.

Ljubljana: Vlada je sprejela predlog za izdajo zakona o ustano
vitvi visoke pomorske in prometne šole v Piranu. Visokošolski 
študij naj bi se začel v šolskem letu 1992/93.

Sarajevo: Vlada BiH ne dovoli ustvarjanja krajin. Bosansko- 
hercegovski politični prvaki pa že napovedujejo, da vladm 
stališč ne bodo upoštevali.

Beograd: Markovič prepričuje izvoznike, da so niti v njegovih 
rokah. Med drugim jim je rekel, da ne bo odstopil od sprostitve 
uvoza in da bodo ugasnili delni devizni trgi po Jugoslaviji.

Ljubljana: Stanovanjsko komunalna banka Ljubljana poieg 
stanovanjskih posojil svojo ponudbo tudi znatno širi. Zaenkra 
s klasičnimi posojili na podlagi prodaje deviz, in sicer v vrednost: 
15 odstotkov posojila.

Ljubljana: Upokojenci bodo dobili 1.810 oziroma 1.210 dinar
jev za rekreacijo. Če bo SPIZ imel dovolj denarja, bodo ta 
znesek prejeli z majskimi pokojninami.

Ljubljana: Brez pretirane patetike in himnične vzvišenosti, pa 
vendar dostojno, je Slovenija počastila spomin na 50-letnico 
ustanovitve OF in vstaje slovenskega naroda.

Beograd: Delegati zveznega zbora so s preglasovanjem sprejeli 
zakon o vojaški obveznosti, Slovenci pa so zapustili dvorano.

Zagreb: Spet skrajno zaostren položaj okoli Knina. Oklepni 
transporterji JLA in Martičevi policisti naj bi vdrli v hrvaško vas 
Kijevo.

Sarajevo: Aircommerce je vzletel. Novoustanovljena letalska 
družba, ki je nastala po izločitvi dela zaposlenih v sarajevski 
poslovalnici AA, je vzpostavila redni čarterski liniji med Saraje
vom in Istambulom in Kairom.

Poljče: V republiškem centru za obrambno usposabljanje so 
predstavili nove uniforme slovenske TO z novimi oznakami. 
Teritorialci bodo oblečeni v maskirne uniforme temnejših rjavih 
tonov.

Beograd: Šešelj naj bi podrl hišo cvetja. Četniški vodja je 
grozil, da bo to storil 4. maja, pri čemer mu nekateri ploskajo, 
drugi pa se zgražajo.

Ljubljana: Slovenija bo pomagala bolnim černobilskim otro
kom. Zdravila, vredna 60 tisoč DEM, je delegacija oddala 
' Kijevu in Mozyru, 200 otrok pa bo letovalo na Debelem rtiču.

Beograd: V Beogradu je čedalje manj bencina. Bencin imajo le 
na mestnih izhodnih postajah proti Nišu, Zagrebu in Kragujevcu, 
zaposleni v Jugopetrolu pa so odšli na nedeljski počitek.

Titograd: Vseh šest republiških predsednikov se je zbralo na 
Cetinju, da bi se dogovorili o že dogovorjenem - o referendumu 
o novi ureditvi Jugoslavije. Pogovori še vedno na mrtvi točki.

Beograd: Po štirih mesecih je začel delovati devizni trg. NBJ je 
prodala 50,3 milijona dolarjev, denar pa so dobile le banke, ki 
izpolnjujejo pogoje.

Beograd: V palači federacije so podelili prvomajske nagrade 
dela. Od Slovencev sta to nagrado dobila Janez Fajn, gradbeni 
tehnik in Kurt Kovač, grafični tehnik v Mariborskem tisku.

Zagreb: Do vojne le še korak. Hrvaške opozicijske stranke 
zahtevajo, naj sabor nenehno zaseda, ker je Hrvaška pod vojaško 
okupacijo.

Ljubljana: S 1. majem so višje cene v letalskem prometu. 
Adria Airways in JAT sta vozovnice podražila za 38 odstotkov.

Titograd: Mar Črnogorci izumirajo? Ne, le za Srbe se imajo. 
Presenetljiva odkritja popisa prebivalstva — 30 tisoč Črnogorcev 
manj, kot so pričakovali.

Zagreb: Padle so nove žrtve srbskih teroristov. V vasi Polača 
v benkovski občini so teroristi napadli policijsko patruljo, pri 
čemer je umrl 23-letni policist Franko Lisica, v Borovem selu pri 
Vukovaru pa naj bi bilo masakriranih 12 policajev.

Ljubljana: Prvomajska praznovanja so bila povsod skrom
nejša. Praznovanja so po večini organizirali sindikati, izgubila pa 
so politični prizvok.'

Ljubljana: Univerza je polna in še ni. Na ljubljanski univerzi je 
kandidatov za vpis letos 66 odstotkov več kot prostih mest, na 
mariborski pa 29 odstotkov.

Ljubljana: Ni še odločeno, kdo naj bi nasledil dr. Jožeta 
Mencingerja. Premier pravi, da pogovori o podpredsedniku IS še 
trajajo, najresnejši kandidat pa je dr. Andrej Ocvirk.

Beograd: Zborovanje pred Hišo cvetja je bilo prepovedano, 
Titov grob pa so zavarovali pred morebitnimi izgredi.

Ljubljana: Lojze Peterle nadaljuje z zamenjavami. Doseda
njega tiskovnega predstavnika izvršnega sveta skupščine Repu
blike Slovenije Branka Podobnika naj bi zamenjal Janez Pezelj.

Beograd: Podpredsednik predsedstva SFRJ Stipe Mesič je 
izjavil, da spore v Hrvaški organizirajo ljudje zunaj nje. Kje, se 
ve!

Knin: Babič je razpisal za 12. maj referendum o priključitvi 
Krajine Srbiji.

ROKOMETNI KLUB CELJE
PIVOVARNA LAŠKO

PETROL
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RES JE..
- da je njega dni najmlajši član občinskega 

komiteja, do predlani še ideolog celjskih ko
munistov in prvi lanski prenovitelj, gospod To
maž Marijan Jeglič lahkotno zamenjal stranko- 
in po orglanju v cerkvi Sv. Duha presenetil 
krščanske demokrate. Zavihtel seje samo med 
demokrate.

- da lastnik sevniškega lokalčka Plus ne 
more domisliti, kaj je v njegov lokal toliko časa 
in tako venomer privabljalo gospoda Marjana 
Kurnika, predsednika sevniške vlade, dokler 
mu natakarica ni polila - hlač.
- da je gospod Filipov, pred mesecem od

stavljeni tehnični direktor Uniorja, s prvim ma
jem zamenjal službo. Novo vodstvo Uniorja je 
gospoda Filipova ustoličilo spet za tehničnega 
direktorja.

- da mariborska županja, gospa Magda To
vornik z vsakega od svojih brezštevilnih obi
skov tujine pricijazi v svoje rodno mesto kup 
novih idej. Zdaj izgoreva v ustanavljanju žen
skega Rotari kluba.

- da živimo zmedeni v zmedenem času. 
NajPrej v en glas kričimo in se vsi strinjamo, da 
je naša vlada naredila najmanj na gospodar
skem področju, ko pa prvozadolženi dr. Jože 
Mencinger odstopi, vsa Slovenija pade v neu
stavljiv jok.

- da so novoporajajoč žametni glas Sloveni
je (žal ga je za zdaj moč zaslediti le na valovih 
Radia Celje in tu in tam Radia Maribor) napad
li vojaki. To se je zgodilo hip za tem, ko je 
v lokalu razlagal, da se on »preživa Bostič sa 
tvrdim...«.
— da tovariš Tone Rožman, njega dni desna 
roka gospoda Jožeta Volfanda, nato nikakršni 
direktor Libele in do včeraj direktor dolgoroč
ne kadrovske službe pri Merxu čaka na dolgo
ročno načrtovano penzijo.
- da gospod magister Zoran Kus, šef refera

ta za varstvo okolja pri mariborskem izvršnem 
svetu sanja, kako bi mimo plače vnovčil še 
svoje analize o mariborskih ekoloških pro
blemih.

- da sta gospoda župan Anton Rojec in 
predsednik njegove vlade Mirko Tomaž Krajnc 
povabilo na praznovanje visoke obletnice Spi
tala v Avstriji izkoristila tudi zato, da hi koro
škega deželnega vladarja preprosila za odobri
tev ponovnih ustoličenj celjskih knezov pri Go
spe Sveti.

- da si gospod Milan Petek, podpredsednik 
mariborske vlade vse pogosteje ogleduje grad
bince pri Gradisu, ker bo zdaj zdaj žrtev dri- 
blinga gospoda predsednika Antona Rousa.

- da so vozniki AR-Transa v Radgoni edini 
doslej složno pokazali, dokazali in potrdili, da 
nočejo v — Evropo. S tovornjaki so v protestu 
zablokirali most preko Mure, ki meji z Av
strijo.

- da prihaja do razprtij v slovenski vladi. 
Zaposlila bo nekaj deset podsekretarjev ali na
mestnikov namestnikov pomočnikov ministrov 
za obstoječa ministrstva in nove sekretariate 
z dislociranimi podsekretariati.

NACIONALNOST .C

KNEŽJE MESTO CELJE

Nazaj v dobre čase!
Celje postaja vse bolj knežje mesto. Kot slišimo, bodo 

morali čimprej popolnoma izriniti motorizacijo in jo zame
njati s konjskimi vpregami, saj je znano, da na svetu nč 
knežjega mesta brez konjev. Pa saj je tudi Janša že kupil 
kobile. Knezi se bodo ponovno pojavili, vendar še ni 
znano, v kolikšnem številu. Tudi se še ne ve, ali bodo 
sprejeli predlog bralca, objavljen v sobotni prilogi Dela, da 
bi se celjskim knezom kot tvorcem slovenske državnosti 
oddolžili tako, da bi poiskali njihove posmrtne ostanke in 
jih pokopali v skupno grobnico (menda na dvorišču njihove 
knežje palače). Ne ve se, ali je predlagatelj imel v mislih 
tudi lobanje knezov iz Marijine cerkve - te bi bilo še 
najlažje zakopati, treba bi se bilo le dogovoriti s pokrajin
skim muzejem o primerni odškodnini.

Knežje Celje bo morda poskusilo uveljaviti pravice do 
nekdanjih posestev Celjskih, namesto da bi mu čez čas kdo 
očital, da sili skupaj s Spodnjo Štajersko pod Steiermark. 
Zaradi avtocete je namreč za odcepitev od Slovenije. Treba 
bi bilo sprožiti spor z edinim še živečim potomcem Hab
sburžanov, se pravi, sestaviti delegacijo, ki bo stopila do 
njega in se o tem pogovorila, ne pa se zadovoljevati samo 
z razširitvijo celjskega fevda na šentjursko občino (na 
ozemlje »za travnikom«).

FOTOGRAFIJA MESECA

Pravo
pokrivalo

Vojna in mir, 10. del

V knežjem Celju, ki je postalo zdravo mesto, kot je bila In še veliko vsega drugega bodo morali storiti, da bi
za časa knezov, ker so ga uvrstili na seznam zdravih mest, Celju vrnili podobo in status, ki mu zgodovinsko gre, to pa
na tem seznamu pa morajo biti samo zdrava mesta - bodo je knežji naslov z grbom, zastavo in bodalom. Verjetno se
čimprej spravili ulice v prvotno ali prvobitno stanje, se bodo odločili, da bodo namesto občinskih nagrad oziroma
pravi, odstranili asfalt, da bodo dobile podobo pravih nagrad knežjega mesta zaslužnim podeljevali plemiške
knežjih cest. Nemogoče je, da bi bile ponekod jame, drugje naslove, na primer, temu in temu se za njegovo znanstveno
pa ne. Zato bi bilo kar prav, če bi sprejeli pobude poslan- raziskovalno delo dodeljuje listino z nazivom plemeniti
cev oziroma bodočih podanikov, da bi v tozadevnih odlo- prve ali druge ali tretje stopnje, temu in temu za kulturno
kih nadomestili besedo asfalt z ausfalt (ta je v resnici tudi ustvarjalnost diplomo z nazivom polplemeniti itd. Pričako-
vedno bolj domača). vati je seveda tudi uvedbo nazivov — dvorjan, uradnik,

V knežjem mestu ob Savinji bodo v gostilnah točaji imeli služabnik in seveda mestni berač (s statusom!). Vsaj sled
na glavah knežje kape, prodajalke v trgovinah pa spodnja njih bo vse več.
oblačila, kakršna je nosila Veronika Deseniška.

Dgfl£l CLEDBia! žftPOPI člOVBKO- 
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HUMORESKA

P epi in 
avtostoparka

Pepi je bil velikodušen člo
vek. Njegova velikodušnost je 
prišla najbolj do veljave pri av
tomobilskih vožnjah. Imel je 
namreč pravo limuzino. In ker 
je vedel, da so še ljudje brez 
avta, je vedno rad koga zape
ljal. A če povemo po resnici, je 
najraje zapeljal kakšno žensko. 
Pripeljal je, recimo za njo, čisto 
tiho, prestavil v prvo in z ne
nadnim hrupom stroja opozo
ril, da je tu. Potem je nekaj 
časa vozil vštric nje in jo nazad
nje vprašal, če jo sme zapeljati. 
Dostikrat mu sicer ni uspelo, 
včasih pa le.

Kadar ni dosegel cilja na 
kratki relaciji, je moral ubrati 
daljšo pot. Zapeljal se je proti 
Ljubljani ali Mariboru. Avto- 
stoparko, ki si jo je seveda sam 
izbral, je posadil na sedež po
leg sebe in ko ga je, na primer 
vprašala, če potuje morda 
v Ljubljano, je rekel, da prav 
do tja, do koder je ona doma.

»Šalite se,« je z nasmeškom 
rekla avtostoparka.

A Pepi se ni šalil. Pri priči je 
hotel vedeti, do kam naj jo pe
lje, kje stanuje, če se zanima 
samo zase ali še za koga druge
ga itd. Rekel je, da je njegov 
avto odličen, udoben in varen, 
da potegne kot ponorel, da pa 
ima to nerodnost, da se pri pre
stavljanju skoraj vedno z roko 
dotakne soseda ali sosede. Če 
bi se tudi nje dotaknil, naj doti
ke ne jemlje kot kakšnega sla- 
beg namena, ampak le kot ne
ogibno nujnost. Menjalnik na
mreč ni najbolje nameščen.

Avtostoparka se je v takem 
primeru običajno zaradi pre
ventivnih razlogov pomaknila 
na skrajni rob sedeža, pri če
mer jo je Pepi brž opozoril, da 
se lahko še pri taki limuzini 
odprejo vrat in se zgodi nesre
ča. Marsikakšna sovoznica je 
že kmalu potem izstopila, tistih 
nekaj, ki jih je peljal dalje, pa 
največkrat tudi ni zapeljal do 
konca.

Nekega dne, ko se je Pepi 
vračal proti domu in pritiskal 
na plin, kajti bila je že noč in 
hotel je biti čimprej doma, pa 
se mu je nasmehnila sreča, ki bi 
ji lahko rekli tudi smola. Pred 
medlo svetlobo ulične svetilke 
je od daleč zagledal žensko po
stavo. Ker je bil poleg limuzine 
tudi sam malce pod gasom. ni 
dobro videl, kakšna je pravza
prav tista ženska. Ustavil je ob 
robu ceste, se stegnil in odprl 
vrata, ženska pa ni hotela takoj 
vstopiti.

»Če po pravici povem,« je 
rekel Pepi in se stegoval čez 
sedež, da bi jo videl, »bi vas 
z užitkom zapeljal.«

»Da,« je rekla ženska, »do 
doma. Ampak zapelala te bom 
kar jaz!«

Ni imel niti toliko časa, da bi 
se vsaj pošteno začudil, ko je za 
volanom sedela — njegova 
žena.

FOTOREPORTAŽA

Kuku,
glej
ptička

NI RES..
- da Celjani niso krivični. Zgradbo na drugi 
strani Narodnega doma ob stari SDK, ki jo je 
kupil Maks Bastl, so preimenovali v »zgradbo 
BMW«, kar bi naj v prevodu pomenilo »Bast- 
love mrliške vežice.« Krivica je v tem, da je 
spodnja etaža s »kapelicami« last in umetnina 
v tujini vse zahtevnejšega, doma manj znanega 
arhitekta.

- da nekdanji direktor mariborske bolnišnice 
Tone Kranjc uspešno posluje s svojo nekdanjo 
firmo, ker ji prodaja medicinske aparature. 
Prvi posel, vreden 6 (šest) milijonov mark je 
sklenil sam s seboj, ko je bil še direktor.

- da so bili za 1. maj na Lisci samo prenovite
lji. Zasavsko-posavskemu poslancu Francu Pi
panu se je pridružil vodja zelene frakcije Ma- 
uricio Olenik, oba skupaj pa sta vneto prisluh
nila aforizmom dr. Cveta Gradišarja, poslanca 
Demosa, ki ne more pozabiti visokih plač svo
jih kolegov v Sevnici.

- da bi Černobil zavil v skrb ves svet. Magister 
Gregorič, šef slovenske uprave za jedrsko var
nost cinično trdi, da je tamkajšnja nesreča zah
tevala le 31 mrtvih, mogoče še kakšnega ranje
nega zraven. Tako so otroci, ki bodo prišli 
k nam iz Sovjetske zveze, lahko iz kakšnega 
zavoda za duševno bolne in ne žrtve Černobila.

- da bi Zavod za socialno medicino dela v Ce
lju nasedal kakršnim vestem o onesnaženosti 
celjske pitne vode. Denimo z nitrati. Priporoča 
le, da so nitrati morebiti nevarni le za dojenč
ke. Direktor, gospod Planinšek, je dvema sred
nješolkama prepovedal uporabo podatkov iz 
analize medloške vode, ki govorijo tudi o kad
miju. Da se narod ne bi po nepotrebnem spet 
vznemirjal.

- da bi kdorkoli v kresu pred prvim majem 
pokuril več starih pnevmatik, kot je to uspelo 
v Povšetovem pri Dolenjem Boštanju. Dim in 
saje iz zgorelih gum so dodobra zavili v smrad 
in temo dolino vse do Boštanja. Tako tudi 
pravkar razcvetele azaleje pontice nad Bošta- 
njem.

• j

- da bi bil petek slab začetek, ugotavljajo 
delavke Lisce, ki so morale na delo oba pred
praznična dneva in v petek po prazniku. Še 
slabše jo je odnesel njihov sloviti direktor go
spod Vili Glas, ker je moral na operacijo
- kile.

- da bi gospod Blaž Kolarič v Krškem napisal 
vse na osemnajstih straneh, kolikor je dolga 
njegova odstopna izjava. Nadaljevanje je ponu
dil kolegom pri Dolenjskem listu, ker meni, da 
še niso raziskane vse gomile v Krakovskem 
gozdu.

- da bi gospod Janez Gajšek, direktor mari
borske Metalne in predsednik podravskih Krš
čanskih demokratov, nima pojma o vodenju 
podjetja in da je v nekaj mesecih spravil na 
kolena to mariborsko podjetje.

- da gospa Astrid Pešec, nepozabna sotrudni- 
ca zgodaj pozabljenega, do zadnjih volitev po
stavljenega predsednika celjskega izvršnega 
sveta, ni upravičeno sebe postavila na krmilo 
celjske kulture. Na skrivaj vadi petje.

nls tAie
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Naftni
obrazi

BELORUSKI POSLOVNI USPEŠNEŽ A. ZUBOVSKI

Jelcin je avantu
»Dobra plat perestrojke je, da se sploh lahko pogovarjam 
z vami,« pravi Anatolij Zubovski, direktor beloruske rafinerije. 
Anatolij Stepanovič Zubovski je bil pred osmimi leti, ko je 
prevzel krmilo enega največjih naftno predelovalnih zavodov 
v Evropi, med najmlajšimi direktorji v Sovjetski zvezi. Rafine
rija, ki zaposluje 2500 delavcev in letno predela natanko toliko 
nafte kot je potrebuje vsa Jugoslavija, je vitalnega pomena za 
mesto Mozir (za ilustracijo, le malenkost večje od Celja), v kate
rem prav po njeni zaslugi zbledi slika siromašne Sovjetske zveze. 
Zubovski—mozirski Fikret Abdič v šali pravi, da bo v primeru 
beloruske odcepitve ustanovil Mozirske emirate.

Slovite kot tip zahodnjaške
ga direktorja, brez dlake na je
ziku, kar morda niti ni tako 
heretično v sedanjih sovjetskih 
razmerah. Pa vendarle, proble
me, predvsem politične, imate, 
mar ne?

Zubovski: Osnovni problem 
je v zavesti naših ljudi: vsi mo
rajo živeti enako, ni pomemb
no kako, temveč enako, kakor
koli že. In ker naša firma stre
mi za tem, da delavci bolje živi
jo na račun kvalitetnejšega de
la, s katerim zaslužijo več, da 
vlagajo v izgradnjo mesta, da 
svoje otroke preko podjetja po
šiljajo na zdravljenje v Španijo 
ali Jugoslavijo, da dobimo čiste 
proizvode hrane itd., to pov
zroča določeno nerazumevanje 
ali celo zavist pri drugih, ki se 
sprašujejo, kako hudiča sami 
živijo tako slabo v primerjavi 
z nami. To je bolj psihološki 
kot politični problem.

Povprečna plača znaša med 
150 in 200 rublji. Kakšna je 
v vašem zavodu?

Zubovski: Do prvega aprila 
je bila 320 rubljev, potem pa 
smo jo zaradi podražitev dvig
nili na okrog 500 rubljev. Za 
vas je to sicer še vedno zelo 
malo (500 rubljev je slabih 300 
DEM, op. p.), toda obstaja

meja pri višini plače, kar je po
sledica sistemske uravnilovke.

Slišati je, da imate predvsem 
v ekonomskih pogledih veliko 
pikrih na račun Gorbačova. 
Kaj je za vas pozitivna plat pe
restrojke?

Zubovski: Tudi to, da se lah
ko z vami normalno pogo
varjam.

Se lahko normalno pogovar
jate tudi z vlado v Moskvi?

Zubovski: Z Moskvo nima
mo nič, niti na ekonomskem 
področju. Namreč, že tretje le
to imamo rafinerijo v najemu 
in plavamo kot avtonomna 
podmornica.

Kdo pa vasje pravzaprav po
stavil za direktorja?

Zubovski; Ministrstvo naft
ne industrije v Moskvi. Nekoč 
sem bil s sedemintridesetimi le
ti med najmlajšimi direktorji.

Ste še vedno komunist?
Zubovski: Sem, čeprav zdaj 

to ni več pogoj, da postaneš 
direktor. Pred časom pa je bilo 
obvezno.

Kakšen vpliv imate na izbiro 
svojih sodelavcev, in ali se lah
ko koga znebite, če ni sposo
ben. Je birokracija še vedno 
močan in moteč element?

Zubovski: Ta aparat je še 
vedno zelo močan. Kar se tiče 
izbire sodelavcev, moram reči.

da izbiram takšne, ki so pamet
nejši in mlajši od mene. Takš
ne, ki niso neravnodušni in si 
upajo misliti s svojo glavo.

Kolikšen bo letošnji profit, 
če ni skrivnost?

Zubovski: Pričakujem okrog 
180 milijonov rubljev. Naš 
brutto produkt je 800 milijonov 
dolarjev, izvozimo pa za 500 
milijonov dolarjev. Od tega 
nam mora ostati vsaj 20 odstot

kov. Toda, zadnjih štirinajst 
dni je situacija takšna, da vse 
kaže na to, da nam bodo vzeli 
še ta devizni priliv. Moral bom 
v Moskvo...

Torej le niste tako avtonom
ni kot pravite?

Zubovski: Jasno je, da
Moskva postavlja pogoje go
spodarjenja. V tem primeru ji 
ni težko dati direktivo in banka 
nam ukine devizni račun.

Ste potemtakem za odcepi
tev Belorusije?

Zubovski: Sem Belorus in 
hkrati pristaš tega, da Belorusi

ja ostane v Sovjetski zvezi. Od
cepitev je zaenkrat nemogoča, 
saj je sovjetsko gospodarstvo 
tako integrirano, da bi bilo to 
za mnoga beloruska podjetja 
v tem trenutku samomor. Res 
je, da nekateri pravijo, da bi 
lahko bili ekonomsko samo
stojni, toda poglejte primer na
še rafinerije: Rusija bi nam za
čela nafto prodajati za devize, 
ki jih nimamo kje vzeti. Tudi 
republika jih nima toliko. Če bi 
jih hotela dobiti, bi morala vso 
svojo robo prodajati ha svetov
nem tržišču, kar ne bi bilo lah
ko, saj ni konkurenčna. Sama 
Belorusija ima dva milijona ton 
nafte, kar nam omogoča mesec 
dni dela. Večino pa dobivamo 
iz Sibirije.

Naftne derivate izvažate tudi 
v pobrateno Slovenijo.

Zubovski: Polovica končne 
produkcije gre v izvoz. Sodelu
jemo s Petrolom, pred časom 
pa smo začeli še s Smeltom, 
s katerim smo podpisali tri po
godbe v vrednosti 33 milijonov 
dolarjev. Vrednost vseh inve
sticij skupaj s Smeltom pa zna
ša čez 120 milijonov dolarjev.

Slišati je, da je največji kri
vec za to, da se Belorusija ne 
bo odcepila, prav černobilska 
katastrofa, ki je Belorusijo pri
zadela neprimerno bolj kot 
Ukrajino.

Zubovski: Najbolj je nastra
dalo kmetijstvo, saj je tretjina 
zemlje praktično neuporabne, 
ker se tam ne more pridelovati 
čista hrana. Toda, kasnejše 
analize so pokazale, da jo je 
slabo odnesla tudi industrija. 
Videli ste mesto Narovlje, od

3 S 1 č?/»■
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koder se mora v treh letih izse
liti vseh 15 tisoč prebivalcev. 
Tudi tam so tovarne, ki bodo 
ostale prazne. Četudi je naša 
rafinerija od jedrske centrale: 
oddaljena 50 kilometrov, od 
mrtve cone pa 30 kilometrov, 
je ves čas po katastrofi delala 
stabilno, rešuje pa nas to, da 
kvaliteta naše produkcije odgo
varja svetovnim standardom. 
Kar se odcepitve tiče, bi vam 
rekel, da kdor pozablja svojo 
preteklost, ne bo imel svoje 
prihodnosti.

Potem le nekako podpirate 
Gorbačova.

Zubovski: Tega nisem re
kel.

Ali pa vam je morda Jelcin 
bliže?

Zubovski: Mislim, da je Jel
cin velik avanturist. Če bo pri
šel na oblast, to ne bo pogubno 
le za nas, ampak za vso Evro
po. Je zelo nepredvidljiv in 
v najslabšem primeru se nam 
obeta diktatura. Ko bo že pre
pozno, bodo Jelcina lahko pri
merjali s Stalinom. V tem pri
meru bi bilo bolje, da se Belo
rusija odcepi. Kar se tiče Gor
bačova mi je žal, da ima ženski 
značaj. V bistvu je pameten dr
žavnik, le da demokracijo 
v ekonomiji prav čudno razu
me. Njegove politične zasluge 
so nesporne. Če ne bi bilo nje
ga, je vprašanje, če bi se midva 
lahko zdajle pogovarjala.

Na minulem referendumu 
o ohranjanju sovjetskega im
perija je bilo v Belorusiji kar 
30 odstotkov ljudi za osamo
svojitev.

Zubovski: Teh 30 odstotkov 
je bilo bolj proti Gorbačovu 
kot pa za odcepitev.

Kakšno je vaše mnenje o pri
vatni lastnini?

Zubovski: Tudi v naši firmi 
počasi pričenjamo s privatizaci

jo. Gre za interne delnice. To 
delamo zaradi tega, ker imajo 
tudi pri nas nekateri špekulanti 
veliko denarja, in ko bo začel 
veljati zakon o privatizaciji, nas 
bodo želeli pokupiti. Ker smo 
v firmi vse življenje delali za 
rublje in boljši komunistični 
jutri, smo naredili tako, da bo
mo pri procesu privatizacije 
imeli vsi enake možnosti.

Kolikor vem, privatizacija

pri vas še ni uzakonjena. Je to 
prvi takšen primer?

Zubovski: To je naš eksperi
ment, kar še ne pomeni, da 
sem nasprotnik zakonov.

Ko sva že ravno pri spošto
vanju tega in onega — ali bi 
v primeru vojaške okupacije 
Belorusije bojkotirali prodajo 
nafte armadi?

Zubovski: Mislite, da nas bi 
takrat kdo kaj vprašal?!

Amsterdam
maja
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VOJNA S TIHOTAPCI 
NARKOTIKOV V ITALIJI

Siciljanska
tovarna
mamil

Narkomanija je že dolgo eden najbolj perečih proble
mov v Italiji. Mamila prihajajo v Italijo po skritih tihotap
skih kanalih navadno iz Bližnjega Vzhoda. Heroin nabav- 
Ijajo 12 Turčije, Libanonu, Sirije, Pakistana in Afganistana, 
kokain iz Bolivije, Peruja in Kolumbije, hašiš iz Maroka, 
Libanona, Pakistana in Sirije, marihuano iz Nigerije, 
Gane, Maroka in Kolumbije. Mamila tihotapijo med 
kamenjem, v šamponu, termovkah... Mamila navadno 
potujejo preko našega ozemlja. Vsako leto policija zapleni 
na tone narkotikov, ulovi na tisoče trgovcev, in preproda
jalcev, vsako leto pa beleži tudi smrt več sto narkomanov.

Boj italijanske policije proti tihotapcem mamil traja 
v sosednji državi že več let. Širjenje narkomanije predstav
lja v Italiji poleg terorizma največjo nevarnost za tamkajš
njo družbo in demokracijo. Zaradi tega so že davno tega 
začeli z odločnimi ukrepi proti temu nevarnemu pojavu, ki 
je prisoten v vseh družbenih slojih v Italiji. V tej bitki še ne 
omejuje zgolj na velike, male ah' srednje velike razpeče-

V Italiji so ob Mednarodnem dnevu boja proti 
mamilom objavili podatke, ki kažejo, da se šterilo 
uživalcev mamil v tej državi veča. Od skupnega 
števila narkomanov jih je 64 odstotkov starih od 18 
do 25 let, od katerih večina uživa heroin. Na italijan
skem tržišču mamil se še vedno prodaja okoli J od
stotke kokaina, 0,3 odstotka opija ter morfija, naj
večji delež imajo marihuana in njeni derivati - 56,9 
odstotka.

valce mamil, temveč morajo odločno ukrepati tudi proti 
tistim velikim tihotapskim in kriminalnim organizacijam, 
kot so mafija, camorra in drangheta. ki nadzirajo italijan
sko, pa tudi mednarodno trgovino z mamili. Tako iz 
meseca v mesec odkrivajo nove mreže tihotapcev heroina; 
kokaina in drugih mamil.
Non-stop proizvodnja

Po vsej Italiji intenzivno iščejo ma fijske in druge organi
zacije. ki se ukvarjajo s tihotapljenjem mamil. V eni izmed 
lepih vit ob morju v Palermu je italijanska policija pred 
nekaj leti odkrila pravo »tovarno za predelavo morfija 
v heroin«. Gre za največji laboratorij, ki so ga kdajkoli 
odkrili na Siciliji, otoku, na katerem so v zadnjih nekaj letih 
odkrili štiri večje tovarne mamil. Agenti italijanske policije 
so vdrli v vilo-laboratorij zjutraj ob 10.30. V številnih 
Steklenicah so našli in zaplenili od 30 do 40 kg morfija in 
veliko naprav, ki služijo za predelavo morfija v heroin. 
Takšne naprave so predelovalci prodajali po visokih cenah 
na italijanskem in ameriškem tržišču. Laboratorij »tovarne 
mamil« je delal s polno zmogljivostjo dan in noč. Da bi

sSisSS s&srsSS
oz. popravlja. Sodeč po lokaciji laboratorija so preiskovalni 
organi sklepali, da morfij vozijo v vilo po morski poti. Ob 
tej priložnosti so tudi spoznali, kako lahko morfij 
s pomočjo različnih kemičnih sestavin predelujejo v čisti 
heroin. Nekatere tihotapske organizacije so se ukvarjale 
tudi s preprodajo cigaret. Pohaja je tako odkrila velike in 
srednje »kalibre« iz tihotapske mreže in tud; t. i. »male 
ribe«.
Mamila v vrtcu

Italijanske oblasti so v zadnjih nekaj letih zaplenile Že na 
tone različnih vrst mamil in pri tem tisoče oseb prijavile

nito trgovanje nadaljuje nemoteno, ne glede na to, da vse

Pred nekaj leti so v Milanu preiskovalni Organi 
odkrili najbrž največjo svetovno organizacijo ilegal
ne trgovine z orožjem, v kateri je po podatkih 
preiskovalnih organov vpletenih najmanj 200 oseb. 
Neko milansko uvozno-izvozno podjetje je arabskim 
državam odpremljalo ogromne količine orožja in 
opreme vseh vrst, celo tanke in helikopterje evrop
ske proizvodnje. V plačilo je podjetje prejemalo 
ogromne količine mamil, ki so se tako porazdelila 
po celotnem evropskem tržišču.

—

več mladih ljudi umira zaradi mamil in ne glede na to, da se 
število mladih narkomanov nenehno povečuje. Pri tem je 
zanimiv podatek, da je največ narkomanov doslej umrlo na 
petek, soboto in nedeljo. V teh dnevih so zabeležili kar 
polovico vseh smrtnih primerov zaradi mamil. Med njimi je 
bilo največ starih od 22 do 25 let. Zato je policija poostrila 
nadzor v Šolah, kjer po nekaterih podatkih uživa lahka 
mamila vsak petnajsti srednješolec. Samo v Palermu so 
odkrili okoli tri tisoč mladoletnikov in okoli 200 otrok, 
starih manj kot 14 let, ki se ukvarjajo s preprodajo mamil, 
ki pa zaradi mladoletnosti ne morejo odgovarjati za kaz
nivo dejanje. V Neaplju so odkrili okoli 400 otrok, ki so po 
naročilu starejših ali pa po svoji volji prodajali mamila pred 
šolami. V enem od rimskih vrtcev so v obleki štiriletne 
deklice našli všito mamilo. Komu je bilo namenjeno?

(se nadaljuje)

EKSKLUZIVNO: VODIČ BEGUNCEV PRIČA ZA NOVO DOBO

Otroška življenja za 
azil

O beguncih iz azijskih držav, ki v velikem številu čez Jugoslavijo 
bežijo v Italijo in iščejo boljše življenje na Zahodu, njihovih 
težavah, s katerimi se srečajo na tej poti, prodaji celotnega 
imetja v svoji domovini, da bi plačali visoko ceno dragim vodi
čem, da bi jih odpeljali v »obljubljeno deželo«, smo že pisali. 
Najnovejši primer bega 63 Šrilančanov sredi preteklega meseca, 
ko so po ilegalnem prehodu jugoslovansko-italijanske meje na 
področju Italije umrli štirje otroci iz te skupine stari od 18 
mesecev do štirih let, o čemer je slovenska javnost že bila 
seznanjena, ima tudi svojo drugo plat. O tem prva poroča Nova 
doba.

Ne glede na omenjeni dogo
dek se val prebežnikov, ki ile
galno prehajajo iz Jugoslavije 
v Italijo, ne zmanjšuje. Skoraj 
vsakodnevno ujamejo skupine 
beguncev, ki štejejo tudi do 100 
oseb. Zaradi tega je razumlji
vo, koliko takšne situacije raz
burjajo posebno italijanske ob
mejne organe in tamkajšnje 
oblasti. Ne morejo se usmiliti 
beguncev ter jih takoj vrnejo 
tja od koder so prišli oziroma 
v Jugoslavijo, kjer jih napotijo 
v edino skupno taborišče za be
gunce v Padinski skeli pri Beo
gradu. Odločitev italijanskih 
oblasti, za skupino 63 Šrilanča- 
nov (iz katere so umrli štirje 
otroci od celotne skupine pa so 
26 beguncev takoj vrnili v Ju
goslavijo), da 10 otrok in 23 
odraslih oseb dobi priložnost 
za politični azil v Italiji, je toli
ko razveselil Šrilančane, ki so 
ostali v Trstu, da so pozabili na 
tragedijo in smrt svojih otrok. 
Vsi, ki so ostali v Trstu, so 
rojaki umrlih otrok, med kate
rimi sta življenja izgubila tudi 
brata, katerih mati je s svojim 
sorodnikom že dobila streho 
nad glavo v Trstu pri neki krš
čanski družini. Omenjena mati 
ki je izgubila dva otroka, se je 
bila napotila k svojemu možu, 
ki je zaposlen v Švici. Dokler 
ostali iz omenjene skupine, ki 
so ostali v Trstu in že dobili 
streho nad glavo čakajo odlok 
italijanskih oblasti (za katere 
so prepričani, da bo pozitiven) 
da dobijo politični azil, je kot 
grom iz jasnega neba priletela 
novica o pridobitvi azila, ki naj 
bi bil plačilo za štiri mlada živ
ljenja. Če se to ne bi zgodilo bi 
italijanske oblasti gotovo vseh 
63 Šrilančanov pregnale v Ju
goslavijo, se končuje govorica.

»Pred nekaj leti, ko so ljudje 
iz azijskih držav bežali v Italijo 
s pomočjo vodičev, se za ilegal
ne prehode ni niti vedelo. Za

kaj? Zaradi tega, ker je v tem 
času bilo tako malo teh prime
rov, da se to niti ni spremljalo, 
vodiče pa je bilo mogoče pre
šteti na prste ene roke. To delo 
so opravljali volontersko - ko
likor denarja so dobili, so bili 
zadovoljni. Sedaj je drugače. 
Obstajajo organizacije, ki se 
ukvarjajo s transportiranjem 
beguncev. Ena med takšnimi je 
tudi v Šri Lanki. Seveda se vse 
to počne ilegalno«, pripovedu
je eden od vodičev, kateremu 
je glavni zaslužek prevažanje 
prebežnikov čez jugoslovan- 
sko-italijansko mejo. Njegove

ga imena iz razumljivih razlo
gov ne objavljamo.

Decembra lani so obmejni 
organi ujeli pet vodičev. Vi ste 
še »anonimen«?

»Med vodiči so takšni, ki jih 
zanima samo denar, zaradi če
sar precej »delajo«. Glede na 
to, da so stalno na terenu, bo
do gotovo hitreje tudi odkriti. 
Kolikor pa jih poznam niti 
eden, ne glede na to, če bo 
obsojen, ne bo odnehal. Kar se 
tiče mene, jaz delam občasno, 
vendar lepo živim. Ker daij ne 
bom odkrit, je zame to boljše, 
tudi »zveza« ima večje za
upanje«.

Za pot v »boljše življenje« 
begunci dajejo vse kar imajo, 
tako da jih opazujemo kako 
bosi bežijo čez meje. Se vam 
ne smilijo?

»Kaj jaz morem. Preden se 
podajo v svet v upanju na boljši 
jutri in se napotijo na dolgo 
nevarno pot, njihov organiza
tor dobro zaračuna, tako da za

nas »vodiče« ostane kaj malo. 
Kako naj jim pomagamo? Ni
smo mi krivi za to, kar se zgo
di. V glavnem so lahko hvalež
ni, da obstajajo takšni ljudje, ki 
se ukvarjajo s tem nezakonitim 
delom, ki precej tudi tvegajo.«

Kako vi komentirate, da so 
štirje mladi Šrilančani umrli od 
mraza pri ilegalnem prehodu 
v Italijo?

»Bojim se, da se to ne bi še 
kdaj zgodilo, kar bi bilo tragič
no. Lahko se celo zgodi, da 
nekdo žrtvuje otroke, da bi 
kasneje prejel azil. Mislim, da 
ni dobro kar se je o tem pisalo, 
ker bi nekateri lahko to zlora
bili. No upajmo, da se ne bo 
ponovilo«, je rekel na koncu 
naš anonimni sogovornik. Pa 
še pojasnilo. Vodič, s katerim 
smo se pogovarjali, je na pogo
vor za Novo dobo pristal, ko 
smo mu obljubili, da njegovega 
imena ne bomo objavili tudi če 
bo odkrit in priprt.

V otroški bolnišnici je še pet otrok, ki so se ob prehodu meje podhladili, vendar so si že vsi 
opomogli.
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»TURISTIČNI ČUDEŽ« SREDI MESTA

Skrun j en j e 
N o vigrada

Privatni gostilničar iz Novigrada, Sergio Cittar, zida svoj gostin
ski objekt v centru mesta. Naredil je pravi »turistični čudež«. 
Uničil je skoraj polovico enega od najlepših parkov v Novigradu, 
drugega manjšega pa povsem zoral in spremenil v beton. Sredi 
parka je zakopal cisterno za 20 ton goriva. Vse to je delal na 
očeh krajanov, ki niso imeli poguma, da bi poklicali inšpekcijo, 
vse dokler se za to ni odločil Ahmed Ramadani, pred čigar hišo 
in restavracijo se je vse to dogajalo.

Ko smo prišli na ogled tega 
početja, smo se takoj spomnili 
besed znanega športnega ko
mentatorja Mladena Deliča, ki 
je imel navado reči: »Ma ljudje 
moji, ali je to mogoče!« Da je 
to mogoče tudi v centru Novi
grada, smo ugotovili takoj. »Ni 
mi žal, da gradi hotel s 40 le
žišči, naj ga ima, a da zaradi 
tega uniči naravo in park, tega 
ne morem požreti. Tukaj pred 
mojo hišo, oziroma restavraci
jo, kjer je bil park, se sedaj 
gradi zid. V parku na drugi 
strani je izkopal luknjo za ci
sterno za 20 ton goriva. Poško
doval je zid, ki je zaščiten kot

kulturni spomenik,« pravi raz
očarani Ahmed Ramadani, 
človek, ki je imel dovolj pogu
ma, da vse to prijavi tudi 
oblastnim organom.

Po pogovoru novinarja časo
pisa Nova doba z gradbenim 
inšpektorjem v občini Buje 
(kateremu je Ramadani pred
hodno prijavil ta primer) takoj 
naslednjega dne, je na ogled 
prišla inšpektorica Ines Pavle
tič, ki je izdala odlok, da se 
ustavi gradnja zidu, ki je do 
polovice že narejen. Ostalo si 
je le ogledala, češ da drugo ni 
v njeni pristojnosti.

»Ne vem kdo mu je dal in ali 
sploh ima dovoljenje za kopa
nje in postavitev cisterne 
v zemljo v središču parka. Ali 
oblastni organi vidijo kaj je vse 
uničil? Če niso videli, da je 
v teku celotnega preteklega le
ta (tudi v sezoni) tukaj bilo ta
ko kot sedaj veliko gradbišče, 
potem je vse jasno. Kdo ve, ah 
bo od 1. maja tega leta ustavil 
gradnjo in ali bodo parki dobili 
svojo prvotno podobo. Jaz v to 
ne verjamem, čas pa bo poka
zal svoje,« pravi na koncu Ra
madani.

V Bujah smo našli tudi člo
veka, ki je Sergiu Cittarju izdal 
dovoljenje za gradnjo. To je 
gospod Vlado Gombač, direk
tor Zavoda za prostorsko ure
ditev površin. Ljubeznivo nas 
je sprejel.

»Jaz sem podpisal dovoljenje 
za renoviranje objekta (na tem 
mestu je že bila stara hiša), ozi
roma gradnjo hotela s 40 ležiš

či, katerega gradi Cittar. 
V gradbenem dovoljenju jasno 
piše kaj graditi. Ni mi znano 
kakšno je stanje tam sedaj«, je 
rekel Gombač, ki je potrdil tu
di našo predpostavko o prepo
vedi gradnje v času turistične 
sezone.

»Vsako leto od 1. maja do 
konca septembra, to pomeni 
dokler traja turistična sezona, 
prepovedujemo vso gradnjo 
v turističnih mestih«, pravi 
Gombač.

Če vsemu temu dodamo, da 
je gradnja Cittarjevega hotela 
bila posebno intenzivna preko 
vikenda, potem postaja jasno 
s kakšno hitrostjo se je delalo 
in uničevalo zeleno okolje (ko 
ne delajo občinski organi). No, 
za sedaj, kar se tiče okolja, ze
lenja in odgovornih za te povr
šine, Cittarja ni skrbelo, ker ga 
dosedaj nihče v tem ni prepre
čeval. Ali se bo to sploh storilo 
v prihodnje?

FOTOREPORTAŽA

Ze šolarji
štrajkajo
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AKCIJA NOVE DOBE ROKOMETNI POGOVOR

Pomagajmo 
Janezu 
v Ameriko

NOVA DOBA želi z zbiranjem prostovoljnih prispevkov 
pomagati JANEZU MOČNIKU na Olimpijske igre duševno 
prizadetih otrok, ki bodo od 20. do 26. junija letos v ameriški 
državi Minnesoti v povirju reke-Mississippi. 14-letni Janez 
Močnik, gojenec Zavoda za delovno usposabljanje Miha 
Pinter z Dobrne, naj bi tam v elementih košarke branil naše 
barve.

Naš poziv ni naletel na gluha ušesa. Se so dobri ljudje, ki 
želijo pomagati. Upamo, da se jim boste v prihodnjih dneh 
tudi vi pridružili in vsak prispevek, podarjen iz srca, je zaradi 
tega še toliko dragocenejši.

Začetek Olimpijskih iger duševno prizadetih otrok se 
bliža, zato naj vam igre na kratko predstavimo. Do sedaj so 
na njih sodelovali otroci iz Belgije, Nemčije, Avstrije, Cipra, 
Danske, Španije, Francije, Gibraltarja, Irske, Italije, 
Monaka. Norveške, Poljske. Portugalske, Velike Britanije, 
San Marina, Tunisa, Turčije in Jugoslavije. Letos pričakujejo 
še udeležence drugih držav.

Vse tekmovalce vodita dve misli in sicer misel predsednice 
organizacijskega odbora iger Eunice Kennedv Shriver in 
prisega športnikov specialne olimpiade. Prva pravi: »Pri 
posebni olimpiadi ni pomembno najmočnejše telo ali najbolj 
iznajdljiv um. Najpomembnejši je nepremagljiv duh, ki pre
sega vse ovire. Brez njega je zmaga prazna, z njim NI 
poraza.« Prisegli pa bodo otroci takole: »Pustite me zmagati, 
če pa ne morem ZMAGATI, mi pustite, da bom hraber in 
bom POISKUŠAL!«

Pomoč so prispevali:
- Katarina Zewe
- Rokometni klub Celje
- Pivovarna Laško
- ABC Galeb
- Desiree Kolarec
- Remse
- Pedagoško društvo Celje in upokojenci (srečanje 
na Hudinji)

V celjski podružnici Službe družbenega 
knjigovodstva smo odprli posebni žiro 
račun
50700-723/3-31455 z obveznim pripisom za Ja
nezovo pot v Ameriko ________________

c-/::''
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Levstik nad Italijani
Bojan Levstik, bivši celjski rokometaš, seje po končani roko

metni karieri z osmimi nastopi v B državni reprezentanci in 
s kandidaturo za odhod na olimpijske igre v Miinchen leta 1972 
v relativno kratkem času uveljavil tudi kot trener. Z mladinci 
Celja je dvakrat osvajal naslova državnih prvakov, ekipo Šošta
nja je iz republiške pripeljal v medrepubliško ligo. Vrhunec 
trenerske poti je po odhodu v Italijo dosegel s trikratnim naslo
vom državnih prvakov ekipe Siracuza, ki jo je prvo leto po 
prihodu iz B lige pripeljal v prvo ligo.
Njegovi uspehi s temperament
nimi južnjaki niso ostali neopa
ženi. Po odhodu selektorja dr
žavne . reprezentance Italije, 
Zagrebčana Zdravka Maliča, 
je Rokometna federacija Italije 
prosto mesto ponudila Celjanu 
Bojanu Levstiku in mu predala 
neomejene kompetence nad 
moškimi selekcijami. Na ta na
čin je Bojan Levstik postal kot 
prvi Celjan zvezni selektor ene 
tujih reprezentanc, ali, kot mu 
uradno pravijo, direktor vseh 
moških reprezentanc Italije.

»Po res izjemnih uspehih 
v Siracuzi, kjer sem kot igralec 
in trener že prvo leto moštvo iz 
B lige spravil v prvo ligo in 
s kasnejšim osvajanjem treh 
naslovov državnih prvakov, 
k čemur je veliko prispeval Za
grebčan Zdravko Zorko, ki je 
prišel v naš klub takoj po olim
pijadi v Los Angelesu in ko 
smo se kot prva italijanska eki
pa uvrstili v četrtfinale pokala 
evropskih prvakov in premaga
li nemško ekipo Forverom, 
sem prišel na čelo vseh moških 
selekcij Italije za dobo štirih 
let,« pravi Bojan Levstik.

Tri leta so minila. Kaj ste 
v tem obdobju napravili in ko
liko časa še nameravate ostati 
na vrhu italijanskih selekcij?

»Za razliko od ostalih špor
tov je rokomet v Italije v povo

jih. Rokometna zveza Italija ni 
pod varstvom Olimpijskega ko
miteja, zato so prikrajšani za 
bonitete, ki jih imajo druge 
športne zveze v Italiji. To po
meni, da rokomet v Italiji ni 
profesionaliziran in igralci ne 
finančno motivirani. Ce se ho
čejo v Italiji priključiti napred
ni rokometni Evropi, je skrajni 
čas, da se profesionaizirajo na 
vseh ravneh, od baze, klubov 
do zveze. Glavni tekmovalni 
cilji reprezentance Italije so 
prehod iz C v B skupino sve
tovnega prvenstva. V tej smeri 
sem v treh letih organizacijsko 
in kadrovsko precej naredil. Se 
leto dni je ostalo do konca mo
jega mandata in vse se v glav
nem že ve. Na zahodu velja 
pravilo: če imaš dobre rezulta
te in če si pripravljen nadalje
vati začeto delo, ostaneš, če 
ne, moraš pospraviti kovčke. 
Tu ni sentimentalnosti in prav 
je tako.«

Kakšne reprezentančne akci
je načrtujete v letošnji sezoni 
in kako si boste izborili vstop 
v B skupino svetovnega prven
stva?

»Na prvem mestu so nastopi 
na velikih tekmovanjih, kot so 
Mediteranske igre, in na moč
nih turnirjih, kot je tisti na 
Ažurni obali, kjer nastopajo re
prezentance Francije, Nemčije,

Švice in Italije. Nadalje Trofeja 
Italije v Siracuzi. kjer bodo 
tekmovali Madžari, Avstrijci, 
Kubanci in Italijani. Mlada re
prezentanca se bo preizkusila 
na turnirju na Siciliji, kjer se bo 
pomerila z Madžari, Grki, Ju
goslovani in Italijani. S temi 
tekmovanji bi zaključili prvi del

priprav za svetovno prvenstvo, 
ki bo prihodnje leto. Zaključni 
del priprav zaradi aklimatizaci
je načrtujemo v športnem cen
tru Vasto pri Rimu. Vendar za 
zdaj še ne vemo natančno, ka
ko bodo izgledali kvalifikacije 
in sistem tekmovanja po skupi
nah. Vodilni ljudje Mednarod
ne rokometne federacije se bo
do šele prihodnje leto v Baslu 
dokončno dogovorili o fiziog
nomiji novega načina tekmova
nja in s tem tudi o razporeditvi 
novih skupin v B in C skupinah 
svetovnega prvenstva.«

K uresničevanju vašega cilja, 
uvrstitvi v B skupino svetovne
ga prvenstva, vam bo najbrž

pomagala izkušnja »Jugoslo
vanske šole rokometa«?

»Vsi dobro vemo, koliko YU 
rokomet pomeni v svetu. Po
glejte, v letošnjem finalu 
evropskih pokalov so tri moške 
in ena ženska jugoslovanska 
ekipa. Naši igralci in strokov
njaki so v tujini zelo iskani in 
cenjeni. S tem naši strokovnja
ki avtomatsko prenašajo jugo
slovanske izkušnje v okolja, 
kjer delajo in na ta način pri
spevajo k razvoju rokometa na 
vseh celinah sveta. Nobena dr
žava nima v svetu toliko igral
cev in trenerjev kot Jugoslavi
ja. In mislim, da smo na ta 
način najboljši in največji ani
matorji in ambasadorji roko
meta na celem svetu.«

Ko smo že pri igralcih. Kate
ri v Italiji kotirajo najvišje?

»Brez konkurence sta Ja
smin Mrkonja in Svetlana-Ceca 
Kitič. Ostali igralci so pravilo
ma najboljši v svojih klubih. In 
to od njih tudi pričakujejo.«

Na koncu mi povejte, kaj 
mislite o kvaliteti sedanje celj
ske ekipe Pivovarne Laško, ki 
ste jo večkrat videli igrati.

»Ekipa je absolutno zrela za 
vstop v prvo ligo. Igrajo zelo 
mirno igro in z dvema repre
zentančnima igralcema Celjani 
lahko računajo na sredino raz
predelnice. Mislim, da so s pri
hodom Straška iz JLA rešili 
problem vratarja. Zato morajo 
biti bistveno močnejši na zuna
njih pozicijah, potrebujejo kva
litetnega zunanjega strelca in 
tudi organizatorja igre. Iz srca 
jim želim, da bi v kvalifikacik- 
jah uspeli.«

Kolesarji iz 
Celja__________

Tehnični direktor Merxa in direktor članske reprezentance 
Jugoslavije Edo Kranjc je v prostorih Narodnega doma v Celju 
predstavil 46. dirko po Jugoslaviji s štartom in kronometrom na 
relaciji Celje-Žalec-Celje v Celju. Letošnja dirka po Jugosla
viji, druga najstarejša večetapna dirka na svetu, je dolga 1.217 
kilometrov z osmimi etapami s štartom v Celju in ciljem v Beo
gradu. Sodi v kategorijo A skupine in na njej sodelujejo najboljše 
evropske in svetovne reprezentance.

KULINARIČNI ŠPORT

Kdo ima 
daljšega

Na tokratno že 14. jezikovno nedeljo na znamenitem Bohorju 
so planinci prinesli ducat jezikov več kot lani. Čeprav planinci 
zatrjujejo, da so nadstrankarsko društvo, dovtipov na račun 
politikov navkljub resnim časom ni manjkalo. Bili so mnenja, da 
bi morali politiki pokazati svoje jezike.

Pameten odgovor je bil, da raje ne, ker bi bili njihovi preveč 
strupeni. Osnovna zahteva bohorskega merjenja in tehtanja jezi
kov je namreč tudi pokušina, komisija pa je tako dobra, da ne bi 
kazalo tvegati zdravja njenih članov. Seveda ocenjujejo tudi 
videz in dekoracijo posušenega jezika. V tej konkurenci je zma
gal jezik, pravzaprav dva prepletena jezika, ki sta ponazarjala 
pošvedran čevelj s svetilko pod naslovom Pot v Evropo, ki ga je 
izdelala planinska skupina s Planine, ki je včlanjena v Planinsko 
društvo Lisca. Da tudi vedo, kako se takšni stvari streže, so 
dokazali gostinci hotela Sremič ih Krškega. Za jezik v obliki zajca 
v raztrgani košari so dobili drugo nagrado. Čast Savinjčanov je 
rešila predsednica njihovih planinskih veteranov, upokojenka 
Elka Grilc. Z nategnjenimi jeziki je ponazorila razpad Jugosla
vije pod zloglasnim geslom srbskega vožda »Ne čujem dobro!«. 
Prisodili so ji tretje mesto.

Najtežji jezik je prinesel iz PD Bohor Ivan Župane iz Seno
vega, tehtal pa je 1,75 kilograma. No, nekateri so si bili prejšnja 
leta pri mesarjih izgovorili tudi že trikilogramske. Jezik, če 
hočeš, da je dolg, moraš pred sušenjem .tudi nategniti. Tudi 
nagrada za to kategorijo je ostala v roclovini Županec, zakaj 68 
centimetrov dolgega je prinesel njihov Andrej. Poznavalcu so ob
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koncu dejali, da bi bilo lahko letos jezikov še več, če se v deželo 
ne bi prikradel topel val. V bojazni, da se ne bi med sušenjem 
pokvarili, so jih lastniki snedli.

Večino dekoriranih jezikov so po dobri uri udeleženci že 
snedli. Pa saj jih je bilo kar okoli dvesto. Manjkali niso niti 
Zagrebčani iz PD Željezničar in Štorovčani iz Železarja.

Slovenija proti 
Hrvaški_______

Dvoboj atletskih reprezentanc Slovenije in Hrvaške 1 L in 12. 
maja ne bo le dvoboj dveh atletskih selekcij. Agilni predsednik 
AD Kladivarja dr. Rudi Čajevec je uspel v Celje privabiti nekaj 
znanih sovjetskih atletov, kot so skakalec ob palici Poljakof, bivši 
svetovni rekorder s skokom 5.80 cm, Prosenka. svetovni dvoran
ski prvak v troskoku z rezultatom 17.75 cm, Malčenka. lanski 
tretje uvrščeni na Veliki nagradi v skoku v višino z osebnim 
rezultatom 2.36 cm. Na žalost zaradi poškodbe ne bo nastopila 
bivša svetovna rekorderka v skoku v daljavo in svetovna rekor
derka v troskoku Česnjakova. Bo pa s svojo prisotnostjo poča
stila celjski miting.

Selektor slovenske reprezentance Jure Novak je že izbral 
ekipo, ki bo nastopila na celjskem dvoboju. To so: moški: 100 
m - Špur, 200 m — Novak. 400 m - Sestak, 800 m - Melnjak, 
1500 m - Hrapič, 5000 m — Šalamun. 110 m ovire - Kop. 400 
m ovire — Kocuvan, višina - Prijon. daljava — Rozman, troskok
— Krampi, skok ob palici — Krajnc, krogla — Loboda, disk
- Primc, kladivo - Kevo, kopje - Stijepovič. ženske: 100 
m - Bukovec, 200 m - Perc, 400 m - Lužar. 800 m - Števanec. 
1500 m - Vivod, 100 m ovire - Bukovec, 400 m ovire - Lužar, 
višina - Lihteneger, daljava — Lopatič, troskok — Predikaka, 
krogla - Erjavec, disk - Erjavec, kopje — Strašek.
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VELIKO NAGRADNO ŽREBANJE
j
f Nagradna igra 
| NOVE DOBE 
v sejemski izdaji
NOVA DOBA in Pomladanski obrtni sejem pripravljata za vas veliko 
nagradno žrebanje. <

V posebni izdaji Nove dobe, ki jo boste dobili BREZPLAČNO pri vstopu 
na sejemski prostori, bo kuponček in če ga boste izpolnili in oddali na 
označenem mestu, boste sodelovali v velikem zaključnem žrebanju 
v nedeljo, 19. maja 1991, na zabaviščnem sejemskem prostoru, v primeru 
slabega vremena pa v hali, v kateri bodo razstavljeni avtomobili. Za veselo 
družbo in prijetno razpoloženje bo od 14. do 18. ure skrbel ansambel 8
AGROPOP.

Naštejmo nekaj najprivlačnejših nagrad:
— Scooter Suzy (vodno plovilo)
— Kolo s pomožnim motorjem Meri
— Videorecorder
— Pomično okno za avto
— Alarmna naprava za stanovanje 
in več drugih lepih nagrad.

V žrebanju lahko sodelujete z več kupončki. 
Vidimo se na sejmu.
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Naši mladi bralci 
iz Singapurja
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JELOVICA
nudi od 1.maja dalje

IZREDNI POPUST
za predplačilo

NA STARE CENE

30%

15%

• vezana okna JELOBOR SU
• polkna s fiksnimi lamelami

• oknaTERMOTON
• vrata
• senčila
• montažne stene

UGODNO POSOJILO 1 + 4 
BREZPLAČEN PREVOZ

do 100 km (nakup nad 25.000 din) 
ORGANIZIRANA MONTAŽA

PRESENEČENJE 
pri nakupu nad 50.000 din

Jelovica, Kidričeva 58, 64220 Škofja Loka 
tek: (064) 631-241, fax: (064) 632-261, tlx: 34579 Yu lijel

Predstavništvo
Celje, Božičeva 3, (063) 25-881

tkanine in konfekcija Celje, p.o.

VELIKA IZBIRA
V INDUSTRIJSKI TRGOVINI 
NA IPAVČEVI UL. V GELJU

MODNE TKANINE 
POSTELJNINA IN PRTI 
BOMBAŽNA IN 
VISKOZNA PREJA 
SKANDINAVSKA 
KONFEKCIJA ZA MLADE

i

[BIK BOK*

OBIŠČITE NAS od 9. do 19. ure 
IN OB SOBOTAH od 9. do 13. ure
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PO SVETU
Bagdad: Po večdnevnih pogajanjih so se Kurdi in Iračani 

načelno domenili o kurdskem avtonomnem območju na severu 
Iraka.

Moskva: Bo Gorbačov odstopil? Ko je sovjetski predsednik in 
generalni sekretar KPSZ Mihail Gorbačov na plenumu udele
žence seznanil s tem, da je pripravljen odstopiti, njegovega 
predloga niso sprejeli.

Rim: Tudi v Italiji kritizirajo »staro in nepotrebno« maturo 
Novi minister za šolstvo se je resno lotil zadeve, strokovni krogi 
pa nasprotujejo zdajšnji obliki zrelostnega izpita.

Tokio: Japonski premier Tošiki Kaifu se je zavzel za večjo 
pomoč Zahoda sovjetski perestrojki.

Varšava: Episkopat poljske cerkve je predlagal, naj prihodnja 
poljska ustava ne loči cerkve od države, ker to »neprijetno« 
spominja na obdobje totalitarnega sistema.

Pariz: Prošnja Slovenije za dodelitev statusa posebne povab
ljenke v Svetu Evrope, ki jo je 18. marca letos v imenu republike 
poslal dr. France Bučar, bo že v začetku junija dobila uradni 
odgovor.

Buenos Aires: Argentina bo izstopila iz gibanja neuvrščenih.
Bagdad: Medtem ko so kurdski begunci na severu dobili prvo 

urejeno taborišče, je na jugu nova katastrofa. Šiiti na iraškem 
jugu bežijo pred Sadamovo vojsko.

Moskva: Bo dolg Sovjetske zveze Jugoslaviji plačan z nafto in 
zemeljskim plinom? Sodelovanje med državama omejujejo 
gospodarske težave SZ, jugoslovanska podjetja pa se tam še ne 
znajdejo.

New York: Nova pogodba med Pan Am in Adrio Airvvavs. 
Ameriški prevoznik bo potnike vozil na progi New York-Za
greb, kjer jih bo prevzel AA in jih prevažal po svojih že utečenih 
linijah.

Trst: Odpustov šestih novinarjev Primorskega dnevnika, ki jih 
je napovedalo vodstvo Založništva tržaškega tiska, ne bo.

Ohrid: Albanci še poskušajo pobegniti. Albanski notranji 
minister je priznal, da se je 300 albanskih državljanov ilegalno 
vkrcalo za Italijo, na tuje ladje pa se je hotelo nasilno vkrcati 
preko 5000 ljudi.

Rim: Nogometnemu zvezdniku Maradoni in filmski igralki 
Lauri Antonelli grozi zaton zaradi kokaina.

Nairobi: Afriška krizna žarišča so bliže rešitvi. Varnostni svet 
OZN je odobril načrt za rešitev sporov v Zahodni Sahari z refe
rendumom o neodvisnosti ali priključitvi k Maroku, optimistična 
pa so tudi znamenja za miren razplet v angolski državljanski 
vojni.

Stockholm: Naprave seizmološkega zavoda inštituta v Uppsali 
na Švedskem so zaznale močan potres 7,2 stopnje po Richterjevi 
lestvici, ki je prizadel obmejno območje Armenije in Turčije.

Rim: Nenaden udarec po upokojencih. Medtem ko so si člani 
parlamenta zvišali plače za poldrugi milijon, zahteva minister 
državnega zaklada znatno znižanje izhodiščne stopnje za izračun 
pokojnin.

Bukarešta: Nova romunska vlada ni všeč opoziciji, zato je 
premier Roman parlamentu predlagal več sprememb. Med 
novimi ministri sta tudi dva liberalca in pripadnik demokratske 
kmečke stranke.

Seul: Na številnih univerzah po vsej državi se vrstijo protestna 
zborovanja, na katerih zahtevajo zamenjavo vlade in odstop 
predsednika Ro Tae Vuja. Angažiranih je 20.000 policistov.

Ankara: Voditelj Kurdov Jalal Talabani je izjavil, da so iraške 
oblasti pristale, da ukinejo vladajoči svet revolucionarne 
komande in v roku šestih mesecev razpišejo večstrankarske 
volitve.

Moskva, Daka: V katastrofalnem potresu v Gruziji je umrlo 
najmanj 300 ljudi, žrtev ciklona v Bangladešu pa napovedujejo 
celo več kot 200.000.

Tirana: Ramiz Alia se utrjuje na oblasti. Albanski parlament 
ga je izvolil z dvotretjinsko večino, ki jo ima njegova Stranka 
dela, potem ko mu na volitvah volilci niso bili naklonjeni.

New York: Drugačni vetrovi iz VVashingtona? ZDA sicer še 
vedno podpirajo Gorbačova, začeli pa bodo tudi neposredno 
sodelovati s posameznimi republikami.

Budimpešta: Kongres Eureke v Budimpešti, na katerem bodo 
razpravljali predvsem o znanstveno-tehnološkem sodelovanju 
med Vzhodom in Zahodom.

Bonn: Zaradi nepopustljivosti delodajalcev pri letošnjih tarif
nih pogajanjih so nemški metalurški delavci začeli opozorilno 
stavko, ki naj bi predvideno trajala do danes.

Johanesbourg: V Lesothu so izvedli mirni državni prevrat. 
Oblast ostaja v rokah višjih oficirjev starega vojaškega režima.

Zwickau: Tridesetega aprila je s tekočega traku prišel zadnji 
Trabant. Tovarno je prevzel Volkswagen. ki obljublja, da jo bo 
v nekaj mesecih obnovil in usposobil za proizvodnjo svojih 
modelov.

Sarsang: Zavezniki so prodrli še globlje v Irak: 80 kilometrov 
v notranjosti severnega Iraka naj bi razširili območje, na katerega 
prihajajo vedno novi kurdski begunci.

Nairobi: Pogajanja so v Južni Afriki za bele in črne edina 
rešitev. Predsednik De Klerk obljublja do konca junija odpravo 
temeljnih zakonov apartheida, Nelson Mandela pa grozi z umi
kom pogovorov.

Peking: Kitajska vlada je po petih mesecih le priznala borzo.
Bejrut: Libanonske milice odlagajo orožje.

I —I

ALI LAHKO TELEVIZIJA PRENAŠA USMRTITEV?

V živo iz plinske 
komore

V zaporu San Ouentin v Ka
liforniji je stavba, v kateri se 
izvršuje smrtna obsodba. V hi
šo smrti zgodaj zjutraj pripelje
jo obsojenca. V zeleni osmero- 
kotni komori ga z jermenom 
privežejo na stol. Vrata se za- 
pro. Uslužbenec spusti kroglice 
cianida v vedro napolnjeno 
z žveplovo kislino. Začne se 
dvigovati dim, ki kmalu napol
ni komoro. Obsojenec se začne 
dušiti, smrtni krči trajajo pri
bližno 10 minut. Ta postopek 
poteka v imenu ljudstva, vedno 
proti kakšnemu izkrivljenemu 
morilcu.

Izvršitve obsodbe vedno pri
sostvuje nekaj državnih uradni
kov in novinarjev, ki jim je do
voljeno opisati dogodek. Sedaj 
pa želi televizijska postaja 
KQED v San Frančišku to 
spremeniti. Zahtevajo namreč, 
da bi jim dovolili posneti usmr
titev in jo predvajati na televi
ziji.

»Televizija je edina nevtral
na priča,« pravi direktor 
KQED. »Omogoča veliko bolj 
točno sliko dogajanja, kot sub
jektivno poročanje novinar
jev.« Oblasti se s tem seveda ne 
strinjajo.

V 19. stoletju so bila javna 
obešanja v Angliji in ZDA pri
pravljena tako, da je lahko pri
sostvovalo na tisoče ljudi. Zad
nja javna usmrtitev v ZDA je 
bila leta 1937, ko so obesili 
Roscoa Jaksona. 500 ljudi se je 
zbralo okoli vislic, po konča
nem obešanju pa si jih je nekaj 
vzelo dele vrvi, ki je bila pri 
usmrtitvi uporabljena.

Po tem so vse usmrtitve pre
stavili v notranjost zaporov.

Nekaj od teh usmrtitev je bilo 
na skrivaj slikanih. Najbolj 
znana takšna fotografija je fo
tografija usmrtitve Ruth Snyser 
1928. leta na električnem stolu. 
Naslednje jutro je bila objavlje
na na naslovni strani Nevv York 
Daily Nevvs.

Ameriško vrhovno sodišče 
se sklicuje na zakon, ki pravi, 
da tisk nima posebne pravice 
dostopa na mesta, ki javnosti 
niso dostopne. Pri KQED TV 
insistirajo pri njihovi tezi, da če 
je dovoljeno prisostvovati 
usmrtitvam enemu mediju - ti
sku, morajo to dovoliti tudi 
drugim.

Država ugovarja TV v San 
Ouentinu tudi zaradi vprašanja 
varnosti. Kamera bi namreč 
odkrila identiteto osebja, ki so
deluje pri usmrtitvi in ga s tem 
spravila v nevarnost. Obstaja 
tudi nevarnost, do 300 zaporni
kov obsojenih na smrt, sproži 
upor, če bi videli usmrtitev na 
televiziji. Država ima pravico 
in odgovornost do zaporov, 
gostje, tudi mediji, tega ne 
smejo kršiti.

Pri KQED pravijo, da ne bi 
prenašali usmrtitve v živo in da 
bi elektronsko zakrili obraze 
prisotnih in tam zaposlenih. 
Postavlja se tudi vprašanje 
okusa, ampak za zastopnike 
KQED to ni bistveno vprašanje. 
Javnost je videla usmrtitev t_e- 
ausescuja, obglavljanje v Saud
ski Arabiji in usmrtitve v Ira
ku. Iranu in Vietnamu. Ne da 
se torej reči, da samo usmrti
tve. ki se izvršijo v ZDA niso 
primerne, da se prikažejo na 
televiziji.

Le ena skupina je podprla
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predlog, da bi usmrtitve prika
zali na televiziji. To je organi
zacija za odpravo smrtne kazni. 
»Le če bodo ljudje na lastne oči 
videli usmrtitev, se nam bodo 
pridružili« pravijo. Drugi pa 
»Zapornikom moramo zagoto
viti pravico do privatnega živ
ljenja.«

In kaj pravijo na smrt obso
jeni? Robert Alton Harris, ob
sojen za umor dveh mladoletni
kov v San Diegu leta 1978, ča
ka na izvršitev kazni, ki bo 
nekje konec leta.

O tem ali naj izvršitev njego
ve smrtne kazni objavijo na te

leviziji ima zelo mešane ob
čutke.

Njegov odvetnik pa pravi: 
»Televizija ne more prikazati 
smradu cianidovega dima, ki se 
razširi po komori. Kamera pa 
tudi ne more posneti bolečine 
posameznika.«

Konec
kultov

Poskušala je 
s samomorom

Prejšnji mesec (20. aprila 
zjutraj) je tajnica Marie Schell 
našla igralko nezavestno v nje
nem stanovanju v Miinchnu. 
Takoj je poklicala rešilca. Pe- 
tinšestdesetletno filmsko igral
ko so prepeljali na kliniko, kjer 
so ugotovili, da se je zastrupila 
s preveliko količino uspavalnih 
tablet. Več dni je bila v komi, 
pri čemer še ni znano, ali bo 
nezavest zapustila kakšne po

sledice. Tovrstne akutne za
strupitve lahko povzročijo tež
ka vnetja žil, pljuč itd.

In kaj je priljubljeno igralko 
pripravilo do tega, da se je od
ločila za tak skrajni korak? Kot 
pravi njen brat Carl, pravega 
motiva za to ni bilo, res pa je, 
da je preživljala občasne depre
sije. Kar je iz Wasserberga pri
šla v Miinchen, je bila popolno
ma drugačen človek. Njena

družinska hiša je bila prazna 
(hčerka in sin, na sliki, sta šla 
po svojih poteh), samoto pa je 
Maria Schell preživljala pose
bej po ločitvi od drugega moža, 
režiserja Veita Relina, pred 
tremi leti. Z njim je sicer ohra
nila prijateljske stike, a to očit
no ni zadoščalo. Pred petimi 
leti je poskušal s samomorom 
tudi njen sin (na sliki), kar je 
mater seveda zelo prizadelo.

Nigerijska vlada je obljubila, 
da bo razkrila tajne kulte na 
univerzi, za katere sumijo, da 
so zagrešili nekaj nenavadnih 
ritualnih umorov.

Angleški
diplomat
razkrinkan

Britanski vojaški ataše v Al
žiriji bo zapustil državo, potem 
ko je bilo v javnosti objavljeno, 
da so ga zalotili s kamero na 
območju kjer je snemanje pre
povedano.

Nazaj 
k poslu

Iraška druga največja rafine
rija, ki je bila razstreljena med 
zalivsko vojno, je ponovno 
v pogonu v zmanjšanem ob
segu.

Zaprli
člana
kuvajtske
kraljevske
družine

V Kairu so prijeli člana ku
vajtske vladajoče družine pod 
obtožbo, da je prekupčeval 
z mamili. Šejk Talal Nasser al 
Sabah je obtožbo zanikal.
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NA SLEDI SADAMOVEMU SKRITEMU BOGASTVU

Huseinov denarni 
imperij__________

OB VRAČANJU PRVIH 
VOJAŠKIH ČET IZ ZALIVA

Prispeli
so!

Dva tedna po iraški invaziji so se kuvajtski vladarji v izgnan
stvu odločili za »manjšo« raziskavo. Govorilo se je namreč, da 
ima Sadam Husein milijarde dolaijev naložene na tajnih računih 
in v različnih podjetjih v tujini.

Še preden so dobili deželo nazaj, so kuvajtski vladarji želeli 
izvedeti, kje je skrito to bogastvo.

Kraljevska družina je najela 
Julesa Krolla, za takšne razi
skave najprimernejšega člove
ka na svetu. Jules Kroll ima 
v New Vorku podjetje za razi
skovanje in se ukvarja le s sve
tovno znanimi problemi. 
Opravljal je že raziskave pri 
odkrivanju skritega premože
nja filipinskega predsednika 
Ferdinanda Marcosa. Kljub te
mu pa je bila to za 50-letnega 
Julesa Krolla najobsežnejša in 
najzahtevnejša naloga v njego
vi karieri. Kroll je razkril nekaj 
detajlov svojih najdb v posebni 
oddaji televizijske hiše CBS.
Kroll se ni pojavil na televiziji 
brez vzroka. Cilj njegovega 
javnega poročanja je pomagati 
Kuvajtu, da dobi nekaj Sadda- 
movega denarja za pomoč pri 
obnovi.

Kroll pravi, da Saddamovo 
premoženje izvira iz dobička 
od prodaje nafte. Saddam Hus- 
sein in njegova družina je vzela 
5% od 200 milijard dolarjev za
služka Iraka od prodaje nafte 
v zadnjem desetletju. Njihovo 
delovanje pa je bilo podobno 
delovanju mafije. Ustanavljali 
in financirali so ogromno mre
žo podjetij v Evropi in Ameri
ki, ki so se pretežno ukvarjale 
s preprodajo orožja. Sadamovi 
agenti so investirali tudi v sve
tovno znane časopisne hiše 
v Evropi in Ameriki (Hachet- 
te, Woman’s Day, Elle).

Raziskovalci so odkrili kom
pleksno mrežo njihovega delo
vanja. Pravijo, da sta velik del 
delovanja vodila Sadamov pol
brat Barzan al-Takriti, vodja 
narodne garde in njegov sin 
Hussein Kamel.

Barzan bi naj opravljal fi
nančne posle (on to zanika), 
Kamel pa naj bi organiziral po
djetja v Evropi in Ameriki. 
Lastništvo podjetij je bilo ved
no prikrito preko zapletene 
mreže ureditve poslovanja.

Za primer vzemimo Matrix 
Churchill Corp., družbo, kate
re premoženje je bilo zamrz
njeno lanskega septembra. Ta 
ameriška družba je bila regi
strirana za prodajo orodja, 
v resnici pa je bila pomemben 
člen v verigi prekupčevanja 
orožja. Matrix je bil podružni
ca angleške družbe, ki je bila 
v lasti Al Arabi Trading s sede
žem v Bagdadu. Ko so odkrili 
celotno delovanje, so ugotovili, 
da je bil direktor Matrix-a od
govoren Safa Harabiju, direk
torju družbe Nassr State Enter
prises, ki jo je nadzoroval Ka- 
mel-Huseinov sin.

Sadam je uporabil še druge 
načine, da prikrije svoje neza
konite posle.

Družba Montane Manage
ment Inc., katero je ustanovil 
Barzan leta 1979 in jo registri
ral v Panami, ima svoj delež pri 
Hachette — francoski založni
ški hiši. Verjetno ni naključje, 
da ima pri Hachette svoj delež 
Jean-Luc Lagardere, ki ima tu
di pomembno vlogo pri vode
nju tovarne za' proizvodnjo 
orožja Matra. Zato preiskoval
ci sumijo, da je šel del prodaje 
orožja preko Hachette. Pri 
Hachette seveda zanikajo ka
kršnokoli zvezo s Sadamom in 
njegovim delovanjem.

Kroll je ugotovil tudi to, da 
igra Jordanija pomembno vlo

go pri zakrivanju Sadamovega 
denarja. Na televiziji je izjavil, 
da je Sadam Husein prenesel 
milijone dolarjev v jordansko 
centralno banko, ko je iraška 
vojska vdrla v Kuvajt. Jordan
ska centralna banka je potrdi
la, da je sprejela nakazilo de
narja iz Iraka, vendar pravijo, 
da je bilo to plačilo Jordaniji.

Kroll je izjavil tudi, da si je 
Irak prilastil za več kot 300 mi
lijonov dolarjev avtomobilov, 
ki so bili pripravljeni za tran
sport v Evropo.

Jawad Hashim, iraški mini
ster za razvoj od 1. 1968-1975 
in državni svetovalec do 1982, 
pravi, da so Krollove ugotovi
tve napačne. Sam ocenjuje Sa- 
damovo premoženje na okoli 
33 milijard dolarjev. Trdi tudi, 
da ima Sadam Husein v palači 
tajni trezor, v katerem bi naj 
bilo 4 bilijone dolarjev gotovi
ne (v različnih tujih valutah). 
Pravi še, da je enkrat na lastne 
oči videl, ko je Sadam izročil 
1 milijon dolarjev v kovčku 
predsedniku Čada.

Trenutno je 3 milijarde do
larjev Sadamovega premoženja 
v tujini zamrznjeno. V Ameriki 
pričakujejo, da bo vlada razkri
la 100 znanih družb in zasebni
kov, katere sumijo, da so po
slovali z Irakom, predvsem pri 
prodaji orožja. To bi pomenilo 
še nove zaplembe Sadamovega 
premoženja. V Ameriki je za
mrznjena 1 milijarda dolarjev 
njegovega premoženja. Med 
tem je — kot zanimivost - tudi 
avtomobil znamke Aston Mar
tin (kopija avtomobila Jamesa 
Bonda) vreden 300.000 dolar
jev, ki je bil v lasti Sadamovega 
sina Udaja.

Medtem, ko je Kroll prese
netil mnoge ljudi v poslovnem 
svetu, pa to ni bilo nič novega 
za strokovnjake za Srednji 
Vzhod. Pravijo, da v deželah

The Strongmaifs Stash
■ nvestigators hired by Kuwait say that Saddam Hussein
■ Controls a vast and hidden financial empire funded with 
skimmed oil profits. Some alleged elements of the netvvork:

ZOHRAB—SYGMA

King Hussein and Saddam

The Mover: sad
dam's friendship with Jor
dani King Hussein may 
have helped him move mon- 
ey out of lraq and into Jor
dan’* central bank. Jordan 
also allegedly helped ship

(! tOKCKON1 ROSSI—GAMMA-MAISON

James Bond's Aston Martin

I Kuvvaiti cars to Europe after 
the invasion. AuOiorities 
have already seized an As
ton Martin in Miami said to 
be owned by SaddanTs son.

The Mastermind:
The financial brains behind 
the nehvork is said to be Bar
zan al-Tak
riti, Sad- 
dam’s half 
brother and 
fonner 
headoflraq’s 
secret po
lice (right).

| As Iraq’s svcma

| ambassador Barzan 
to the U.N. in Svvitzerland, 
Barzan is based in Geneva— 
vvhere Kroll says many of 
Saddam’s financial assets are 

| controlled. Barzan has de- 
i nied ahy financial power.

The Fronts: saddam
1 allegedly sef up dozens of 
j companies that were fronts 
: for procuring weapons tech- 
| nologv. Among them, say 
: U.S. authorities, was Matrix 
: Churchill, an Ohio

m
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Matriz, freeze notices
machine-tool distributer 
that was boarded up last fall. 
The company’s suspeeted 
Iraqi ovvnership was hidden 
in complex layers of British 
companies.

The Investments:
lraq-linked firms invested in 
many publicly traded com
panies. In Europe the net- 
vvork bought a total of 
$1 billion worth of stock in 
such companies as Hachette, 

| the French publisher of 
!■ some U.S. magazines. Among 
| the investments: an 8.4 per- 
i cent stake in Hachette.

The magazines

šejkov, kjer imajo vodje države 
kontrolo nad nacionalnimi za
kladi, ni to nič posebnega. Zdi 
se jim, da si Sadam sploh ni 
prilastil veliko, če je vzel samo 
5%. Je pa tudi res, daje Sadam 
porabil veliko državnega de
narja za oboroževanje.

Tako se po Krollovih razi
skavah še ena oseba lahko vpi
še na listo najbogatejših ljudi 
na svetu in to je, če nam je všeč 
ali pa ne, Sadam Husein.

Tako 
bogat 
in sam

Najbogatejši otrok v Nemči
ji, sedemletni knez Albert, je 
zelo osamljen. V šolo se vozi 
z dvema telesnima stražarjema 
v blindiranem mercedesu, ki ga 
spremlja zaščitno vozilo. Sin 
grofa Thurna und Taxisa je na
mreč dedič velikanskega pre
moženja, vrednega več milijard 
DEM: sedem gradov, ogromno 
gozdno posestvo, štiri tovarne, 
banka, pivovarna, farma v Bra
ziliji s 50 tisoč ha površin, po
slovne firme v Kanadi in ZDA, 
dragocen družinski nakit, naj
večja zasebna knjižnica na sve
tu, zbirka umetnin itd. Vse to 
bo podedoval 14. junija 2001. 
leta, ko bo dopolnil 18 let.

Dotlej mora biti pod nenehnim 
nadzorstvom, saj se bojijo 
ugrabitve. Celo po parku re- 
gensburškega gradu se ne sme 
prosto gibati, ker bi bilo nevar
no, zato ga mati, kneginja Glo
da, zapira v eno od 500 graj
skih soban. Ob tem pa se mora 
učiti še portugalščine, kajti vsa
ke štiri mesece ga morajo videti 
na farmi v Braziliji, ker bi sicer 
po tamkajšnjih zakonih izgubil 
pravico do nje.

Ko se je razširila vest o težko pričakovanem trenutku, je nekaj 
tisoč soprog, deklet, fantov, otrok in drugih pohitelo pozdravit 
zmagovalce zalivske vojne. Po mestih 30-ih držav, ki so sodelo
vale v zalivski vojni so zvenele dobrodošlice vojakom, ki so se 
bili vrnili. V Italiji je 5 televizijskih postaj prekinilo reden 
program, da bi prenašale prihod dveh osvobojenih ujetnikov, 
kap. Maurizia Coccioloneja in maj. Gianmarca Bellinija.

Bilo pa je tudi nekaj streznitvenih trenutkov, npr. posebno 
poročilo Pariš Matcha o padlih francoskih vojakih. Vseeno pa je 
prevladovala sreča ob ponovnem snidenju.

»Ta zmaga pripada njim — vojakom, pilotom in oficirjem,« je 
izjavil predsednik ZDA George Bush v javnem televizijskem 
govoru. »Hvala vam fantje, najlepša hvala!«

To so bili mali in veliki trenutki ponovnega snidenja, ki so 
zajeli ljudi širom po svetu.

»Najlepše ob vrnitvi domov je to, da lahko po 40-ih dneh 
spanja na hladnih tleh ležem v svojo posteljo,« je smeje se dejal 
Čocciolone.

V El Pasu (Texas) je 352 članov 11. artilerijske brigade ob 
vrnitvi doživelo hrupen sprejem. 11. brigada »Scudbusters« in 
njihovi izstrelki Patriot so bili heroji pri iraškem strelnem 
napadu na Riyadh (Saudska Arabija). Sheila Sexton, vojaški 
specialist pripoveduje: »21. januarja, ko smo bili na straži se je 
začelo streljanje povsod okrog nas. Prosili smo »Patriota« naj 
deluje in res je deloval.« Od tedaj je brigada dobivala pisma, 
telefonske klice in darila ljudi širom po svetu. Družine 21. 
osvobojenih ujetnikov so imele tudi dober razlog za praznova
nje. Med 21-timi osvobojenimi vojaki sta bili tudi dve ženski. 
Dva izmed bivših ujetnikov sta se vrnila na nosilih. Major 
Rhonda L. Cornum (New York) je bila ujeta, ko je njen 
helikopter strmoglavil na jugu Iraka. Imela je zlomljeni obe 
nogi, roko, poškodbe kolena in poškodbe na obrazu. Vendar, 
ko jo je njena zaskrbljena družina videla na televiziji pred dvema 
tednoma, so celo obveze izgledale dobro.

Za nekatere vojake pa so vse te ceremonije ob prihodu domov 
pomenile pravi šok. Po dolgem potovanju iz južnega Iraka je 
major Mark A. Milia končno hitel proti svoji ženi, za njo pa je 
stala cela »armada« fotoreporterjev in novinarjev.

Čocciolone, čigar obstreljen obraz je po predvajanju na ira
škem propagandnem videu postal splošno znan, je ob prihodu 
rekel: »Danes sem po nekaj mesecih videl prvič svoj obraz 
v ogledalu. Bil sem zelo zbegan.«

Vendar pa skoraj nihče izmed vojakov ne čuti obžalovanja 
zaradi sodelovanja v vojni. Ko so Coccioloneja vprašali, če bi 
poslal svojega sina v bitko, je razgrnil svoj suknjič in pokazal 
majico z napisom »Osvobojen Kuvajt«. Francoski pilot Jan-Luc 
Mansion pa je dejal: »Zdaj sem na krajšem odmoru, vendar pa 
sem se pripravljen vrniti nazaj vsak trenutek.«
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IZ SKICIRKE

BORI ZUPANČIČ

Slovenci, 
vstanite, um je * 0 m

Poznam psihiatra, ki strokovno zatrjuje, da družba ozi
roma država nenehno izvaja psihološki pritisk na posamez
nika oziroma državljana. Seveda ni takšna trditev nič nena
vadnega in jo je moč razbrati iz marsikakšnega umetni
škega, ali pa tudi kako drugače navdahnjenega dela, pro
blem je v tem kako konkretno občutiš to dejstvo na lastni 
koži. Kar se mene tiče sem, iz pozicije moje lastne svobode, 
ki mi jo statusno opredeljuie tudi naziv svobodnega (o, 
kakšen naziv!) umetnika, običajno jemal takšne trditve'za 
nekakšne teoretične signifikacije, katerim pa posameznik 
vseeno ni primoran podlegati v tako nujno šablonsko 
zastavljenih vedenjskih oblikah. Vsako osebno življenje naj 
bi imelo neke svoje skrivne zalivčke kamor se lahko kot 
posamezen prebivalec našega^ planeta umaknem pred 
napadi različnih mehanizmov. Če že ne drugega, naj bi bilo 
to vsaj spanje. S sanjami.

Da o ljubezni ne govorim.
Pred leti pa je tudi v mojem osebnem življenju prišlo do 

tega, da sem ves besen zarobantil: »Preklet Sistem, narav
nost v možgane me kljuva!«

Zadeva je bila na moč banalna. In kar je še hujše; 
povezana s spanjem. In s sanjami.

Naneslo je namreč, da sem se spustil v nek posel, ki je bil 
vezan na določen pogodbeni rok. Delo mi je narekovalo, 
da sem se moral sleherno teto junijsko tuno voziti ; idi 
lično pokrajino na rob severozahodne Slovenije. V vas.' 
s cerkvijo na gričku, ki bi gotovo znala zamikati Pavlovca. 
To je pomenilo jutranja vstajanja, jutranje vožnje in tudi 
jutranje poslus^me ram > jc d< nes se šptMinjarh zgodnjih 
ur dneva, ko jc bil eden izmed ljubljanskih napovedovalcev 
tako neznosno tečen, da jc gotovo vsako minuto oznanja! 
koliko je že ura in da je že res skrajni čas za vstati in oditi ns 
delo. Kar meni nič. tebi nič je prekinjal pesni', če pa so zc ti 
radijski »jutrojebi« spustili kakšno do konca, potem je bila 
ta, kot da bi ti brnelo sto kilometrov na uho.

Nič drugače ni moglo biti v fevdalnih časih, ko je grašča
kov glasnik priganja! /’< hlev le tlačane k delu

Izgloda da rabijo Slovenci prav to. Nepojenljiv pritisk na 
tlačanske strune, ki mora priganjati k delu, delu in še 
enkrat k delu.

Gotovo si je bil tudi tisti jutranji prigahjalec o tem 
popolnoma rm jasnem.

A past je v tem, da se na psihološki pritisk celo navadiš. 
Počasi, še sam ne veš kdaj. se ti zazre pod kožo. Najhuje je. 
ko ga nekaga lepega dne z.rineš pogrešati. To je najbolj 
zanesljiv znak, da si v.

In še nekaj. Prav nič se ne sekiram, če bo nova oblast 
prilagodila medije svoji podobi. Dobro namreč vem, da me 
bodo tisti jutranji cepci vedno znova budili na tisti njihov 
bedasto zarotniški način. Negiede na to pod kakšno zastavo 
bomo; rdečo, modro, rumeno, zeleno ali kodrlajsasto.

| PREDSTAVITVE___________

Poletje pred 
poletjem

Ob koncu aprila je mariborski Henkel Zlatorog v Rogaški 
Slatini svojim poslovnim partnerjem predstavil nekaj svojih 
novosti. Manekeni so najprej prikazali učinke zaščitnih sredstev 
za sončenje iz programa Piz Buin, nato pa še novo Henkel 
Zlatorogovo kolekcijo kozmetike Samantha Multi Aktiv, ki vse
buje vrsto naravnih aktivnih sestavin in je namenjena predvsem 
ženskam nad trideset let starosti.

PISEC VSAROGARŠNJE MLADOSTI

Graham Green
Svetovno znani angleški pisec Graham Green je pred dvema 

letoma predstavil svoj roman Človek z mnogimi obrazi. Ob tej 
priložnosti je dejal, da ne bo napisal nobene knjige več. »Starost 
zelo utruja in življenje traja dosti predolgo,« je dodal. »Če bi imel 
na izbiro, bi umrl v času, ko sem bil srečen, mogoče med 40. in 
50. letom.« Toda dočakal je 86 let. In ko je pred časom umrl na 
neki ženevski kliniki, je njegova hčerka s solzami v očeh rekla: 
»Moj oče je končal izpolnjeno življenje.«

To življenje je bilo dostikrat velika pustolovščina. Kajti avtor 
znanih knjig, kot Tretji človek v Havani, Na dnu življenja, Orient 
ekspres je ljubil tveganja in nevarnosti. Čeprav je kot sin direk
torja na šoli v bližini Londona preživljal brezskrbno mladost, je 
tako svoje starše kot učitelje v elitnem internatu spravljal ob 
živce. Tako je nekoč jedel strupene volčje češnje, spet drugič 
popil tinkturo za lase, kasneje si je kot študent oxfordske uni
verze nastavil na sence revolver na boben in se igral rusko ruleto.

»S tem sem hotel ugajati naši otroški varuški. Ležala je na 
obali z malce privzdignjenim krilom in gledal sem razgaljena 
bedra. V tistem trenutku mi je mala obsedla telo in dušo,« je 
pripovedoval pred leti. Misli mladega moža so se pogosto vrtele 
okrog žensk. Njegova prva večja ljubezen je bila Vivian Dyrell 
Brovving, ki se je pri 19 letih hotel z njo poročiti. Dve leti si je 
prizadeval, preden je rekla da, in še to, ker je prevzel katoliško 
vero. Imela sta sina in hčerko, ljubezen pa se je kmalu umaknila 
v ozadje. Greenu ni pristajala vloga pridnega družinskega moža. 
Dosti je potoval po svetu, da bi zbiral gradivo za svoje romane. 
Prepotoval je Južno Afriko, Kubo in Kongo, bil je v Srednji 
Ameriki in med vojno v Vietnamu. Pri 84 letih je potoval 
v Sibirijo.

Toda tudi ljubezni se ni odpovedal. Tako že dolgo ni neznano, 
da je 30 let imel ljubico. Da bi jo pogosto obiskoval, je v Anti- 
besu v Franciji, v njeni neposredni bližini, najel stanovanje. Ni ga 
motilo, da je bila poročena.

Tako je G. Green, vitez francoske častne legije in večkratni 
doktor, dosegel vse, kar je želel. Le Nobelove nagrade za knji
ževnost ni dobil. Sam je o tem dejal: »Po svetu so prodali 25 
milijonov mojih knjig, to pa je zame zadostno priznanje.«

| RAZSTAVE___________________________

Konrad 
Peternelj 
v Rogaški_____

Rogaška Slatina, 3. maja 1991, - v najstarejši hiši v Rog. 
Slatini, današnji Grafični muzej, je na ogled prodajna razstava 
slik Konrada Peternelja. Slike je posredovala galerija Lala iz 
Ljubljane, za organizacijo otvoritve pa je poskrbela kustosinja 
Grafičnega muzeja Ema Ferjanič-Fric, ki je v goste povabila 
učence Sole za mlade glasbene talente in kulturnega komenta
torja Jožeta Hudečka. Hudeček je ob otvoritvi omenil slikarsko 
manufakturo, ki se je razvila v Zagorju vsled svetovnega vzpona 
naivnega slikarstva in naraščanja tržnih potreb — kmetje so se 
namreč specializirali in je prvi risal travo, drugi rože, tretji nebo 
itd. in tako so lahko založili meščanstvo z naivo.

Konrad Peternelj je predstavnik slovenske naive, ki ni toliko 
znana kot je recimo hrvaška Hiebinska šola z Generaličem na 
čelu. Peternelj v okviru žanra naive razvija svojo specifiko, ki se 
kaže predvsem v uporabi barve. Pri naivnem slikarstvu smo 
vajeni uporabe živih barv - zelene trave, sinjega neba, rdečih 
streh ... Peterneljeve pokrajine pa so večinoma v rjavih odtenkih 
— nevihtno nebo, gola drevesa...

Okraden Van 
Goghov muzej

Dva oborožena vlomilca sta odnesla 20 slik Vincenta Van 
Gogha iz amsterdamskega muzeja Van Gogh. Policija je 
v manj kot uri vrnila plen vreden 200 milijonov dolarjev.

Policaji pravijo, da si ne morejo misliti, zakaj sta vlomilca 
plen pustila in pobegnila.

To je bil po drugi svetovni vojni največji rop umetnin na 
Nizozemskem. Med slikami sta bili tudi Van Goghov avtopor
tret in Sončnice, vsaka slika pa je vredna okoli 10 milijonov 
dolarjev. Policija pravi, da nima nobenega sledu za tatovi. 
O njiju vedo le-to, da sta govorila angleško z ameriškim 
naglasom. Eden se je skril v muzej, preden so ga v soboto 
popoldne zaprli. Obvladal je dva paznika in ju prisilil, da sta 
izključila alarm. Ko je bilo to opravljeno, je v muzej spustil še 
svojega pajdaša. Čez 45 minut sta se odpeljala z avtom znamke 
Volksvvagen Passat, ki sta ga vzela enemu od stražarjev. 
Kmalu za tem pa je policija našla avto in vse slike blizu 
železniške postaje. Tri od dvajsetih slik so poškodovane, 
ampak se jih bo dalo popraviti, pravi direktor muzeja.

Policija pravi, da je bil rop dobro zrežiran, le njegov zaklju
ček je bil amaterski. To je bil že četrti rop Van Goghovih slik 
v zadnjih treh letih.

Lansko leto je bila 100. obletnica Van Goghove smrti. Ob 
tem je bilo v muzeju zbranih vseh 135 slik, od katerih jih je 
drugače nekaj v lasti drugih muzejev ali zasebnikov. Zavaro
valnica ceni zbirko na okoli 3,2 milijarde dolarjev.

POEZIJA

/>/Yl ŠTAMPE ŽMAVC

KRESNI DAN
Pri teti Mici, 
vsak tretji dan. 
kresujeta Špela 
in Jan Modrijan.

Tedaj je ves dan. 
kot bi bil 
s čudeži posejan.

Iz košare 
za repino seme 
poženejo hajslajše 
jabolčne kreme.

jz parmezanapririri 
zraste najdaljša 
afriška banana.

In prav prt vrhu 
n i cvetu tulipana 
vzbrsti največja 
torta nmrcipanaidč

VIDENO
25. 4. 91, Gradec, Orpheum-Haus der Jugend, RARE 

EARTH: Are you ready, Big Brother? Koncert ene vodilnih 
belih skupin soul-rock fanka v Gradcu iz začetka 70-tih. Super.
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MUZIKA JE 
BIZNIS

Množični glasbeni trendi 
imajo mnogo skupnega s sve
tom mode. Najprej, kreira in 
spreminja jih glasbena industri
ja sama, z namenom ohranja
nja kontinuitete proizvodnje 
hitov. Podobno je z industrijo 
oblačenja, ki spreminja modne 
trende vsaj enkrat letno, ne za
nemariti ne gre tudi trende 

' v avtomobilski industriji ali za
bavni elektroniki (pri reklami 
za vsak nov model vam kot ku
pcu zagotovijo neštete predno
sti pred starejšimi inačicami), 
skratka vsepovsod, kjer je tre
ba kaj prodati.

Industrija pop glasbe mora 
konstantno proizvajati nove 
zvezde, nove uspešnice, če ho
če zagotoviti svoj obstoj. V ta 
namen ji služi njena najobšir- 
nejša veja, v katero lahko šteje
mo glasbene časopise, radijske 
in televizijske progreame in po
dobno. Angleški sociolog Si
mon Frith, ki se ukvarja s pre
učevanjem pop in rock glasbe, 
je v svoji knjigi »Zvočni učinki« 
navedel podatek, da je »živ
ljenjska doba« glasbene uspeš
nice (singl plošča) med 60 in 
180 dnevi. Nekje med tema šte
vilkama se giblje čas, v kate
rem je plošča aktualna, se na
haja na lestvicah, ipd. Seveda 
pa mora naleteti na ugoden od
ziv. Ta čas morajo izkoristiti 
sebi v prid vsi, ki so kakorkoli 
povezani s to ploščo, od izva
jalca do založnika, radijskih in 
TV postaj, kritikov itd. ... in 
zdaj k stvari.

Pri nas je trg singlov že pred 
leti ugasnil in nadomestile so 
jih kasete. Singli so se sicer re
inkarnirali s pojavom neodvis
nega založništva, a so ostali 
marginalizirani ter orientirani 
predvsem na underground pro
dukcijo. Vinilne LP plošče so 
pripadle ljubiteljem, tako da se 
slovenski pop največkrat po
javlja na že omenjenih kasetah, 
ki so cenejše, bolj praktične, 
kvaliteta pa za zahteve potroš
nikov povsem zadovoljiva. Živ
ljenjska doba kasete je namreč 
precej daljša od življenjske do
be uspešnice, oz. časa, v kate
rem je hit zanimiv za poslušal
ca. Ne gre pozabiti tudi dej
stva, da je dežela z vsega štiri
mi milijoni zvoka lačnih ušes 
precej skromno tržišče. Priča
kujemo lahko, da se bodo sin
gli pri nas znova uveljavili šele 
z dokončno »udomačitvijo« 
CD plošč, ki so nam zaenkrat 
še vedno sočna eksotika, k če
mur direktno prispevajo svoje 
nemogoča carinsko-davčna po
litika naše preljube požrešne 
vlade in marže nič manj požreš
nih trgovskih hiš. Če boste po
gledali po celjskih trgovinah, 
boste našli CD albume po 600 
din, dvojni album z zapisom 
Watersovih berlinskih megano- 
malij na temo »The Wall« pa 
vam bodo poskusili prodati po 
okroglih 1000 din! CD plošča 
ki pod etiketo »Smile Priče« 
stane v Nemčiji okrog 20 
DEM, vas bo v »Teju« v Celju 
prišla 35 DEM (preračunano 
s 30% šticunge)!

Tisti ljubitelji glasbe, ki so 
slučajno na sončni upravi ali pa 
na prisilnem dopustu, si lahko 
privoščijo cca. tri cedeje, s tem 
da prej cel mesec jedo travo po 
receptih ge. Lokarjeve, tisti ki 
so že na cesti, pa si lahko kveč
jemu kakšno zažvižgajo.

No, nikakor si ne želim, da 
bi se tole lementiranje o našem 
popu in rocku (dve imeni za 
isto stvar), sprevrglo v kakšno 
sindikaliziranje, hotel sem le 
nakazati »smernice razvoja slo
venske popularne glasbe (šesti 
del)«, ki že tako nima pokazati 
kaj več kot kup pocukranih 
kratkovidnih pozerjev in polpi
smenih fatalnih Peht, z vses
plošno pavperizacijo pa lahko 
SLO-POP lahko zdrkne le še

za stopničko globlje, če je to še 
sploh mogoče. Hotel sem pripi
sati še nekaj pa sem se spomnil, 
da bi bila to neplačana reklama 
za Kovinotehno.

VIDENO

REGOČ, 25. 4., KUD F. Pre
šeren, Ljubljana 

Ker so Bulimia Banquet ob
tičali nekje na meji, so se Reča
ni Regoč, ki bi naj bili nastopili

radi slabega obiska (pokrival se 
je s koncertom D. O. A.) iz
zvenel v prazno, tako da vse do 
izida njihovega LP-ja »Fox- 
xin’« večina obiskovalcev celj
skega kluba ni imela prave 
predstave o njihovem »maxi- 
mum highway rocku«. Album 
je zdaj razprodan, Messersch
mitt so medtem postali poznani 
vsepovsod po Jugoslaviji in ob
činstvo je vedelo, kaj je prišlo 
poslušat.

Puljani so se v Celju resnično 
potrudili in škoda je, da so na 
intervencijo policajev (pozna

Velika Britanija (NME) - al
bumi
1. THE EURHVTMICS 

-Greatest Hits
2. ROD STE W A RT - Vaga- 

bond Heart
3. REM - Out Of Time
4. ROKETTE - Joyride
5. DEBORAH HARRV 

AND BLONDIE - The 
Complete Picture

Velika Britanija
(NME) - neodvisni singli
L INSPIRAL CARPETS 

— Caravan
2. CURVE - Blindfold
3. HAPPV MONDAVS-Lo- 

ose Fit
4. THE SHAMEN - Hyper- 

real
5. RIDE - Today Forever
Velika Britanija (NME) - ne
odvisni albumi
L THE FARM — Spartacus
2. THE KITCHENS OF DI- 

STINCTION - Strange 
Free World

3. KLF — The White Room
4. BUTTHOLE SURFFERS 

- Pioughd
5. CARTER TUSM - 30 So- 

mething
ZDA (Billboard) - singli
1. GLORIA ESTEFAN-Co-

kot predskupina, lotili koncer
ta kar sami. Sledil je šok in 
navdušenje. Tisti, ki niso zavi
hali nosov in so si kljub po
manjkanju ameriških potnih li
stov v dvorani koncert ogleda
li, so imeli kaj videti. Regoč so 
trenutno najbolj svež HC bend 
pri nas. Odlična ritem sekcija, 
odličen kitarist in do skrajnosti 
prismuknjen pevec, tvorijo ver
jetno edini bend z No Means 
No vplivom, ki mu ta referenca 
pomeni odločno prednost in 
obratno. Opazni so tudi kakšni 
Big Black, predvem V basov
skih linijah, toda pazite, vse te 
prvine so spojene s tolikšno 
mero originalnosti, da končna 
zvočna podoba funkcionira po
vsem samosvoje. O scenskem 
nastopu le to: Regoč so bend, 
ki ga morate videti!

CARTER TUSM, LAČNI 
FRANZ, 23. 4., STUK Ma
ribor

Carter The Unstopable Sex 
Machine je duo, ki je trenutno 
v ligi tistih otoških bendov, ki 
poskušajo angleškemu popu 
dati novo dimenzijo, dimenzijo 
zanimivosti namreč. Album 30 
Something, drugi po vrsti, je 
dosegel četrto mesto na NME- 
jevi neodvisni lestvici in kritiki 
so bili plošči presenetljivo zelo 
naklonjeni. Nedvomno je njun 
pristop h križanju Pet Shop Bo- 
ys sekvenciranja z dovolj očit
no »rock attitude« eden izmed 
potencialno kreativnejših. Se
veda pa gre zgornjo primerjavo 
vzeti zgolj ilustrativno. Za pre- 
dalčkanje bi namreč porabil 
preveč prostora pa še potem bi 
verjetno udaril mimo.

Na mariborskem koncertu 
sta Carter TUSM pribila kakš
nih petsto duš, kar pa ne gre 
pripisati zgolj dobremu nasto
pu, stroboskopski hipnozi in 
Predinovim predvozaškim him
nam, ampak tudi mariborske
mu občinstvu, kije očitno zače
lo izgubljati t. i. »ljubljanski 
kompleks«. Hočem reči, da so 
se razživeli in razplesali, konec 
koncev, na Carterje se da brez 
problemov žurirati, debate 
o tem, kaj je kul in kaj ni, pa 
prepuščam tistim, ki pametnej
šega dela nimajo početi. Če bo 
MKC nadaljeval s svojim pro
gramom in prirejanjem koncer
tov, bo Maribor kmalu postal 
mnogoveč kot le industrijsko 
mesto ob Dravi, v katerem je 
doma Vinko Šimek.

O Lačnem Franzu ne bom 
zapisal nič, ker sem jih imel 
včasih zelo rad.

ura!) morali prekiniti koncert 
tik pred vrhuncem. Kljub tej 
nesrečni okoliščini pa je petkov 
koncert izpolnil pričakovanja. 
Messerschmitt so kvaliteten 
rock bend z izdelanimi stilskimi 
in zvočnimi predstavami. Nji
hov Deja Vu je močan in svež. 
Če čarobni napitek za pomlaje
vanje resnično obstaja, potem 
so ga Messerschmitt dali piti 
staremu rocku.

Velenje, 19. 4. Kljub slabi 
reklami in dobro skriti dvorani, 
je na letošnji otvoritveni under
ground koncert prišlo precej 
navijačev hitre in energične 
glasbe.
V razpoloženje, ki je dominira
lo predvsem na alkoholu, se 
tudi po nastopu domačinov 
(domorodcev) LOOK GRE- 
EN GO PURPLE ni preveč 
dvignilo. Xenofobija je svojim 
rušilnim Speed Metalom, zai
grala na pravo karto in s tem 
zadovoljila veliko prevladujočo 
spedovsko populacijo.

Po polurnem nabijanju je 
Zagrebška skupina, PHAN-

ming Out Of Dark
2. LONDONBEAT - Eve 

Been Thinking About You

Zuba Zelenog za predsednika!

3. WILSON PHILLIPS -Yo- 
ur In Love

4. TARA KEMP -Hold You 
Tight

5. ENIGMA — Sadness Part 1

ZDA (Billboard) — album
1. MARIAH CAREY - Ma

riah Carey

TASMAGORIA za trenutek 
razbremnila naša ušesa s svo
jim melanholičnim hardcorom. 
Presenetila je skupina PRAG- 
WALD, ki je z energijo napol
nila dvorano, ki je delovala kot 
šolsko gledališče.

Epidemic, ki so bili zvezde 
večera, so s svojim YAZZ 
SPEEDOM zaključili koncert.

2. C&C MUSIČ FACTORY 
-Gonna Make You Sweat

3. WILSON PHILLIPS 
- Wilson Phillips

4. THE BLACK CROWES 
-Shake Your Money 
Maker

5. STING - The Soul Cages

Velika Britanija (NME) 
- singli
1. JAMES - Sit Down
2. CHESNEY HAWKES 

—The One And The Only
3. THE WATERBOYS

»In«
- Black Adder 4 

»OUT«
- Reklama za gnusni chips 

na MTV
MESSERSCHMITT, 26. 4., 
KLjUB Celje

Messerschmitt so v Celju 
pred časom že nastopili, ven
dar je takrat njihov koncert za-

- The Whole Of The Moon
4. ROD STEVVART - Rhytm 

Of My Heart
5. THE BEE GEES -Secret 

Love

Televizija si pridržuje 
vse pravice do morebitnih 

sprememb programa!

KONCERTI
EME so izdali debitantski al

bum z naslovom »Schubert 
Dip«.

DISCIPLINA KIČME! 8.5
v mariborskem MKC-ju, dan 
kasneje, 9. 5. v telovadnici na 
Gerbičevi. Predskupina na 
ljubljanskem koncertu bodo 
Ifs NOT FOR ŠALE iz LA- 
škega. Bobnar Primož bo izve
del striptiz.

THE SPOONS iz Pule bodo 
11. 5. nastopili v MKC Mari
bor. Predstavili bodo svoj prvi 
album »Voxih«.

LES THUGS poznajo ver
jetno vsi, ki so že kdaj listali po 
katalogih založb SUB POP ali 
ALETERNATIVE TENTAC- 
LES. Odlični francoski post- 
punkerji bodo 13. 5. nastopili 
v KUD F. Prešeren v Ljubljani 
s predskupino REGOČ iz Ri- 
jeke.

Mariborski ALTER-FEST,
ki je bil napovedan za 7.5., je 
prestavljen za 28. 5. Zgodil naj 
bi se na dvorišču STUK-a, 
v primeru slabega vremena 
v dvorani ŠTUK. Vstopnine ne 
bo, točnejše informacije sle
dijo.

21.5. bodo v dvorani Orphe- 
um v Gradcu (A) nastopili
THE BLUES BROTHERS 
BAND.

REKLI SO

Clive James: »Veste, lahko 
naredim pesem, ki se ves čas 
vrti le okrog dveh tonov. Eden 
je A-mol in drugi ni.«

Tim Burgess iz The Charla- 
tans: »Če se imam za dobrega 
pevca? Ne, mislim da sem kup 
dreka!«

PLOŠČA
TEDNA

DISCIPLINA KIČME, Nova 
iznenadenja za nova pokole- 
nja, RTB

Prav gotovo najbolj zrela 
plošča Discipline kičme! Buka 
in Hendrix v modi! Le kaj bi 
rekli NYC raperji na komad 
»Človek sa visokom tempera- 
turom«? Koja ostaja največji 
frajer v Jugi. In bližnji ter dalj
ni okolici. Nič čudnega torej, 
če mu je na tem planetu dolg
čas. Koja pravi: »No misteri at 
ol in tudejs R’n'R«. Res?

Ploščo poslušajte najmanj 
dvakrat. Nato si jo boste želeli 
poslušati znova in znova. Po
polnoma adiktivno.

MOJA
LOJTRA

L SISTERS OF MERCY 
- I Want More

2. BRYAN FERRY - Right 
Stuff

3. LIVING COLOUR - Cult 
Of Personality

4. THE POGUES - Summer 
In Siam

5. DR. ALBAN AND THE 
LEILA K. - Hello Africa 

Lestvico je prispeval Robert
Vovk iz celjske skupine Caran-
tania.

NOVICE
Perry Farrell, frontman in 

vodja skupine Janea Addiction 
je zavrnil ponudbo Axla Rosea 
iz GriR, da bi nastopili kot 
predskupina na njihovem kon
certu na Wimbley stadionu. 
Bojda je preveč zaposlen z or
ganizacijo prvega ameriškega 
potujočega festivala, na kate
rem bi naj nastopili Siouxie 
And The Banshees, Living Co- 
lour, Nine Inch Nails, Ice T, 
Butthole Surfers in seveda Ja- 
nes Addiction.

Bivši pevec benda Faith No 
More, Čhuck Mosley, naj bi 
zamenjal HR-a Bad Brains.

Perry Farrell: »Ne jebem
GunšhRoses!«

LESTVE
Velika Britanija — Klubska 

glasba
1. THE MOONFLOWERS 

— Get Higher
2. NORTHSIDE - My Ri- 

sing Star
3. BUTTHOLE SURFERS 

- Hurdy Gurdy Man
4. RUN DMC - What’s It 

Ali About
5. AFRIČAN HEAD- 

CHARGE-Hymn

Velika Britanija — Reggae
1. BEREŠ HAMMOND 

— Tempted To Touch
2. FRANKIE PAUL - Eve 

Got To Find You
3. PETER HUNNINGALE 

— Falling
4. CAPLETON - Number 

One In The Look Good 
Chart

5. JANET DAVIS - Love

TREND

Gledati Tvvin Peaks na HTV 
2 in razkrivati fatalne variante 
tistim, ki tega programa ne mo
rejo sprejemati.

I
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ZGODBE O PREŽIVETJU

Pet let za 
določen čas

Poznala sem jo že dalj časa. Zvedela sem, da so ji prekinili 
delovno razmerje, ki ga je imela že tretje leto za določen čas, 
zaradi nosečnosti. Postavili so jo pred dejstvo: ali otrok ali 
služba. Ponudili soji, naj se ponovno oglasi, ko bo dete staro eno 
leto. Sedaj so, do včeraj njeno skupino, prevzele druge vzgojite
ljice. Meni, da če ne bi imela komplikacij v času nosečnosti, bi 
lahko ostala do konca šolskega leta.

Takšnih in podobnih primerov poznamo kar nekaj iz naše 
okolice. Pa ne samo vzgojiteljice. Nekatere so bile sprejete 
v delovno razmerje kot pripravnice, nato so jim podaljševali, 
dokler niso zanosile. Če so imele srečo, so lahko delale do konca 
nosečnosti. Nato pa so se morale prijaviti na Zavod za zaposlova
nje. Tam so čakale kot »neuporabne* za delovno pridobitno 
sposobnost, do konca svoje »vzvišene, prijetne materinske dolž
nosti«. Za svojo nosečnost so nagrajene z izolacijo, delovno 
nezaželenostjo in materialno prikrajšanostjo.

Težko je pridobiti sogovornico, ki bi bila javnosti se priprav
ljena predstaviti s polnim imenom. Zato jo imenujmo kar Mar
jana. Stara je enaintrideset let. Že dolgo tega je končala šolo za 
vzgojiteljico. Kmalu je zanosila in se poročila. Normalno se ji je 
zdelo, da noseča ne more dobiti zaposlitve. Januarja tistega leta 
je rodila. Ker je bila moževa plača premajhna, se je že marca 
zaposlila. Delati je pričela v proizvodnji tekstilne tovarne. Da bi 
lahko opravila strokovni izpit za vzgojiteljico se je prijavila za 
varuhinjo, za določen čas. Strokovni izpit je opravila, prav tako 
pa tudi končala z delom. Ponovno se je zaposlila v proizvodnji.

debel zrezek in sladke banane. Na naslednjih volitvah pa 
pridno glasujmo za vse tiste., ki nam bodo v ž.vtjenjn*p”i0

Med tem je rodila drugega otroka. To je tudi edini otrok za 
katerega je koristila porodniški dopust. Kmalu se ji je nasmehnila 
sreča in je dobila delo kot vzgojiteljica, čeprav le za tri mesece. 
Po preteku le teh so ji ponovno podaljšali za določen čas. Tako so 
ji podaljševali skoraj dve leti. Vmes so ji prekinjali delovno dobo, 
pa čeprav samo za en dan. Menda je včasih veljalo, da če delaš 
dalj časa za določen čas, imaš prednost pri zaposlitvi za nedolo
čen čas. Toda glej jo nehvaležnico spet je bila noseča.

In tako pripoveduje: »Takrat so mi hoteli vse prekiniti. Oblju
bila sem jim, da pridem med porodniško delati kadarkoli me 
bodo potrebovali. Ko je bil otrok star 4 mesece so me poklicali 
nazaj v službo. Mož je vzel porodniško. Sla sem delati. Verjela 
sem, da bom po skoraj štirih letih dela za določen čas, sprejeta za 
nedoločen čas. »Odprlo« se je delovno mesto za »stalno«. Upala 
sem. pričakovala sem. Toda glej, mlajša kolegica, ki je komaj 
pričela z delom je imela prednost. Takrat se mi je vse uprlo. 
Hlapčevstvo in ponižnost skozi vsa ta leta niso bila doiolj. Za boj 
z njimi sem bila preutrujena, vnaprej obsojena na neuspeh. 
Odločila sem se pobrati vse svoje borno imetje, moje otroke in 
skupaj z možem oditi na drug konec sveta. In to dobesedno, 
v Avstralijo. Strica smo poprosili za pomoč. Razveselil se nas je.

V začetku bi lahko stanovali pri njemu. Možu je že našel zaposli
tev. Tukaj so stričeva pisma. V njih piše: pridite, veselim se, 
komaj vas pričakujem ...

Dokumente smo si urejali eno leto. Pridno smo se učili angleš
čine. Čakali smo le še na delovno vizo, a je nismo dobili. Vzrok je 
bil v takratnih političnih in konzularnih zadevah med nami in 
Avstralijo.

Sedaj nimam več volje nadaljevati boja. Živim, a sem hudičevo 
utrujena. Počutim se kot starka. Tudi moje zdravje je načeto. 
Spet delam za določen čas kot vzgojiteljica«, zaključi samogovor.

»Kaj pa če le niso vsega drugi krivi, kaj če nadrejeni in starši 
otrok niso zadovoljni z vašim delom?« vprašam.

»Če bi to bilo res mi ne bi stalno podaljševali! Od staršev in 
otrok slišim samo pohvalne besede. Naj njim prisluhnejo!« raz
loži.

»Mogoče pa se bojijo, da boste ponovno zanosili?« nada
ljujem.

»Sama sem edinka. Želela sem si vsaj dva otroka. Pa so prišli 
trije. Rada imam otroke, zato sem tudi postala vzgojiteljica. Kaj 
je res greh imeti tri otroke? Nič ne bi imela proti, če bi ostala pri 
otrocih dalj časa, kot to počnejo ženske na zahodu. Toda od česa 
naj živimo? Kako naj ljubkujem otroke ob praznem loncu in 
v mrzlem stanovanju? Moževa plača je za vse premajhna!« 
zaključi potrta.

KALKULATOR

Vsem se 
slabo piše

Od prvega nastanka trgov in organiziranih tržišč se sve
tovni gospodarski razvoj giblje z različnimi tendencami, 
neodvisnimi od človeka (naravni zakon). Neprestano se 
izmenjujeta gospodarska progresija in regresija, sledita pa 
si v različno dolgih intervalih z različnimi extremi, kar se 
odraža na jakosti krize ali razcveta gospodarstva. Doslej 
najgloblja kriza je bila v dvajsetih in tridesetih letih tega 
stoletja, največje »blagostanje« pa bi težko določili, kajti 
v gospodarstvu ni nikoli tako dobro, da ne bi moglo biti še 
bolje in prav ta težnja najhitreje pripelje do padca. Vseka
kor pa lahko rečemo, da se je največji vzpon po industrijski 
revoluciji zgodil tokom šestdesetih let z viškom konec 
sedemdesetih (razvoj avtomatizacije, robotizacije in raču
nalništva). Razvoj seveda še traja, toda težave nastajajo 
s plasmaji. Kakšen pa je trenuten pogled na svetovno 
gospodarstvo:

ZDA in Japonska
Japonska kot vodilna gospodarska velesila (preko 120 

mia USD letnega blagovnega izvoza) se sooča z ogromnimi 
težavami pri prodaji izdelkov, kajti z njimi so resno ogrozili 
večino svetovnih gospodarstev. Prve so to občutile ZDA, 
odtod tudi višje carinske dajatve na uvoz japonskih izdel
kov, po nekaterih podatkih pa je v japonskih rokah že okoli 
40% ameriškega kapitala, gospodarska rast v ZDA pa ima 
rahel negativni predznak.

Evropa
Vodilne evropske gospodarske sile (ZRN, Velika Brita

nija, Francija, Italija in ostale članice dvanajsterice) so 
dovolj hitro spoznale nevarnost s strani ameriškega in 
japonskega kapitala. Obrambni ukrep se bo pokazal 
v obliki integrirane Evrope, kar zna povzročiti propad 
posameznih resorjev v državah, ki tam ne bodo konku
renčne. Že zdaj pa škriplje v ZRN kot najmočnejši evropski 
državi (znatno povečanje davkov na račun združitve 
z vzhodnim delom), v Veliki Britaniji (velika nezaposlenost 
in inflacija), v Franciji (nestabilnost valute, kar blažijo 
z najemanjem posojil), vse bivše socialistične države in SZ 
pa imajo nesluten padec industrijske proizvodnje in zapo
slenosti, ki zna biti še večji, v kolikor se katera od njih 
pridruži Evropi 92'.

Ostali svet
Države Južne Amerike že nekaj časa stagnirajo zaradi 

zadolženosti (skupni dolg že prerasel 1000 mio USD), 
Afrika je tako kot vedno na obrobju dogajanj, v glavnem 
pa se preživlja z izvozom surovin, katerih cene na svetov
nem trgu precej nihajo, azijske države se skušajo ravnati po 
japonskem vzgledu, vendar postajajo le področja, 
s pomočjo katerih Japonci povečujejo svojo konkurenčnost 
zaradi cenene delovne sile.

Ugotovimo lahko, da je svetovni gospodarski razvoj že 
prešel zgornji ekstrem in se nahaja v rahli regresiji. Ten
denca padanja zaenkrat ni velika, zna pa se povečati glede 
na nenehno rast prebivalstva. Kje in kdaj se bo regresija 
ustavila in prešla v progresijo, je težko predvideti, kar niti 
ni tako pomembno glede na posledice, ki jih bo za seboj 
pustila.

SPzZZ*:^U število

dohodUh se nanašalo 
samo na podjetja v družbeni'lasti, zato je vprašanje, ah je

ha^emd^beUl^nma Tlffe

. . . ........................

Sszz

TZsebuSioZdi

PRAVNE OSEBE V SLOVENIJI 31.3.1991 
PO LASTNINI IN PODROČJU DEJAVNOSTI

ORGANIZACIJE PO ZZD_

DRUŽBENA PODJETJA___ 15192

ZASEBNA PODJETJA____ 14

MEŠANA PODJETJA.

ZADRUŽNA PODJETJA___ 57--39

□Z! GOSPODARSTVO LZZ NEGOSPODARSTVO

ZZD=ZAKON 0 ZDRUŽENEM DELUJ PO NJEM SO 
ORGANIZIRANE PRAVNE OSEBE, KI SE NISO 
USKLADILE PO ZAKONU 0 PODJETJIH
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AVSTRIJSKI ŠKANDAL

Okužili otroke
»Naravnost grozno je, kar se je zgodilo,« je prizadeto priznal 

dr. Robert Bodman (42). Svetovalec pri avstrijskem ministrstvu 
za zdravstvo in sam oče dveh otrok je dal soglasje za uporabo 
spornega cepiva (Intradermal P Vaccine) zoper tuberkulozo. 
Posledica je bila, da je nevarno zbolelo več kot sto otrok.

Toda sam se ne čuti krivega, trpljenja prizadetih otrok. Da 
Po njegovem so napako zgrešili bi preprečili širitev bakterij tu- 
zdravniki, ker so dajali otro- berkuloze na druge organe, so 
kom enkrat večjo dozo seruma, otrokom po operaciji dajali 
kot je bila predpisana na list- močne kemične terapevtske 
kih. Ena od mater je povedala, medikamente, jemati so jih 
da so njenega dojenčka Franci- morali tri mesece. To je seveda 
ja cepili četrti dan po rojstvu, škodljivo delovalo na kri, jetra 
tri mesece kasneje ga je morala in črevesje. Ali bodo čutili po- 
odpeljati v bolnišnico, kjer so sledice zdravniške malomarno- 
rekli: »Ah, že spet eden sti v kasnejših letih, še ni zna-
s TBC « Morali so ga operirati no. Če bi jim morali odstraniti
na limfnih žlezah. vse limfne vozle, bi bilo lahko

Toda to je bil šele začetek to seveda zelo nevarno.

Med tem so prepovedali 
uporabo spornega seruma, ka
kih trideset staršev pa je vložilo 
tožbe zoper zdravnike, ministr
stvo za zdravstvo in proizvajal
ca. Kdo bo prevzel odgovor
nost za tragični dogodek? Dej
stvo je, da je ministrstvo za 
zdravstvo dovolilo uporabo se
ruma v sicer omejenem času.
Tako so zdravniki v šestih me
secih uporabili 60 tisoč doz 
— količino, ki bi normalno mo
rala zadostovati za dve leti. 
Verjetno, tako domnevajo, so 
v večini primerov dajali doze 
namesto 0,05 kar 1 mg, prepro
sto zato, ker niso pravilno pre
brali navodil.

NOVO ZDRAVILO

Manj pitan rak
Znanstveniki norveške far

macevtske tovarne Secunus so 
pred časom na ljudeh preskusili 
nov preparat, ki naj bi pomenil 
prelom v zdravljenju raka. Zi- 
lascorb, kot se imenuje, učin
kuje tako, da nevarne celice 
tako rekoč izstrada. Medtem 
ko so z medikamenti doslej 
skušali zaustaviti delitev raka
stih celic, zilascorb preprečuje 
njihovo prehranjevanje. Pre
prečuje nastanek proteina. In 
prav tega potrebujejo rakaste

celice, da bi lahko rasle in se 
razmnoževale. Zato odmrejo.

Toda stvar seveda ni tako 
preprosta. Največji problem je 
bil, kako človeški organizem 
pripraviti do tega, da bi sred
stvo proti raku razgradil, pre
den bi začelo učinkovati. Pri 
živalih je to uspelo. Zdaj nape
to pričakujejo, kako se bo zi
lascorb obnesel pri ljudeh. 
V sodelovanju z radiološko kli
niko v Oslu so znanstveniki Se-

cunusa preparat preskusili na 
1500 težkih rakastih bolnikih. 
Čeprav so prvi rezultati izredni 
in dajejo upanje, pa Norvežani 
svarijo pred pretiranim opti
mizmom. Pravijo, da se bodo 
pravi rezultati pokazali šele po 
treh letih in šele takrat bo jas
no, ali so res odkrili zdravilo, 
ki ubija rakaste celice pri lju
deh. Kljub temu utegne biti od
kritje velik, če ne celo odloči
len korak, da bi končno prema
gali smrtonosno bolezen.

PETANA
ČEVLJU IZVOR

TUJE
ŽIME

NAŠE
ZNANO
ZDRAVI

LIŠČE

SNOV IZ 
NEKATERIH 

MORSKIH 
ALG

NEKDANJI
RUSKI

VLADAR
DEL ROKE

60
MINUT

KUMAN0V0
SPRETNA

TATICA

TROPSKA
OVIJALKA

OKVARA

NESPA
METNA

ŽENSKA

KRIŽANKA:
FRANCI
PAVŠER

TUJE ŽIME
FR. PIŠA- 
TEUICA 

(GEORGE)

PIJAČA
DEL

P0STEU-
NINE

GORA V 
KARAVANKAH

ORIENT.
TRŽNICA

DREVO

FOR
MACIJA

P0MUDNI
MESEC

HUS

NATRIJ KONEC
ŠAH.

PARTIJE

IGRALKA
RINA

STARO-
PERZ.

BOŽANSTVO

LIJAK
SREDIŠČE
VRTENJA

SINOVA
ŽENA ODPRTINA 

V STENI

TUREK
VSZ

REKA V 
NEMČIJI

Nagradna 
križanka 
Pivovarne Laško:
1. nagrada: džezvica EMO s podstavkom

2. nagrada: majica Turistične agencije OREL

3. nagrada: 1 X dnevna karta za kopanje v pokritem bazenu Donat 
v ZDRAVILIŠČU ROGAŠKA SLATINA

4. nagrada: četrtletna naročnina Nove dobe

Pravilne rešitve pošljite najkasneje do 11. maja 1991 na naslov Nova doba, 
Aškerčeva 15, 63000 CELJE s pripisom Nagradna križanka.

NASVETI

Deset svaril za 
alergike_____

Oči vas pečejo (se solzijo), iz 
nosa vam teče — koliko ljudi 
v tem času trpi za alergijami, 
senenim nahodom itd. Veter 
raznaša cvetni prah do 500 ki
lometrov daleč. Kaj narediti, 
če ste med prizadetimi?

1. Ne zadržujte se v bližini 
cvetočih travnikov, dreves, ko
ruznih polj. Na sprehode hodi
te ob deževju.

2. Doma se preoblečite, če 
ste bili zunaj, ob intenzivnem 
cvetnem prahu obleko operite.

3. Zvečer se stuširajte in si 
operite glavo, da cvetnega pra
hu ne bi zanesli v oči.

4. Ob suhem vremenu

okna v stanovanju zapirajte. 
Zvečer (v mestih) in med 5. in 
9. uro (na podeželju) je cvetni 
prah posebej agresiven.

5. Vključite čistilce prosto
ra, ki lovijo cvetni prah v sta
novanju.

6. Med vožnjo z avtom 
imejte zaprta okna in izključe
no prezračevanje.

7. Spremljajte opozorila 
varnostne službe (velja seveda 
za dežele, kjer te službe 
imajo).

8. Kot preventivo vzemite 
kakšno antihistamin tableto 
(lekarna). Novi medikamenti 
ne utrujajo več.

9. Dopust ali prosti čas 
preživljajte ob jezerih ali 
v hribih.

10. Predvsem bodite previd
ni, ko cvetijo leska, breza in 
jelša (od marca do maja) oziro
ma metlika (divji pelin) julija in 
avgusta. Ti so namreč polni ze
lo agresivnega cvetnega prahu 
— ta močno prizadene kar 90 
odstotkov ljudi, ki imajo seneni 
nahod.

Značilno je, da ima zdravlje
nje nadloge pri odraslih le ma
lo, pri otrocih nekaj več uspe
ha. Če vam teče iz nosa ali 
imate otekle in rdeče obroblje
ne oči, poiščite nasvet zdrav
nika.

trgovine, zasebni obrtniki:
ooococ

Svilene in bombažne čipke, okrasni našitki, sa
ten trakovi, metersko blago, svila, lajkra, blago 
za posteljnino in še in še...

VSE TO NUDI 
V VELEPRODAJI

TRGOVSKO PODJETJE |NF0RMAC|JE NA 

Celje, Prešernova 7 ŠT. (063) 29-282

Soocooooooooooococooooooocooooogooooooogobooooooooo0000009000^
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FIAT—CROMO, 1,6, letnik 
1988, prodam. Cena 21.000 
DEM v dinarski protivrednosti. 
Tel. (063) 714-196, popoldne in 
zvečer.

GOLF JXD, letnik 1987, 
ugodno prodam, delno na kredit, 
v račun vzamem tudi Vugo do 
5.000 DEM. Tel.: (063) 773-05.8 

FIAT UNO, Sting 45, letnik 
1987, prevoženih 45.000 km, 
prodam za 11.500 DEM (v dinar
ski protivrednosti). Tel.: (063) 
741-384

R 5 GTL, letnik 1986, prevo
ženih 60.000 km, registriran do 
1992, prodam. Dane Gubenšek, 
Trška gorca 2, Šentjur (cesta pro
ti Planini - Ogled po 15, uri) 

OPEL KADET C, letnik 
1976, dobro ohranjen, prodam za 
3.500 dem. Anton Lorger, Kor- 
pule 20, Šmarje/Jelšah

126 P, letnik 12/1985. registri
ran do 10. 1. 1992, zaščiten in 
garažiran, prodam za 2.400 
DEM. Tel.: (063) 712-590 

ZASTAVO 101, letnik 1974, 
registrirano do 2/92, ugodno pro
dam. Rudolf Rovan. Stanetova 
18/1. Celje (ogled po 15. uri) 

ZASTAVO 850, letnik 1982, 
tehnično pregledano do 17. 4. 
1992, prodam za 22.000,00 din. 
Ima 52.000 prevoženih kilome
trov. Tel.: (063) 28-340

R 5 GTS, letnik 8/1987, bele 
barve, prevoženih 24.OOOkm. ga
ražiran, prvi lastnik prodam. 
Tel.: (063) 857-070 

ZASTAVO 101, Skala 55, let- 
ftik 1989, rdeče barve, registrira
no celo leto, prodam za 6.500 
DEM. Tel.: (068) 45-560 

OPEL CORSO 1,3 I, s katali
zatorjem, letnik 1988, registrira
no do 15. 1. 1992, prodam. Tel.: 
(069) 25-598

GOLF DIESEL, letnik 1991 
(star 2 meseca), metalik sive bar
ve, temna stekla, dodatne spred
nje luči, 5 prestav, prodam. Cena 
po dogovoru. Tel.: (063) 36-825 
(po 14. uri)

OSTALO
VEČ KOT 2000 (dva tisoč) 

starih in rabljenih knjig in drugih 
publikacij, prodamo. Ogled vsa
ko soboto od 9. do 14. ure v 2. 
nadstropju stavbe gledališča, Trg 
Toneta Čufarja 4, Jesenice Tel.: 
(064) 84-058

AGREGAT 2 KVV, nov. pro
dam za 1.200 DEM ali menjam 
za avto z doplačilom. Tel.: (063) 
27-675

ŽAGO VENECIALKO,
ugodno prodam. Tel.: (063) 748- 
078. Jože Perc, Slatina 10. Po
nikva

MOTOR TOMOS BT 50, let
nik 1987, prodam najboljšemu 
ponudniku. Tel.: (063) 721-389

GARSONJERO (preurejena 
garaža), 18 nr, s kopalnico, 
v centru Novigrada (Istra), pro
dam. Tel.: (066) 51-702 (od 17. 
do 20. ure)

KUNCE - belgijski orjak, 
prodam. Drešček, Zidanškova 
20. Šentjur

KLETKE za kokoši nesnice, 
kupim. Tel. (063) 732-156

AVTOMATIK, letnik 3/88, 
vožen dve sezoni, z dodatno 
opremo, rdeče barve, prodam za 
500 DEM (v dinarski protivred
nosti). Tel.: (063) 772-035 (od 
16. do 18. ure)

Rolete v vseh barvah mon
tiram, popravljam. Tel.: 
(063) 31-776.

ROMANTIČNA HIŠICA je
naprodaj med Celjem in Laškim 
-preureja v vikend. V miru med 
gozdovi in potočkom. Cena je 
15.000 DEM, na kredit, v račun 
vzamem tudi avto, ali po dogovo
ru. Tel.: (063) 732-684 

OKREPČEVALNICO »TIN
KA* v centru Velenja, prodam. 
Tel.: (063) 853-936 

MOTOR APN 6S, star 14 me
secev, zelo malo vožen, prodam 
na dva obroka. Tel.: (063) 823- 
124

KNJIGE: Doberdob, slove, 
fantov grob, monografijo - Ja
kopič (slikar), kupim. Lea 
Čmak, Vrunčeva 1, Celje 

MOTOR BT 50 S, ugodno 
prodam. Tel.: (063) 821-393 (v 
večernih urah - od 19. ure dalje) 

FOTELJA (dva) in mizico, 
poceni prodam. Tel.: (063) 29- 
196

GOBELIN, uokvirjen, zaste- 
klen, dim. 180 X 130 cm, pro
dam. Tel.: (063) 24-113 

PROSTOR ZA MIRNO 
OBRT, kupim ali vzamem v na
jem (v okolici Žalca) Tel.: (063) 
711-560

MAJHNO STRUŽNICO Li
enen, in trofazni kalorifer Rade 
Končar, ugodno prodam. Tel.: 
(063) 701-804

OTROŠKI SEDEŽ za kolo. 
montiran zadaj, kupim. Tel.: 
(063) 852-975

TOMOS AVTOMATIK, hla
dilnik in zamrzovalno skrinjo, 
ugodno prodam. Tel.: (063) 21- 
287

TOPLOTNO ČRPALKO Go
renje, 280 1. novo, prodam. Pro
dam tudi rabljeno strešno opeko, 
rabljen štedilnik na trda goriva, 
in rabljen električni štedilnik, 
prodam. Tel.: (063) 712-221, int. 
69 ali (063) 711-278 (dopoldne) 

STARINE iz prejšnjega stolet
ja prodam: kolovrat, ure, plošči
ce za kmečko peč... Tel.: (063) 
27-771

VESPO PX 200 E, metalno 
modro, prodam. Cena je 1.800 
DEM. Tel.: (063) 33-511 int. 
349, Petelinšek 

ROTTWEILERJA, pet mese
cev starega, lepo razvitega, pro
dam. Tel.: (063) 732-610 

TOVORNI AVTO TAM 110, 
kiper, nosilnost 5,5 t, prodam. 
Tel.: (063) 748-179 

ČOLN METEOR, special, 
z motorjem Tomos 4, prodam za 
1.000DEM. Tel.: (063)884-193 

PRALNI STROJ Gorenje, 
star 5 let, ter otroško dirkalno 
kolo, prodam. Edi Teržan, Ul. 
Heroja Rojška 50, Celje 

TRAKTOR IMT 533, prodam 
za 4.500 DEM. Franci Bratkovič, 
Stanetinci 42, Cerkvenjak 

HIŠO, (40 m2), prodam v Ma- 
redi (turistično naselje) v nepo
sredni bližini morja. Mareda se 
nahaja na poti med Umagom in 
Novigradom. Tel.: (066) 51-702 
— v večernih urah

INŠTRUIRAM matematiko, 
fiziko, angleščino, prevajam stro
kovno literaturo. Tel.: (063) 37- 
315

ZIDANI OBJEKT z elektri
ko, vodovodom, sadovnjakom 
(1.500 m2), dostop po asfaltu, 
prodam za 26.000 DEM. V račun 
vzamem tudi avto, je pa možno 
plačilo z gradbenim materialom, 
posojilom, delno je možno tudi 
plačilo na obroke. Tel.: (063) 33- 
358 (po 20. uri)

OTROŠKI VOZIČEK (Roky 
in hojco, zelo ugodno prodam. 
Tel.: (063) 28-972 

INŠTRUIRAM matematiko, 
nemščino in angleščino, za spre
jemne izpite v srednje šole 
(uspešno!!). Tel.: (063) 701-337 

TRAKTOR TD 7506, A spe
cial, 2.700 delovnih ur, prodam 
ali zamenjam za golf diesel ali 
kakšen drug osebni avotmobil. 
Gojkošek, Druženci 65, Ptuj 

KERAMIČARSTVO BRAN
KO TURK, Kirbiševih 39, Mi
klavž pri Mariboru, kvalitetno 
polagamo marmor, vso vrsto ke
ramike, plutovine, in vinas ploš
čice. Tel.: (062) 411-566 

MALO PIŠTOLO 6,35 mm, 
z naboji ali brez, kupim. Firma 
pištole ni pogoj.: Tel.: (063) 38- 
534

VESPO PX-200 E, letnik 9/ 
87, ugodno prodam. Tel.: (063) 
27-054

NJIVO 6.200 m2, z blagim na
gibom, nemotena strojna obdela
va, dostop po asfaltu, prodam 
skupaj ali deljeno, za 35,00 din 
po m'. V račun vzamem tudi 
srednji traktor, avto, gradbeni 
material, delno je možno tudi 
plačilo na obroke. Zemljišče se 
nahaja v spodnjem Bodrežu 36, 
Grobelno. Tel.: (063) 33-358 (po 
20. uri)

GS 1200, dobro ohranjen, 
z radiom in priklopom, prodam 
za 2000 DEM. Možno je tudi pla
čilo s potrošniškim posojilom. 
Tel.: (063) 33-358 (po 20. uri) 

ALFO 33, novo, črno, central
no zaklepanje, metalizirana ste
kla, električna stekla, prodam za 
24.500 DEM. Tel.: (042) 814- 
169.

WARTBURG-a z Golfovim 
motorjem, starega 16 mesecev, 
prodam za 8.500 DEM. Tel.: 
(062) 773-418

OPEL VEKTRO, 16V, s ka
talizatorjem, temnimi stekli, pro
dam. Tel.: (042) 818-105 

VUGO Koral 45, letnik 9/89, 
prodam za 7.600 DEM (v dinar
ski protivrednosti). Tel.: (062) 
825-297

R4 TL, ugodno prodam, za 
2.000,00 din. Franci Bratkovič, 
Slantinci 42, Cerkvenjak 

OPEL KADETT, registriran 
do 6/91, letnik 1970, poceni pro
dam. Prodam tudi Golf-a, letnik 
1980, registriran do 6/91. Tel.: 
(063) 813-476

VUGO GVL 55, temno modre 
barve, star 20 mesecev, dobro 
ohranjen, poceni prodam. Tel.: 
(063) 35-806

BMW 525, registriran do mar
ca 1992, prodam. Tel.: (063) 753- 
984

MERCEDES 230 E, letnik 
1980 in BMW 180 J,letnik 1971, 
poceni prodam. Julijana Sobo
čan, Dolina 3 E, Lendava 

1600 METULJEV, lovljenih 
od 1960 do 1986 leta, vse vpano- 
jih, prodam. Tel.: (063) 37-719 
(od 16. ure dalje)

STAREJŠO HIŠO s sadnim 
vrtom, v Šmartnem ob Paki, pro
dam ali zamenjam za enosobno 
stanovanje v Ljubljani. Prodam 
tudi kombinirani štedilnik 
- 2 plin in 4 elektrika. Tel.: 
(063) 28-235

ELEKTRIČNI ŠTEDILNIK
(4 plošče), sesalec »Progres«. 
otroški postelji v nadstropju 
(barva oreha), poceni prodam. 
Tel.: (063) 29-758 

VELIKEGA ŠNAUCERJA, 
črnega, starega 2 leti, pripravlje
nega za šolanje, z odličnim ro
dovnikom, prodam. Ogled, in
formacije: Bernard Dreu. Škofja 
vas 51, Celje - Škofja vas 

PC AT, računalnik z monitor
jem in tastaturo, nov. carinjen, 
z garancijo, prodam za 1.900 
DEM. To je cena s hardiskom. 
Tel.: (063) 29-517 

TRGOVCI POZOR! Prodam 
lesene police višine 1.70 m. Cena 
je 1.300,00 din za meter. Prodam 
tudi prodajni pult dolžine 1.80 
m za 3.000,00 din. Vse je skoraj 
novo. Tel.: (063) 39-930 

HRASTOV ALI SMREKOV 
LES vzamem v zamenjavo za do
bro vino. Prodam tudi gradbeno 
parcelo, primerno za vinograd. 
Tel.: (063) 781-043

A 1
i " i
^ PRODRJfi AVTOMOBILOV - STARO ZA NOVO - T€L: (063) 32-524 ^

^ Prodaja vseh vrst novih in rabljenih avtomobilov, tudi ^ 
^ po sistemu »STARO ZA NOVO« in ostalega blaga, tudi ^

I

iz uvoza

AVTO SALON
v Prodajnem centru 

Kovinotehna Celja - Hudinja 
Tel. (063) 32-524 
Fax.(063) 34-315

UGODNA PONUDBA ČAMP PRIKOLIC - IMV - ADRIA 
- TUDI »STARO ZA NOVO«.

« Nudimo prodajo avtomobilov Cimos - Citroen, IMV - Renault, ^ 
sfc VW Golf, Škoda; tudi »staro za novo«. isfc

1 HVAT A ZA ZATIPANTFI 1

SLUŽBA DRUŽBENEGA 
KNJIGOVODSTVA V REPUBLIKI 
SLOVENIJI,
PODRUŽNICA CELJE 
Ljubljanska cesta 1a 
63000 CELJE

obvešča
podjetja, obrtnike in občane, ki potrebujejo

poslovni prostor v Celju
da, bodo v mesecu juniju, v centru mesta naprodaj deli 
nepremičnine, I. in II. nadstropje poslovne stavbe Gubčeva ulica 
2 v Celju.

Skupna površina poslovnih prosto
rov je 606,35 m2, od tega pripada: 
površini poslovnih prostorov v I. 
nadstropju 365,75 m , 
površini poslovnih prostorov v II. 
nadstropju 240,60 m.

Prometna vrednost delov stavbe 
znaša:
za celoto 7.000.000,00 din,
za I. nadstropje 4.500.000,00 din 
za II. nadstropje 3.000.000, din.

V mesecu juniju bodo deli nepremič
nin naprodaj s 15% popustom!

V ceni ni vračunan prometni davek.

Prodaja bo potekala po določilih za
kona o prometu z nepremičninami.

Informacije: SDK podružnica Celje, 
Ljubljanska c. la, Celje ali po telefo
nu štev. 26-411, int. 300, 301.
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Trgovina ZOYA
Vida Medved ŠKOFJA VAS

PERSIL 3 kg 129,90 din
MIXAL 3 kg 89,90 din
OSKAR 3 kg 78,90 din
OLJE ZVEZDA 1 1 18,90 din
VIDIMO, DA NAM ZAUPATE,
ZATO VAM NUDIMO PO
PUSTE:
- za nakup nad 1.000,00 din 10%
— za nakup nad 500,00 din 5%
Popusti ne veljajo za cigarete in akcijsko prodajo. 

SOOOCOOCCOOOGOCOGOOOCCOOOOOOOOCCCCOOOO
PARCELO za hišo ali vikend, 

prodam. Tel.: (063) 37-607 
RITEM MAŠINO DDM 220, 

staro dve leti, ugodno prodam. 
Tel.: (063) 28-576 (od 13. do 15. 
ure — Antonio Čemažar) 

MOŠKO športno kolo, 10 pre
stav, malo rabljen, prodam za 
2.500,00 din. Ivan Cafuta, Na 
Otoku 13, 63000 Celje 

DVA KAVČA, preprogo, 
camp prikolico 2+1, motor tori, 
ugodno prodam. Tel.: (063) 
741-698

PRALNI STROJ, tip 102, 
prodam za 500 DEM, šivalni 
stroj Bagat Jasna za 300 DEM, 
barvni TV EPM 702, star 8 let, 
kabelski priklop, za 500 DEM, 
multi-practic ETA 2000 S za 250 
DEM, prešit odejo, komplet za 
250 DEM, unikatno poročno 
obleko iz Boutiqua Dana — Ža
lec, primerno za bodoče mamice, 
v modro beli kombinaciji, pri
merne dolžine, za 300 DEM. 
Tel.: (063) 851-346 (od 8. do 15. 
ure - med delavniki) ali (063) 
855-000 (od 18. do 20. ure — vsak 
dan)

ADMINISTRATIVNA DE
LA opravljam po konkurenčnih 
cenah: vodim poslovne knjige, 
prepisujem diplomske naloge, itd 
— na domu. Tel.: (063) 37-590 
(od 18; do 21. ure)

ČE ŽELITE, da bi vas zabaval 
narodno zabavni ansambel »Vi
gred«, pokličite na tel.: (063) 
731-218 Lovro Skorja, Laško 

NEKVALIFICIRANI DE
LAVEC s prakso v ključavničar
stvu in strugarstvu in na raznih 
delih, išče delo. Nastop - takoj. 
Tel.: (063) 856-535 

ŠIVILJSKA DELA in popra
vila šiviljskih izdelkov, izvajam. 
Tel.: (063) 32-325 

KNJIGOVODSKE USLU
GE, nudim. Tel.: (063) 21-272 
(od 16. do 19. ure)

STRIŽEM KODRE (pudle) 
Tel.: (063) 36-606 (po 17. uri) 

AKVIZITERJA za prodajo 
tekstilnih izdelkov, zaposlim. Sa
bina Čož, Spodnja Rečica 8, Re
čica/Savinji

MLAD PAR išče sobo ali gar
sonjero. Nudiva tudi pomoč pri 
gospodinjstvu ali v hiši. Tel.: 
(063) 39-627 (od 13. ure dalje) 

FANT 24 let, išče službo pri 
kakršnem koli privatniku, pošte
nem, za 3—4 mesece. Imam tudi 
A, B, C kategorije izpita. Tel.: 
(063) 39-417

ENOSOBNO STANOVA
NJE v centru mesta zamenjam za 
večje. Stanovanje je novo. Tel.: 
(063) 26-936 (popoldne)

HIŠNA POPRAVILA: klju
čavničarska, elektro, vodo
vod..., izvajam. Tel.: (063) 
34-991 ali 34-756 

STANOVANJE V HIŠI ALI 
BLOKU išče mlada družina 
z enim otrokom. Tel.: (063) 
25-031

BUSINESS CLUB SERVICE 
ponuja možnost hitrega zaslužka, 
informacije in ideje o zaposli
tvah. Zaslužek nudi sistem BCS 
Tel.: (063) 24-550 

HOLANDSKI ŠOTOR za 
4 osebe ugodno prodam. Tel.: 
(063) 26-096, od 18. do 20. ure 

KRANJSKE KMEČKE SKRI
NJE, tri kose, letnik 1900, pro
dam. Matevž, tel.: (063) 26-097 

PLINSKI ŠTEDILNIK s peči
co, odlično ohranjen, brez ter
mostatov, zelo poceni prodam. 
Tel.: (061) 781-096

Zunanja trgovina p. o.
Celje, Mariborska 7

^Poslovnipredmet našega podjetja obsega:
- izvoz in uvoz črne in barvne metalurgije, 
kovinsko finalnih proizvodov
- uvoz in izvoz bele tehnike in široke 
potrošnje
- specializiran uvoz investicijske opreme 
vseh vrst
- izvajanje investicijskih del v tujini
- poslovanje v maloobmejnem prometu

zastopanje tujih firm:
- NEMČIJA: GMN, INTENSIV FILTER, ABIG- 
WERKE, BMC, BUDERUS
- AVSTRIJA: FESTO, SCHINZEL, 
ARTVVEGER, LANDIS & GYR, KLUDI
- ITALIJA: OME, CEMB
- BELGIJA: BINKS
Poslujemo preko podjetij v tujini z udeležbo 
našega kapitala:
CARMETAL, Avstrija, UNIMERCAT, Nemčija, 
RESCO, Italija, APRIMEX, Kenija in EURO PACIFIC 
Hongkong
in predstavništev s sedežem v Moskvi in Minsku 
v Pragi in Bratislavi, Bukarešti, Berlinu, Pekingu’in 
Varšavi.
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Oven 21. 3.-20. 4.
Preživeli ste precejšnjo obremenitev in 

zdaj prihajajo bolj normalni časi. Uresničili 
boste marsikak načrt, vendar ne poskušajte 
vedno z glavo skozi zid. Bodite zelo previd
ni v denarnih zadevah, da ne bo stiske. 
Srečne številke 6, 20, 21, 44.

Bik 21. 4.-20. 5.
Nepomembnosti vam pripravljajo ne

skončne skrbi, nevarnosti in ovire, ki pa jih 
v resnici sploh ni. Poskušajte se znebiti teh 
»pošasti« in se posvetite delu, ki ste ga 
zadnje čase preveč zanemarili. Se bo spla
čalo. Srečne številke 2, 19, 23, 33.

Dvojčka 21. 5.—21. 6.
Zdaj boste končno prepričali svojega 

partnerja, da je vaša predlagana rešitev 
vendarle najboljša. Toda ne boste smeli 
prav nič odlašati, ampak bo treba pljuniti 
v roke. Ne zamemarjajte zdravstvenega po
čutja. Srečne številke 1, 16, 21, 41.

S. 0. S. 
AGENCIJA

Požek Brigita
Ul. XIV. divizije 14 
63000 Celje 
Tel.: (063) 28-611 

(063) 31-666

Pomoč in 
svetovanje ljudem 
ter organizacijske 
storitve

4$

nova Vv doda

MALI OGLASI 
ZASTONJ KUPON

MOJ NASLOV:

Kupon in čitljivo besedilo malega oglasa pošljite 
na naslov Nova doba, Aškerčeva 15, Celje, s pripi
som »Za male oglase« in svojim polnim naslovom. 
Oglasov pod šifro in oglasov za podjetja in obrt
nike ne objavljamo brezplačno.

Nagrajenci
nagradne
križanke:

1. Velik komplet nerjaveče posode Emo Celje - Smiljana 
Mavri, Šaleška 2 d, Velenje

2. Manjši komplet nerjaveče posode Emo Celje - Nina Vra
bič, Kardeljeva 33, Žalec

3. Vetrovka Metka Celje — Nada Perc, Novo polje c IV/30, 
Ljubljana

4. Celoletna naročnina Nove dobe - Zlata Rojc, Iršičeva 6, 
Celje

5. Polletna naročnina Nove dobe - Simona Dolinar, Cesta 
109, Velenje

Nagrade vas čakajo v uredništvu Nove dobe, Aškerčeva 15, H. 
nadstropje, Celje.

NAROČILNICA NOVA %Af DOBA
Ime ............................ priimek

naslov ................................

naročam časopis-tednik Nova doba na naslov

Na gornji naslov mi pošljite .................. izvodov.
(število)

Obvezujem se, da bom redno plačeval naročnino.

Rak 22. 6.-22. 7.
Čaka vas prijetno presenečenje. Prihod

nji teden vam bo sploh prinesel veliko za
dovoljstva. Zato z neko odločitvijo ne odla
šajte, da vam ne bo kdo prekrižal računov. 
Vsak izdatek pa zelo temeljto pretehtajte. 
Srečne številke 7, 17, 22, 30.

Lev 23. 7.-23. 8.
V prihodnjih dneh boste imeli veliko 

uspeha v vsakršnih poslovnih dogovorih ali 
kupčijah. Posebej ugoden utegne biti četr
tek, saj boste lahko sami narekovali pogo
je. Nekdo pa vas bo skušal postaviti na laž. 
Srečne številke 8, 17, 38, 43.

Devica 24. 8.-23. 9.
Prihodnji teden boste morali »voziti« 

z zategnjenimi zavorami, sicer boste v ko
lesje dobili vsakršen pesek. Ne dovolite, da 
bi se kdo poigraval z vami mimo vaše volje 
in bodite v nekaterih rečeh zelo zadržani. 
Srečne številke 5, 13, 24, 42.

Tehtnica 24. 9.-23. 10.
Morali boste gospodariti zelo varčno, 

kajti v prihodnjih dneh so na vidiku nepred
videni izdatki. Na delovnem mestu se ne 
spuščajte v prepire zaradi različnih nesogla
sij, ampak si raje lepo mislite svoje. Srečne 
številke 7, 19, 35, 42.

Škorpijon 24. 10.-22. 11.
V prihodnjih dneh boste deležni več 

drobnih pozornosti, ki vas bodo zelo osreči
le: nekdo vam bo nekaj podaril, presenetil 
vas bo nepričakovan obisk, dobili boste 
denar, ki bo kar lepo izboljšal družinski 
proračun. Srečne števlke 8, 16, 25, 47.

Strelec 23. 11.-21. 12.
Nova ljubezen je kot novo življenje. 

Srečni boste, kot že dolgo niste bili. Ampak 
ne pretiravajte. Vse preizkušnje boste 
opravili z odliko, o ponudbi, ki bo zelo 
vabljiva, pa raje desetkrat premislite. Pre- 
vklno v prometu. Srečne številke 4, 20, 33,

Kozorog 22. 12.-20. 1.
Pomisliti boste morali na morebitne po

sledice, če boste zavrnili povabilo. Pri re
kreativnih ali športnih aktivnostih bo po
trebna posebna previdnost, ker obstoji ne
varnost kakšne poškodbe. Prisluhnite part
nerju. Srečne številke 3, 19, 23, 48.

Vodnar 21. 1.-19. 2.
S seboj in z okoljem ste v nekakšnem 

sozvočju. V poklicu vam bo šlo kot po 
maslu, to pa ne pomeni, da ne bi mogli 
doživeti rahlega stresa. Pamet v roke v ti
stih dejanjih, ki se vam sicer ne zdijo prav 
nič pomembna. Srečne številke 9, 43, 46, 
48.

I%i5

4*5
podpis naročnika

Ribi 20. 2.-20. 3.
Ponovno razmislite o sier že dolgo načr

tovani spremembi, kajti ugotovili boste, da 
prehitevate in da je bolje še malo počakati. 
Prisluhnite osebi, ki vam želi resnično do
bro in se izogibajter »prijateljev«. Srečne 
številke 6, 15, 27, 44.
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OBMOČNA ENOTA CELJE

Na sejmišču Golovec v hali A od 11. - 19. maja 1991
omogoča obiskovalcem sejma sklepanje zavarovanj 
pod ugodnimi pogoji:

10% popusta za nova zavarovanja polnega avtomobil
skega kaska

10 % popusta za otroška nezgodna zavarovanja 
za življensko zavarovanje z valutno klavzulo 

drugo mesečno premijo podari Zavarovalnica Triglav d.d.

4»i Ker živlienjepotrebuje varnost

FOTOREPORTAŽA

Konec meseca bomo v Sloveniji spet izbirali 
najlepšo. Če ste prepričani, da bi znala biti 
najlepša prav vaša, jo seveda obvezno in

pravi čas prijavite. Čeprav še ni znano, ali 
bo nanjo treba ob koncu leta plačati morda 
kakšno lepotnino. Da se boste laže odločili

pa objavljamo nekaj zasebnih kadrov iz 
garderob ob lanskem izboru najlepše 
Slovenke v Mariboru.

Zrcalce, 
zrcalce...

tj? zavarovalnica triglav
MČ M TAKO VARNO,

Da ne bj potrebovalo zavarovanja

Slovensko Ljudsko Gledališče Celje
Sreda, 8. maj, ob 12.00: AIexandre Du

mas pere: POKVARJENEC ali lepota in 
moč, režiser Vito Taufer, zaključena za 
SREDNJO DRUŽBOSLOVNO IN EKO
NOMSKO ŠOLO iz Murske Sobote 

Četrtek, 9. maj, ob 11.30: Aleksander 
Galin: ZVEZDE NA JUTRANJEM NE
BU, režiser Franci Križaj, abonma VI. 
MLADINSKI.

ob 19.30: Aleksander Galin: ZVEZDE NA 
JUTRANJEM NEBU, abonma ČETRTEK 
in IZVEN.

Petek, 10. maj, ob 17.00: Ivan Cankar: 
HLAPCI, režiser Mile Korun, abonma 4. 
ŠOLSKI in IZVEN.

Sobota, 11. maj, ob 11.00: Ivan Cankar: 
HLAPCI, zaključena za OŠ Videm pri 
Ptuju.

ob 16.00 Svetlana Makarovič: KORENČ
KOV PALČEK, režiser Slavko Hren, v iz
vedbi Lutkovnega gledališča iz Ljubljane, 
abonma MRAVLJICA in IZVEN. Vstopni
ce za to prikupno in barvito predstavo so že 
v prodaji, vstopnice si lahko zagotovite tudi 
telefonsko na štev. 25-332.

Napovedujemo gostovanje študentov 2. 
letnika AGRFT s predstavo Jean Genet: 
SLUŽKINJI v režiji Matjaža Pograjca in 
mentorstvu Zvoneta Šedlbauerja, v ponede
ljek, 13. maja ob 19.30 v SLG Celje. Vstop
nice šo v prodaji pri gledališki blagajni.


